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Abo. posule I gruppo l,eiia Ol)U IJT Leto XXXIX. Št. 15 (11.431) TRST, četrtek, 20. januarja 1903
PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob* 
v vdovcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

DANES SKLEPNA POGAJANJA SINDIKATI - DELODAJALCI S POSREDOVANJEM SCOTTIJA

Odločilni spopad 
draginjski dokladi
Nepotrjene vesti o kompromisnih predlo
gih ministra za delo za zbližanje stališč

RIM — »Plujemo po morju, polnem ledenih gora. Upajmo, da se bo 
Prikazalo sonce, ki jih bo odtalilo, a doslej je še precej oblačno,* je 
Wla ocena ministra za delo Scottija po začetku sklepne faze križnih po
gajanj med sindikati, vlado in delodajalci o obnovitvi delovnih pogodb, 
stroških za delovno silo in vseh vprašanjih, ki so s tem v zvezi (davki, 
skrbstvo, javne tarife). Kot vse ka

o stroškik za delovno silo 
in novik delovnih pogodbah

je Scotti odložil prav do zadnje
ga trenutka pred rokom, ki ga je po
stavil Fanfani za sporazum, obrav
navo ključnih vprašanj, ki ostaja
la slej ko prej poviški v novih de- 
0,11 ih pogodbah in «ohladitev» dra- 
g'tiske doklade.

Zato včeraj še ni spravil sin
dikalistov in industrijcev za skup- 
tkt mizo. ampak se je z njimi dol
go pogovarjal ločeno, in sicer (vsaj 
P? njegovih izjavah) bolj o obrob 
[*ih poglavjih vseobsegajočega pro-

draginjske doklade. Zdi se. da se 
zavzema Scotti za nekakšno kompro
misno rešitev, po kateri naj bi 
10-odstotnemu znižanju kritja dra- 
ginjske doklade, ki ga sindikati 
sprejemajo, »prikrito* dodali nadalj
nji!) 10 odstotkov s tem, da bi pre
šli na indeks ISTAT (ki je siabši od 
sedanjega pokazatelja draginjske 
doklade).

Včeraj torej tega najbolj spornega 
vprašanja niso obravnavali, razen 
načelno, zlasti pa ni prišlo do od-

sestankih, ki so se nadaljevali do 
pozne noči tudi na strokovni ravni 
z ministrskimi izvedenci, so skušali 
izdelati dogovorjene dokumente o 
ostalih poglavjih protokola, v pri
čakovanju odločilnega snooada. do 
katerega bo prišlo po vsej verjet
nosti šele danes popoldne

tokola ki nai bi bil po njegovem ! lo<:ilne"a spanja med sindikati in 
Predbgu Mllga „,mm1n?e Podajalci ° *«"• Na včerajšnjih 

zgolj načelno. Zaradi tega je 
®toister tudi pohitel sinoči deman- 
fcrati še kar določne podatke o w>- 
sameznih rešitvah, ki naj bi jih bil 
P°nujal zastopnikom enotne zveze 
tGIL - CISL - UTL ter Confindu- 
gtrie. Intersinda in ASAP na dol- 

jutranjih sestankih. Očitno 
“ritni Scotti adute za zadnje run- 
“O- ki se bo začela danes.

Kljub uradnemu demantiju je to- 
®el vredno zabeležiti sicer neurad
no zaupne vesti, ki si jih časni
karji niso izmislili, a so jih iz- 
''odeli iz sindikalnih krogov. Dvo
ji0®3 je baje Scotti opozoril sindi
kaliste in delodajalce, da že ob
ljubljena preureditev davčnih ko- 
“onikov pomeni 2,11 odstotno iz- 
Pol.išanje plač za samske in 2.60- 
onstotno za poročene delavce. Prav 
Pako obljubljeno povišanje družin 
Sin doklad naj bi veljalo letos 

in k letu 1.300 milijard lir. O 
“Pio bi pa vlada izvedla le. če 
sindikati in deloda jalci sklenejo spo- 
kazum o ceni dela.

Podoben pogoj velja verjetno tudi 
8.500 milijard lir (1.C00 več od

Še vedno stavke 
v bolnišnicah
RIM — Po vsej Italiji se na

daljujejo stavke zdravnikov v 
Polnišnicah, kjer nudijo samo 
PPjnostne storil v ■ in prvo po
lnoč. Marsikje se je položaj še 
^ostril, saj se je zdravnikom 
Pridružilo še drugo zdravstveno 
® Pomožno osebje. Medtem pa 
Pi Prišb do bistvenih premikov 
j1® pogajanjih o obnovitvi de- 
°vne pogodbe. Za sedaj morajo 
Preveriti, ' ako bi na državni 
Proračun vplivali novi poviški 
Plač. Na to preverjanje je pun
tala enotna sindikalna zve
za. medlem ko drugi sindikati 
zdravnikov odločno nasprotuje
jo takemu preverjanju, ki je po 
njihovem le zavlačevanje. Sin- 
“ikat pomožnega zdravstvenega 
nsebia zatrjuje, da so vsi po
datki že znani in da je bila si- 
P°unja odložitev pogajanj le ne- 
P°pustna taktična r-oteza «jav- 
Pdga delodajalca*. 
h-V^kakor pa se bodo v pri- 
odnjiii dneli nevšečnosti v ita- 

P-ianskih bolnišnicah še stopnje- 
aie. Razkorak med zahtevami 
Javkajočih in vladnimi proti- 

Predlogj je precejšen, da bo le 
3 težavo prišlo do kompromisa.

def*to‘denih), ki jih vlada ponuja 
Cj “Pajničem za razbremenitev so- 
vlan *' ^ajatev. Glede tarif je baje 
Zal-08 Pr*Pravljena omiliti že sprejeti 
Imunski odlok o podražitvi elektri- 
PravVsa,i M man' Pren10Žne sl°.ifc s 
obvL^ajkno porabo. Obenem bi se 
t^azala obdržati poviške ostalih 

to nadzorovanih cen »v po- 
flakc PJto dogovorjeno rastjo in- 
Vjt,, . (18 odstotkov). Kabinet
cjj., a.,a Pri ukinitvi podpore za prvi 
p 'žlezni, je pa pripraviien raz- 
iC-iati o izkoriščanju ustreznih 
f? toilijard Ur.

'jtojtor za delo je pripravljen 
dityp . nu-ton ukrep glede nreure- 
sii6 . Slstema nameščanja delovne 
A^,:VUvedb° dela za omejen čas 
blano- e*) “1 reformo dopolnilne 
Post^vf' DruRi Predlogi zadevajo 
?°sPeše V °^az<to vbgkqetaoinvbg 
^vno r 
Jjastnegi 
^ delav

eno sklenitev i>ogodb za dr- 
n0st osebje in uporabo »solidar- 
l, .“ega sklada* (v katerega naj 
Mač- Vc* Prispevali po pol odstotka 
“ ’.neka.i pa tudi država), za u-
riiu./tonie novih delovnih mest. Sin- 

, °aj bi prišU naproti tudiS Skr i* . ,l Pr,su napruu
40 Up “banjem delovnega časa ..u 
den) 114 *eto (skoraj eno uro na te-

Najboip kočljivo ostaja seveda 
kjer an,e stroškov za delovno silo, 
pazen sarna izhodišča še zelo na- 
d® (J ?ftiv se Confindustria in vla- 
telo a,a| -šele sindikati) razhajata 
togaia - Cevnega podatka o pri- 
toflacp'1U dragiPjske doklade ravni 
za ki .je za prvo 14-odstotno. 
bpčem ° 1)8 12-odstotno. Industrijci 
Pi®č i s ,tem dokazati, da je rast 
.ien0 r» . ■topsko presegla dogovor- 
ljav»t'Ven ‘Pilacije. oziroma uteme 

1 **htevo po močni «ohladitvi»

Piedsiavuiki sindikalne fedeiacije CGIL - CISL - UIL med srečanjem z ministrom za delo Scotti jem (AP)

PO TRIDNEVNIH POGOVORIH Z NEMŠKIMI POLITIČNIMI VODITELJI

Sovjeti zadovoljni z rezultati 
Gromikovega obiska v Bonnu

V Bonnu so ob koncu obiska poudarili koristnost teh 
stikov in so sklenili nadaljevati z njimi tudi v bodoče

BONN — Sovjetski zunanji mini
ster Andrej Gromiko je včeraj za
ključil svoj uradni tridnevni obisk 
v Zvezni republiki Nemčiji. Preden 
je odpotoval v Vzhodni Berlin se je 
srečal še enkrat (petič v treh dneh) 
z zahodnonemškim zunanjim mini
strom Hansom Dietrichom Gensche- 
rjem in socialdemokratskim kandi
datom za mesto kanclerja Hansom 
Jochnom Voglom.

Na predvečer svojega odhoda se

predloge za Ženevo, potem ko so 
jih Sovjeti že postaviU.

Na splošno pa v zahodnonemških 
političnih krogih menijo, da je bil 
obisk Gromika v Bonnu »koristen in 
dragocen*, s tako oceno pa se je 
osebno strinjal tudi zahodnonemški 
zunanji minister Genscher, katere
ga so povabiU na uradni obisk v 
Moskvo, da bi nadaljevali z dose
danjimi stiki. Da je tako nadaljeva-

, nje medsebojnih stikov potrebno tu 
je pogovarjal tudi z vodilnimi za- di v bodočnosti izhaja tudi iz u-

dni zahodne pozornosti* je bila ne
dvomno temeljni vzvod celotnega 
Gromikovega poslanstva, zlasti v 
trenutku, ko je čutiti tudi v samih 
Združenih državah določeno razdvo
jenost in neenotnost stališč v zvezi 
s taktiko, ki naj bi jo Amerika upo
rabila pri ženevskih pogajanjih.

Seveda, sovjetsko zadovoljstvo se 
lahko nanaša na Zahodne Nemce le 
kot «posluša)ce». druga stvar pa je, 
kakšna stališča bodo sprejeli v pra
ksi. Trenutno so o celotnem poteku

hodnonemškimi politiki Straussom,; radnega sporočila, ki so ga izdali Pogovorov že obvestili vodstvo a- 
Brandtom, Bahrom in drugimi. j ob Gromikovem odhodu, skušali pa , tlantskega pakta, ki ne kaže po- 

Razumljivo je. da so prišle iz jih bodo ovrednotiti še z obiskom | se*Dne spreminjanja svoje-
ust teh politikov dokaj previdne zahodnonemškega izvedenca za ra- °a stalisca pri pogajanjih v Ženevi, 
ocene obiska sovjetskega diploma- zorožitev Rutha v Moskvi, kjer se 
ta. Strauss je izjavil po pogovoru bo v februarju srečal s sovjetskimi 
z Gromikom, da sta obe strani še kolegi, da bi proučili celotni raz- 
daleč narazen, zlasti kar se tiče pon vprašanja nadzora nad razo- 
razorožitvenih pogajanj. Tudi po roževanjem.
mnenju Brandta trenutno ni mogoče j Če torej na nemški strani nad 
biti preveč optimistično razpoloženi ( obiskom šefa sovjetske diplomacije 
do ženevskih pogajanj in ni treba niso bili razočarani in so ga ocenili 
preveč verjeti v upanje, da se bo- za »koristnega*, pa v Moskvi nad 
sta obe velesili tam sporazumeli, j njim niti ne poskušajo skrivati za- 
Zahodnonemški strokovnjak za razo-1 dovoljstva. Sovjeti si pred tem o- 
rožitev Bahr pa je dejal, da so zdaj biskom očividno niso zastavili vi
na vrsti ZDA, da postavijo svoje
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PR0ST0STRELCI SPET PREKRIŽALI RAČUNE VLADU

Kandidat KPI izvoljen za predsednika 
poslanske komisije za obrambne zadeve

Angelini je z enim samim glasom razlike premagal liberalca Baslinija
RIM - Že itak negotovo in dvo

umno enotnost strank vladne večine 
je včeraj skalil še en dogodek. Ko
munist Vito Angelini je bil namreč 
z enim samim glasom razlike (19 
proti 18) izvoljen za predsednika ko
misije za obrambo pri poslanski 
zbornici. Izid glasovanja so pred
stavniki večine sprejeli z osuplostjo, 
saj so bili prepričani, da jim bo u- 
spelo izvoliti svojega kandidata, li
beralca Baslinija, ki je širši javno
sti znan predvsem, kot predlagatelj 
— skupaj s socialistom Fortuno — 
zakona o razporoki.

Med tajnim glasovanjem je bilo 
kaj očitno narobe, oziroma najmanj 
dva predstavnika večin* sta glaso

vala za komunističnega kandidata, 
prvega v zgodovini italijanske repu
blike, ki je bil imenovan za pred
sednika komisij« za obrambo. Glede 
im$n prostrih strelcev, kroži umnogo 
govoric, a nobenih dokazov. Neka
teri pravijo, da so se strankinim 
navodilom upili dva demokristjana 
in socialist Accame, ki naj bi Ba- 
sliniju očital, da je njegovo ime 
moč zaslediti na seznamu pripadni
kov lože P 2. To je sicer Accame 
odločno zanika). Po drugi strani pa 
najbrž drži, «' ■ je Baslinijeva kan
didatura vznejevoljila tudi nekatere 
demokristjane, češ da bi z njegovo 
izvolitvijo postalo obrambno mini
strstvo fevd laičnih strank, saj sta

PRED PREISKOVALNO KOMISIJO «P2»

Pellicani obtožuje 
poslanca KD Pisana
Carboniju naj bi zagotovil, da lahko vpliva na Tino Anselmi

RIM — V parlamentarni preisko
valni komisiji o tajni prostozidarski 
toži «P2» je včeraj prišlo do nepri
čakovanega zapleta. Tržaško sod 
stvo je komisiji poslalo memorial in 
drugo dokumentacijo, ki so jo zaple
nili bivšemu tajniku Flavia Carboui- 
ja Emiliu Pedicaniju, iz katere je 
baje razvidno, da je podtajnik pri 
zakladnemu ministrstvu demokri- 
stjanski poslanec Pisanu na nekem 
kosilu v prisotnosti Pelli^anija, Car- 
bonija in bivšega svetovalca zaklad
nega ministra Binettija izjavil, da 
lahko vpliva na predsednico preisko
valne komisije «P2* Tino Anselmi.

Ob teh vesteh je Tina Anselmi 
zagrozila, da bo odstopila, če bi jih 
potrdili. Preiskovalna komisija je 
včeraj takoj zaslišala Peliicanija in 
poslanca Pisana, seje pa iz razum
ljivih razlogov ni vodila Tina Ansel- 
mi, temveč socialist Salvo Andd. Za
slišanje obeh je potekalo v najstro 
žji tajnosti, vseeno pa se je izve 
delo, da je Pellicani potrdil svoj me
morial, Pisanu pa je odločno zavr
nil, da bi kdaj izjavil svojo priprav 
ljenost vplivati na Tino Anselmi. 
Tudi med kasnejšim soočanjem med 
obema ni prišlo do bistvenega raz- 
čiščenja in je vsak ostal pri svojem. 
Edini rezultat je soglasna podpora 
članov komisije zadržanju Tine An
selmi, obenem je včerajšnje zašli 
sevanje dokazalo popolno nedolžnost 
predsednice.

Trenutno ni še povsem jasno, kak
šen bo nadaljnji razplet zadeve. Po
slanec- radikalne stranke Teodori pa 
je kljub temu'izjavil, da mora pod 
tajnik Pisanu odstopiti, «če sploh še 
obstaja kak kanček morale*. Za Te- 
odorija ni nobenih dvomov o tesnih 
in trajajočih stikih med Pisanom in 
Calvijem s posredovanjem Carboni- 
ja v trenutku, ko je zakladni mini
ster sprejemal odločilne ukrepe o 
denarnem zavodu Ambrosiano. In 
prav takrat je moral Pisanu kar 
dvakrat poročati pred poslansko 
zbornico. Teodori nima dvomov: na
hajamo se pred prepletanjem zaseb
nih interesov, interesov strank, struj

in vladnih pristojnosti.
Demokristjanski komisar Garoc- 

cliio pa je včeraj izjavil, da je iz 
Pellicanijevega memoriala razvidna 
popolna nedolžnost Tine Anselmi, ni 
pa mu jasno, zakaj je Pellicani obto
žil Pisana. Garocchio je tudi nave
del, da je Pellicani priznal pred ko
misijo. da mu grozijo in da se boji 
za svojo varnost.

RIM — Po podatkih statističnega 
urada ISTAT je v oktobru znašal pri 
manjkljaj italijanske trgovinske bi
lance 14.900 milijard lir. Tak nega
tivni rezultat je posledica pasiv
nega salda pri naftnih derivatih za 
20.918 milijard lir, medtem ko je 
aktivni saldo pri drugi blagovni iz
menjavi znašal le 6.018 milijard lir.

obrambni minister in predsednik se
natne komisije že itak socialista. V 
tem pogledu naj bi demokristjanski 
prosti strelci volili za Angelini,ia da 
bi prizadeli svoje nadute zaveznike.

Zoper izid glasovanja se je na 
predsedstvo poslanske zbornice pri 
tožil demokristjan Steganini. ki je 
dejal, da so med člani komisije raz
delili 38 glasovnic, po glasovanju pa 
so jih prešteli 39. Tega se v tistem 
hipu ni nihče zavedel, če bo pri
tožba sprejeta, bo treba seveda - la- 
sovanje ponoviti, a poznavc.lci par
lamentarnih postopkov dvomijo, da 
bo zares prišlo do tega.

Presenetljivemu izidu je bržkone 
botrovala tudi odsotnost petih po
slancev večine. Pozivu se niso od
zvali dva predstavnika PSDI, dva 
predstavnika PSI in sam Baslini, ki 
s svojo prisotnostjo ni hotel motiti 
kolegov. Po prvem glasovanju sta 
Angelini in Baslini dosegla enako 
število glasov, da je bil kandidat 
KPI izvoljen šele po drugem gla
sovanju.

Brž p» objavi izidov so se raz
vnele polemike. Republikanec Bat- 
taglia ni skrival svoje osuplosti. Li
beralec Bozzi .je dogodek označil za 
»žalostnega*, a je brž dodal, da 
vlada zaradi tega sploh ni v nevar
nosti. Demokristjan Caccia (ki je 
bil imenovan za podpredsednika ko
misije za obramto) pa se je obreg
nil na odsotne poslance. Glede lai
kov pa je dejal, da se ponašajo z 
visokodonečimi izjavami o laičnem 
polu, ki je iz dneva v dan manj 
trden.

Zelo zadovoljna je kajpak opozici
ja. Angelinijeva izvolitev, je pouda
ril komunist Baracetti, nreprečuje 
načrt šefov strank vladne večine, 
da bi za predsednika ene izmed 
poslanskih komisij vsilili parlamen
tarca. čigar ime je na seznamu 
pripadnikov lože P2. Njegovo ime 
novan.je bi odgovarjalo edinole na
čelu »lotizaci.ie*. Novoizvoljeni pred 
sednik Angelini pa je poudaril, da 
komunistična partija ne nasprotuje 
mednarodnim zavezništvom Italije, 
to ,ie njeni pripadnosti NATO in za
hodnemu bloku. R. G.

šokih ciljev in niso od njega priča
kovali konkretnih rezultatov. Pred 
časom je Andropov dal določene 
predloge, ki so jih nato ponovili 
na sestanku varšavskih zaveznikov 
še v Pragi in želja Kremlja je bi
la trenutno le to, da bi v Bonnu 
prisluhnili tem predlogom, izročenim 
neposredno iz ust visokega predsta
vnika sovjetskega vodstva. Sovjeti 
so želeli predvsem razložiti svoje 
zamisli in morda tako posredno vpli
vati tudi na vsebino in potek že
nevskih pogajanj. Nemci so jih z 
zanimanjem poslušali in to je So
vjetom trenutno že povsem zadosto
valo. Ker je med tem srečanjem 
bilo na dnevnem redu še mnogo dru
gih vprašanj je razumljivo, da je 
■prišlo tudi do velikih razhajanj, to
da na sovjetski strani vsega tega 
sploh niso jemali preveč tragično, 
kot da so vsa ostala vprašanja 
zgolj drugotnega pomena. V tre
nutnem mednarodnem političnem 
položaju so Sovjeti očitno presodili, 
da bi lahko Bonn predstavljal kori
stno mostišče za krhanje ostrin v 
dialogu med Vzhodom in Zahodom, 
zato so tudi pustili vse druge stvari 
ob strani in tudi njihovi komentarji 
Gromikovega obiska poudarjajo sko
raj izključno tisti del vsebine po
govorov, ki se tičejo razoroževanja. 
Zahodnonemška ocena, da so so
vjetski razorožitveni predlogi «vre-

RAZPRAVA V KOMISIJI ZVEZNE SKUPŠČINE

V kratkem spremembe 
odloka SFRJ o depozitu
Verjetno pa bo šlo le za manjše spremembe

BEOGRAD — Na včerajšnji seji zakonodajno - pravne komisije zbo
ra republik in pokrajin skupščine Jugoslavije je namestnik predsednika 
zveznega komiteja za pravosodje Milovan Bužančič dejal, da bo odlok o 
depozitu, ki ga je zvezni izvršni svet sprejel sredi oktobra lani, do
živel določene spremembe, bo pia tudi časovno omejen. Za zdaj ni zna 
no kakšne bodo spremembe, gotovo pa je, da ne bodo radikalne. ZIS 
bo do konca januarja skupščini Jugoslavije poročal o učinkih vseh 
ukrepov.

Sekretar zbora republik in pokrajin Zoran Miškovič je ob tem pri
pomnil. da se nanaša odredba o obveznem plačilu depozita na odna
šanje dinarjev iz države, vendar je prišlo do vsaj pravne nelogičnosti, 
kajti občani imajo pravico ob prvem odhodu v tujino vzeti s seboj 1.500 
dinarjev, ob vsakem naslednjem p>a le 200 dinarjev. Torej je znesek 
ob naslednjem prestopu meje manjši, obvezni polog pa je ob vsakem 
novem prestopu meje višji — za 2000 dinarjev. Torej se pravica za iz
nos dinarjev zmanjšuje, depozit, ki se nanaša na to odnašanje pa po
večuje. (dd)
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Italija in ZRN o razoroževanju
BONN — Neposredno po odhodu sovjetskega zu

nanjega ministra Gromika, sta se včeraj v nemški 
prestolnici sešla šef italijanske diplomacije Colom- 
bo in njegov nemški kolega Hans Dietrich Genscher, 
da bi v dveurnem pogovoru izmenjala predvsem 
stališča o razorožitvenem dialogu med Vzhodom in 
Zahodom.

Skupno italijansko - nemško stališče o prihodno
sti pogajanj o evroizstrelkih izhaja iz ugotovitve, da 
ostaja najprimernejša tako imenovana »ničelna re
šitev* in da gre torej vse predloge o vmesnih rešit
vah ocenjevati glede na njihove končne učinke, ki 
ne smejo omogočiti sovjetske prevlade na vojaškem 
področju, ali kakorkoli drugače škodovati zahodnoe
vropskim državam.

O sovjetskih pobudah, s katerimi je Genscher i- 
talijanskega kolego obširno seznanil, je Colombo na 
tiskovni konferenci po zaključku srečanja dejal, da 
so za sedaj le »poskusnega značaja* in jih kot take 
Zahod še ne more dodobra oceniti, vse dokler ne do
be konkretne oblike.

Glede Evrope je po mnenju obeh ministrov nuj
no vselej jamčiti skupen in dogovorjen nastop atlant
skih zaveznikov v okviru razoroževalnega dialoga, 
tako preko pristojnih organov NATO, kot v posveto
valnem odboru za pogajanja, v katerem sta poleg 
ZDA in VB tudi ZRN in Italija.

Pomemben delež so v razgovoru med ministroma 
imela tudi vprašanja Evropske gospodarske skupno
sti in predvsem skupna pobuda o »evropskem aktu*.

Gromikove izjave v Bonnu so ozna
čili kot »propagandne formule*, to
da po drugi strani je iz tamkajšnjih 
krogov vendarle prišla izjava, da 
so predlogi Andropova znak. da se 
v sovjetski diplomaciji nekaj pre
mika, zato bi jih morali natančno 
proučiti, čeprav ne odgovarjajo v 
po’ni meri pričakovanju Zahoda » 

Na obeh straneh je torej trenu
tno še vedno predvsem mnogo re
torike, toda skromna ugotovitev, da 
se »nekaj premika* je lahko v svetu, 
ki se ježi od raket z jedrskimi ko
nicami, razlog za vzpodbudo k opti
mizmu.

WASHINGTON - V ZDA so spo
ročili, da je sovjetski umetni sa
telit »cosmos 1402» začel pospeše
no padati proti Zemlji.

Bodo pocenitev nafte 
izničili višji davki?

RIM — S ponedeljkom se bi mo
ralo poceniti plinsko olje. kurilno 
olje in pogonska nafta, če ne bo 
vlada podobno kot že trikrat z ben
cinom izničila pocenitve z novimi 
davki. Največje pocenitve bodo pri 
nafti in plinskem olju od 20 do 21 
lir pri litru. Združenje naftnih tr
govcev navaja tudi možnost poce
nitve bencina, če bo dolar obranil 
sedanjo vrednost.

Trenutno ni še povsem jasno, ka
ko se bo odločila vlada. Po vsem 
sodeč je precej možnosti, da bi se 
omejila na nove davke le pri px>- 
gonski nafti. Vsekakor pa je treba 
ob tem omeniti, da vlada zasluži 
letno z davki na tekoča goriva kar 
16.500 milijard lir.

Lazar Mojsov 
na obisku v Švici

BEOGRAD — Zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Lazar Mojsov je 
včeraj odpotoval na uradni obisk v 
Švico. Med dvodnevnim bivanjem v 
Bernu se bo pogovarjal s predsed
nikom švicarske konfederacije in 
zunanjim ministrom Pierrom Auber- 
tom. (dd)

Eiuiiio Colombo in Hans Dietrich Genscher med 
včerajšnjim pogovorom (Telefoto AP)

Sprejem na IS SRS 
za verske skupnosti

LJUBLJANA — Na tradicional
nem novoletnem sprejemu v sloven
skem izvršnem svetu so se zbrali 
predstavniki vseh verskih skupnosti, 
ki delujejo v Sloveniji. Pozdravil jih 
je Dušan Šinigoj, podpredsednik iz
vršnega sveta, ki je med drugim 
dejal, da dožnosti in naloge, ki jih 
zahteva stabilizacija z enako za
vzetostjo izpolnjujejo tako verujoči 
kot neverujoči državljani in da je 
v odnosu med socialistično samo
upravno družbo in verskimi skupj- 
nostrm v preteklem letu prevlado
val duh strpnega razgovora. Da so 
ti odnosi dobri je v imenu predstav
nikov verskih skupnosti {»udaril 
ljubljanski nadškof in slovenski me
tropolit dr. Alojzij Šuštar. Menil je, 
naj vsa vprašanja, ki še niso re
šena tudi v prihodnje rešujejo tam.
kjer nastajajo. JURE PENGOV
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NA VATIKANSKEM «VRHU» O MIRU IN JEDRSKI OBOROŽITVI

Moralna obsodba jedrskega orožja
VATIKAN — V Vatikanu se je 

sinoči zaključilo zasedanje, na ka
terem je o miru in vprašanju je
drskega orožja razpravljalo 32 ško
fov iz Združenih držav Amerike, 
Francije. Zah. Nemčije, Vel. Bri
tanije, Italije, Belgije in Nizozem
ske. Pod predsedstvom znanega teo
loga kardinala Ratzingerja, držav
nega tajnika kardinala Casarolija 
in tajnika komisije «Justitia et pax» 
očeta Schotteja, so dva dni raz
pravljali o vprašanju miru in jedr
skega orožja, ki je v današnjem ča
su še posebno pjereče. Zasedanje 
je {»tekalo p»d pokroviteljstvom 
Svetega sedeža, evropski in ameri
ški škofi pa so na podlagi pred
hodnih {»svetovanj pripravili dnev
ni red, s katerim so želeli »potrditi 
odgovornost in moralno avtoriteto

Cerkve nad vprašanji miru in 
vojne*.

Srečanje je (»tekalo za zaprtimi 
vrati, iz zaključnega p»ročila pa 
izhaja, da so cerkveni dostojanstve
niki govorili predvsem o svetopi
semskih in teoloških osnovah cerkve
nega nauka o vojni in miru, o vpra
šanjih uporabe jedrskega orožja, o 
razmerju med jedrsko in konven
cionalno oborožitvijo, o moralnosti 
teorije »odvračanja*, o političnem 
kontekstu oboroževalne tekme in o 
vrednotah, ki so del pjolitične igre 
v sedanjem trenutku.

Prva pwbuda za to srečanje, ki 
nima precedensa v zgodovini katoli
ške Cerkve, je pravzaprav prišla 
iz vrst ameriških škofov, ki so ne 
Je obsodili grožnje s p»močjo jedr
ske sile. ampak so postavili pod 
vprašaj celotno moralnost proizvod

nje zastrašujočih jedrskih sistemov. 
Ameriški škofi so izrekli svoj dvom 
celo v moralo Reaganove p»litike 
»jedrskega odvračanja* in so se, 
med drugim, zoperstavili tudi na
črtovani izdelavi raket «MX». To je 
izzvalo ostre komentarje v Reaga
novi administraciji in Bela hiša je 
E»slala vsem ameriškim škofom 
pred časom pismo, v katerem je 
bil govor o »izobčevanju* ameriške 
jedrske politike in o »moralnosti* 
obrambne strategije sedanje admi
nistracije. Ameriški tisk je tudi p»- 
ročal, da je Vatikan odbil zahtevo 
ameriške vlade, naj bi Sveti sedež 
px>sredoval pri ameriških škofih za 
ublažitev njihovih stališč. Pričaku
jejo pa, da bo Bela hiša s temi pri
tiski še nadaljevala.

Vsekakor je očitno, da stališče a- 
meriške škofovske konference o ce

lokupnem vprašanju jedrskega oro
žja ter vojne in miru sploh sovpa
da s stališčem Svete stolice, saj je 
postalo vprašanje jedrske razoro
žitve eno izmed dominantnih v pa- 
peževanju Janeza Pavla II. To p»- 
trjuje tudi dejstvo, da so na škofov
skem «vrhu». ki se je zaključil si
noči, sodelovali prominentni vati
kanski izvedenci in organi za ta 
vprašanja. Iz vseh teh vzrokov in 
ker bodo imela izvajanja na tem 
«vrhu» nedvomno velik vpliv v vsem 
katoliškem svetu, ni čudno, če je 
vladalo za zasedanje izjemno zani
manje ne le v javnosti, ampak tudi 
v tisku, ki je (»svetil veliko p»- 
zornost temu sestankovanju škofov 
in dežel, ki se jih vprašanje jedr
skega oboroževanja trenutno najbolj 
tiče, t.j. iz Amerike in zahodne 
Evrope.

Mojsov o pripravah 
na vrh neuvrščenih
NEW DELHI — Sedmo srečanje neuvrščenih na vrhu v New Del

hiju bo v pravem času, saj so sedanje razmere v svetu zelo resne. 
Hkrati se je položaj zaostril na vseh področjih, saj se soočamo z ob
novitvijo oboroževalne tekme in povečevanjem globalnih nasprotij. Zato 
je neuvrščenost neodvisna, zunajblokovska in {»zitivna alternativa za 
blokovsko razdeljenost sveta.

To je izjavil jugoslovanski sekretar za zunanje zadeve Lazar Moj
sov v pogovoru z znanim indijskim novinarjem Inderjem Jitom. Inter
vju je včeraj objavilo več velikih indijskih časopisov.

Mojsov je poudaril, da je gibanje neuvrščenosti znova potrdilo zu- 
najblokovski značaj in vitalnost ter sposobnost, da uspešno premosti 
vse težave in navedel konkreten primer soglasnega sklepa, da vrh ne
uvrščenih pripravijo v Delhiju in to v času, ko se je gibanje soočalo s 
določeno p»larizacijo sil in pjaralizo akcij.

Zvezni sekretar za zunanje zadeve je posebej opozoril na nujnost, 
da gibanje določi prednostne naloge, ki jih mora reševati. V tej zvezi 
je omenil preprečevanje agresij in vseh oblik up»rabe sile, oziroma 
groženj v odnosih med državami, odpravljanje napetosti med velikimi 
silami in bloki ter reševanje vse večjih mednarodnih gosp»darskih pro
blemov.
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DEŽELNA SINDIKALNA ZVEZA CGIL-CISL-UIL 0 ZAKONU 828

Z državnim nakazilom okrepiti 
predvsem industrijske strukture
Pobude naj se uresničujejo po primerni prednostni lestvici - Zadnje barake na potresnem ob
močju morajo zginiti najkasneje do leta 1985 - Izjemen položaj tržaške in goriške pokrajine

Deželna sindikalna zveza CGIL 
- CISL - UIL je včeraj sklicala v 
Trstu tiskovno konferenco, na ka
teri so deželni tajniki posameznih 
sindikatov, G. Padovan za CGIL, 
C. Bravo za CISL in G. Trebbi za 
UIL ter nekateri njihovi ožji sode
lavci orisali gledišče sindikalne 
zveze do vprašanja, ki je danes v 
središču pozornosti v naši deželi, 
namreč vprašanja, kako na najbolj 
učinkovit način uporabiti finančna 
sredstva, ki jih daje na razpolago 
zakon štev. 828.

Kakor smo poročali v včerajšnji 
številki, .je deželni odbor pripra
vil načrt za porazdelitev teh sred 
štev, ki so kakor znano namenjena 
odpravi posledic potresa iz leta 
1976 in pospešitvi gospodarskega 
trenda na zaostalih območjih Fur- 
lani.je - Julijske krajine ter še zla 
sti na Tržaškem in Goriškem. S 
tem načrtom se deželna sindikalna 
zveza strinja le deloma. Tako se 
strinja, da je treba sredstva upo
rabiti predvsem za to, da se konč
no odpravi problem potresencev, 
ki še vedno živijo v barakah in 
ki jih .je danes še okrog 20.000. 
Sindikalna zveza je mnenja, da je 
treba na tem področju kolikor mo
goče pospešiti delo, da bo zadnja 
baraka zanesljivo izginila najkas
neje do leta 1985.

Zveza se strinja tudi s tem, da 
.je treba vsoto 300 milijard do čle
nih 9 in 10 zakona štev. 828 upo
rabiti prvenstveno v tržaški in go- 
riški pokrajini, ki preživljata da
nes najhujšo gospodarsko krizo v 
deželi, ter da se le del sredstev 
nameni manjšim zaostalim oto
kom v videmski in pordenonski 
pokrajini s posebnim poudarkom 
na gorate predele.

Ne strinja pa se sindikalna zve
za s strukturo posegov, ki jih ored- 
videva načrt deželnega odbora. 
Deželni dokument predvideva nam 
reč veliko število razpršenih pose
gov. ne da bi pri tem izstopale 
primarne okvirne izbire, ki so na
sprotno po menju sindikalne zveze 
neobhodno potrebne. Državno na
kazilo predstavlja namreč nepo
novljivo priložnost za poživitev go 
spodarskih dejavnosti na zaosta
lih območjih Furlanije - Julijske 
krajine ter je treba zato razpo
ložljiva sredstva kar najbolj smo

trno naložiti. Zaradi tega zago- 
da je treba podpreti predvsem in- 
varja sindikalna zveza stališča, 
dustrijo, pri čemer naj imajo še 
posebno prednost tekstilni, železar
ski in lesni obrati. Na zaostalih 
območjih v gorah pa je treba hkra
ti podpreti kmetijsko industrijo, 
kmetijstvo, obrtništvo in turizem.

Prednost za industrijo velja tudi 
za pobude, ki naj se uresničijo na 
Tržaškem in Goriškem. Kar za
deva industrijske obrate z držav
no soudeležbo, pristanišča in raz
iskovalne dejavnosti, pa je sindi
kalna zveza mnenja, da se s sred
stvi po zakonu štev. 828 lahko 
podprejo pobude, ki izhajajo iz 
točno definiranih razvojnih načr
tov, vendar le kot dodatna pomoč 
k temu, kar je vlada dolžna stori

ti za razvoj posameznih dejavno
sti. Sindikalna zveza se končno ne 
strinja s težnjo, ki jo je deželna 
uprava prisodila pri posvetovanjih 
o zakonu štev 828 krajevnim u- 
stanovam. socialnim silam, gor
skim skupnostim in samim sindi
kalnim organizacijam. Pravi krog 
posvetov — meni zveza — se se 
daj šele pričenja in v prihodnjih 
tednih bo treba na številnih mestih 
predelati načrt deželnega odbora. 
K temu naj bi pripomogla tudi 
posebna konferenca o rekonstruk
ciji potresnih območij, ki jo na
merava organizirati deželna sindi
kalna zveza CGIL CISL - UIL.

• V miljskem Ljudskem domu se
je sinoči začel redni kongres kra
jevne občinske sekcije KPI.

NA VČERAJŠNJEM IZREDNEM ZASEDANJU V CCA JE BIL SINOČI GOVOR 0 ZAŠČITI NARAVE

Deželni svet obravnaval o zaščiti Krasa morajo glavno besedo imeti
usodo «desaparecidosov» ................................................ ........ , • •prebivalci, ki na njem živijo m ga ohranjajoSkupščina izglasovala enotno reso- 

lucijo o tem perečem vprašanju

Tragedija tisočerih argentinskih 
demokratov, moških in žensk, starej
ših in otrok, ki so po »zaslugi* vo
jaškega režima izginili neznano kam 
(mnoge so ubili, mnogi so še za 
prti po ječah) je včeraj odjeknila 
tudi v deželnem svetu Furlanije - 
Julijske krajine, ki je temu pereče
mu vprašanju namenil izredno zase
danje. Italijansko javno mnenje, kot 
je znano, z ogorčenjem spremlja 
tragedijo »desaparesidosov*, zlasti 
od takrat ko je iz Buenos Airesa pri 
šla uradna vest, da je med izginu
limi tudi več italijanskih izseljencev 
in celo tistih, ki so do danes polno
pravno ohranili italijansko držav
ljanstvo, čeprav tamkajšnja diktatu
ra ni nikoli potrdila teh dejstev. Vsa 
zadeva, kot smo že omenili, je glo
boko odjeknila po vsej državi, tako 
na vladni kot na deželni ravni pa 
so na delu razne preiskovalne komi
sije z namenom, da razkrijejo vso
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IZJAVE ODBORNIKA JAGODICA OPENSKI DELEGACIJI

Z gradnjo openskega pokopališča še nič 
ker ni dovoljenja zdravstvenega urada
Kot se nerešeni problem openske

ga pokopališča, med obljubami in 
zagotovili ter bolj ali manj prepri
čljivimi izgovori, nedopustno zaple
ta in razpleta pa spet zapleta že 
v drugo desetletje, tako se zna še 
naprej krepko zavleči, v brk eni 
najosnovnejših človekovih pravic, 
da po smrti lahko počiva v domači 
grudi. Takšen je bil v bistvu obču
tek, ki je preveval številno delega
cijo z Opčin, od Banov in Ferlugov, 
ko je včeraj predpoldne, po razgo
voru z občinskim odbornikom za 
javna dela Darijem Jagodicem, za
puščala občinsko palačo. Zadeva se 
je očitno še enkrat zapletla. Neiz
prosen birokratski mlin, ki že itak 
melje proverbialno počasi, se tu pa 
tam še dodatno zatakne. Včasih mu 
je dovolj nekoliko bolj trdo zrno. 
Kaže, da je to zrno tokrat dovolje
nje zdravstvenega urada Krajevne 
zdravstvene ustanove, brez katere
ga občinska uprava ne more nada
ljevati postopka za izvedbo načrta
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ZARADI NENEHNEGA ZAOSTROVANJA PROBLEMOV

PRVIČ SKUPNO SREČANJE 
OBRTNIŠKIH ORGANIZACIJ
Enakopraven nastop SDGZ - Sprejele so enoten dokument 
s predlogi, ki ga hočejo orisati predsedniku pokrajine

Predvčerajšnjim je bil skupen se
stanek med vodilnimi predstavniki 
vseh treh obrtniških organizacij na 
Tržaškem, to je združenja obrtnikov 
tržaške pokrajine — Associazione 
degli artigiani della provincia di 
Trieste (Ul. Ghega 1), vsedržavne 
konfederacije obrtnikov — Confede- 
razione nazionale dell’artigianato 
(Drevored XX. septembra 48) in na
šega Slovenskega deželnega gospo
darskega združenja (Ul. Cicerone 
8). Doslej še ni bilo takšnega skup
nega snidenja med njimi, dogodek 
je torej razveseljiv in spodbuden.

Zastopniki teh organizacij so pro
učili najbolj pereče probleme, ki ta
rejo obrtniško panogo pri nas in e- 
notno sprejeli sklep, da v obram
bo obrtništva čimprej sprožijo ši
rokopotezno akcijo, ki naj v jav
nem mnenju ter med političnimi si
lami in v javnih ustanovah izzove 
primeren posluh za ta vprašanja.

Predstavniki obrtnikov so nadalje 
obžalovali, da se tržaška pokrajina 
glede izvajanja zakona 828 o popo
tresni obnovi ni predhodno posveto
vala z njimi.

Spričo vsega tega so stanovske 
organizacije obrtnikov zaprosile za 
nujno srečanje s predsednikom po
krajine Claricijem. Tedaj mu bodo 
neposredno orisale enotno sestavlje
no listino s predlogi, ki so jih zasno
vale skupaj s pokrajinsko komisijo 
za obrtništvo.

Do tu tiskovno sporočilo. Pozani
mali smo se seveda, kakšna je vsaj 
v glavnih obrisih vsebina enotne li
stine. Tako smo zvedeli za troje 
najvažnejših predlogov, kako ukre
pati za nadaljnji razmah obrtniških 
dejavnosti.

Tako pri nas kot v deželi Furla 
niji - Julijski krajini je prišlo zadnje 
čase v vrstah obrtniških vajencev 
do zaskrbljivega osipa; vajenec pre
jema danes enako visoko draginjsko 
doklado kot že izučen obrtnik, nje
gova storilnost pa je seveda dokaj 
manjša, zaradi česar se obrtniškemu 
mojstru ne splača več. najemanje 
vajeniške delovne sile. Obrtniške or
ganizacije predlagajo zato, naj bi 
dežela dajala obrtniškim podjetjem 
posebno podporo za vzdrževanje va
jencev; ta podpora naj bi v prvem 
letu vajeništva znašala 400.000, v 
drugem 300.000 in v tretjem 200.000 
Ur (v Toskani in še kje so takšne 
podpore, čeprav nižje, že v velja
vi). S tem bi na Tržaškem ne le ob- 
varovaU obstoječih 1.000 vajeniških 
mest, ampak bi slednja še pomnožiU 
za dodatnih 500. V treh letih bi ta 
operacija stala kakih 12 milijard 
Ur.

Obrtniki še vedno sila stežka lah
ko odprejo svoje delavnice v indu
strijski coni, to jih pač ogromno sta
ne. Njihovi predstavniki predlagajo 
zanje posebne prispevke za odplače
vanje obresti na posojila in podob

no, kar bi v ustrezni naložbi zneslo 
kake 4 milijarde lir.

Avtoprevozniki na Tržaškem de
lujejo na robu italijanske trgovinske 
stvarnosti, zato bi jim bilo treba o- 
mogočiti cenejše prevoze blaga v 
notranjščino; v ta namen naj pri
stojna oblast nakaže določeno vsoto 
(predvidoma 5 miUjard Ur) za pri
spevke, ki bi avtoprevoznikom dovo
ljevali nabavo plinskega olja po zni
žani ceni.

Nazadnje so zastopniki treh obrt
niških organizacij prišli do zamisli, 
da v kratkem skličejo tiskovno kon
ferenco. Zakaj? Z razliko od drugih 
območij v državi zadnje čase obrt
niška dejavnost pri nas v celem u- 
pada, sicer tako v pogledu števila 
delovne sile kot v pogledu števila 
podjetij. Ne samo, mnoge obrtnike 
jezi, da javnost o njih posplošeno 
govori kot o davčnih utajevalcih; 
takšni ljudje med njimi sicer so, je 
pa veliko takih, kot sami zatrjujejo, 
ki še kako pošteno plačujejo dav
ke, in to slane. No, na tiskovni kon
ferenci naj bi prikazali tisku in jav
nemu mnenju «drugo plat zvona*.

(dg)

o gradnji tohko pričakovanega po
kopališča v Sekarah.

Odbornik Jagodic je bil na vpra
šanje predsednika vzhodnokraškega 
rajonskega sveta Milana Sosiča, ki 
je govoril v imenu delegacije pred
stavnikov rajonskega sveta ter raz
nih openskih organizacij, kratek in 
jedrnat. Da bi postopek lahko pre
šel v dokončno izvršilno fazo, je 
dejal odbornik, je potrebno ustrez
no dovoljenje zdravstvenega urada 
KZE. V ta namen je občina ob kon
cu jeseni poverila dvema izveden
cema, da izdelata geološko analizo 
tal, kjer bi moralo stati pokopali
šče. Ko so biU terenski izvidi oprav
ljeni, jih je odbomištvo poslalo s 
spremnim pismom zdravstvenemu 
uradu. To je bilo 18 decembra. Ker 
ni bilo odgovora, je poslalo 5. janu
arja letos še eno pismo s priporoči
lom, da zdravstveni urad čimprej 
izda ustrezno dovoljenje. Toda odgo
vora še vedno ni in tako je načrt u- 
stavljen.

Ob tem se seveda postavlja vrsta 
vprašanj. Kako je mogoče, da ni 
bil zdravstveno - higienski aspekt 
Ya'd£v%' Tesen 'že" prej? Odbornik Ja
godic pravi, da je s svoje strani, 
odkar je prevzel odborniško mesto, 
naredil vse, kar je bilo s tem v zve
zi v tej fazi potrebno in kar je bilo 
v njegovi pristojnosti.

Tej trditvi radi verjamemo, ven
dar so bili pred njim drugi na kr
milu odborništva za javna dela in 
tudi ti bi morali povedati svoje. Za
nimivo je, da je prejšnja uprava v 
določenem trenutku že pričela z raz
lastitvenem postopkom brez zdrav
stvenega potrdila, a je nenadoma 
ta postopek prekinila. Zakaj? Od od
bornika Jagodica odgovora na to 
vprašanje ni mogoče pričakovati, 
zato pa ga je openska delegacija v 
zastopstvu vsega prebivalstva z Op
čin, od Banov in Ferlugov pričako
vala od župana in v ta namen že 
večkrat izrecno zahtevala srečanje 
z njim. Toda do tega srečanja še 
ni prišlo. Za vse bi moral sedaj od
govarjati odbornik Jagodic in to 
ni prav.

Poleg grenkega spoznanja, da je 
vsa zadeva obtičala na pisalni mizi 
zdravstvenega urada, je delegacijo 
zato prizadel tudi odnos župana Ce- 
covinija, ki ga ni na spregled ne na 
Opčinah ne na občini.

Prvi naslednji korak vzhodnokra-’ 
ške konzulte in krajevnih organiza
cij bo sedaj poseg pri zdravstvenem 
uradu Krajevne zdravstvene enote, 
ki mora čimprej povedati, če so 
tla pri Sekarah primerna za poko
pališče ali ne. In če niso primerna, 
povedati, kaj mora občina ukreni 
ti, da bodo primerna. Vsi naslednji
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Z DEŽELNEGA SEDEŽA RAI V TRSTU

ČASNIKARJI SE STRINJAJO 
S PROGRAMOM M01INARIJA

Novi glavni urednik se bo zavzemal za okre
pitev popolnosti in pluralizma informativnih služb

Skupščina časnikarjev deželnega | treba okrepiti tudi vlogo videmske- 
sedeža RAI v Trstu je včeraj odo-1 ga uredništva, 
brila programske smernice novega j Prva ostra puščica na račun zad- 
glavnega urednika Fulvia Molinari- j njih imenovanj v vodstvu deželne- 
ja. Gre za usmeritev, ki se v prvi ga sedeža RAI, ki pa izzveni zlasti 
vrsti naslanja na dolžnosti javne ra kot kritika na račun imenovanja Mo- 
diotelevizijske službe za popolnost linarija, pa prihaja iz vrst videni 
in pluralizem v vseh informativnih skih socialistov. Ti pravijo, da je 
oddajah in za laičnost brez nikakr-1 pri vsem tem spet prišla do izraza 
šnih integralizmov. Molinari je še de-1 logika tržaškega «municipalizma» in 
jat, da bo moral deželni sedež RAI j da v bistvu s temi imenovanji 
v še večji meri upoštevati deželno stopa spet «platealno» v ospredje

praksa zgodovinskega kompromisarazsežnost Furlanije - Julijske kra
jine ter tako igrati svojo aktivno 
vlogo pri uveljavljanju kulture so- 
žLja za medsebojno spoznavanje in 
obogatitev vseh etničnih, kulturnih 
in splošnih družbenih dejavnikov.
Programska usmeritev novega glav
nega urednika se bo zavzemala za V prostorih generalnega konzulata 
celovito okrepitev slovenskih radij-; SFRJ v Trstu sta se z vpisom v 
skih oddaj ter v duhu državne re-' knjigo žalosti poklonila spominu u- 
forme tudi za ustanovitev televizij-, mrlega podpredsednika predsedstva

Comelli se je poklonil 
spominu V. Bakarica

skih oddaj v slovenščini. Večjo skrb, 
je bil še mnenja Molinari, bo treba 
nameniti tudi stvarnosti italijanske 
narodnostne skupnosti v Jugoslaviji, 
kar zadeva notranji ustroj pa bo

SFRJ dr. Vladimira Bakarica pred 
sednik deželnega odbora Furlanije 
Julijske krajine odv. Antonio Co- 
melU in predsednik deželnega sveta 
Veneta prof. Carlo Bernini.

koraki pa bodo spet posegi pri ob
činski upravi, ki bo morala odslej 
hitreje in odgovorneje voditi vso za
devo in ne pošiljati vselej samo od
bornika Jagodica po kostanj v že
rjavico.

Kar zadeva druge aspekte poko
pališke afere je Jagodic zagotovil, 
da bo občinska uprava naredila 
vse, kar je potrebno, da bi prene
sli posmrtne ostanke vseh, ki so bi 
li zaradi pomanjkanja prostora na 
starem openskem pokopališču, po
kopani pri Sv. Ani, na novo pokopa
lišče. Vprašanje je še, .kako bo s 
spomeniki, nagrobnimi kamni in po
dobnim na starem pokopališču. O 
tem na občini še niso govorili. Pač 
pa so sklenili, da bodo gradnjo no
vega pokopališča omejili na potrebe 
Opčin in dveh sosednjih vasi, ves 
ostali vinkuliran del zemljišč (po 
starem načrtu naj bi gradili mega- 
pokopališče za potrebe vsega me
sta) pa črtali iz regulacijskega na 
črta. (dk)

resnico in da po možnosti ugotovijo, 
koliko Italijanov je res izginilo v 
zaporih južnoameriške diktature. 
Grozote v tistem delu sveta pa so 
naletele na poseben odmev v naši 
deželi, od koder se je v Argentino 
izselilo več tisoč ljudi, med «desapa- 
residosi* je namreč tudi nekaj Fur
lanov, za katere še sedaj ne vedo 
ali so živi ali so mrtvi.

Deželni svet je zato včeraj ob 
samem vzdržanju misovcev izglaso
val enotno resolucijo, ki obvezuje 
odbor, da čimprej poseže pri vladi 
za pospešitev vseh preiskav o tej 
tragediji in da na mednarodni rav
ni sproži večjo akcijo v obrambo 
človeških pravic, ki naj izveni tudi 
kot jasen pritisk na hunto v Buenos 
Airesu. Torej na režim, ki ga je no
tranja opozicija že močno spravila 
na kolena, za vzpostavitev demokra
cije v državi pa mora svojo vlogo o- 
digrati ves demokratični svet, zla
sti pa zahodna Evropa, s katero ima 
Argentina dobre politične in zlasti 
gospodarske odnose. V tej enotni 
resoluciji so zajete vse interpelaci
je političnih skupin, razen tiste od 
MSI, ki jo je skupščina zavrnila.

Pred glasovanjem se je odvijala 
razprava, v katero so posegli pred
stavniki vseh skupin. Zlasti s stra
ni levice so bile izrečene kritike 
glede zadržanja in stališč italijan
skega veleposlaništva v Argentini 
okrog tragedije »desanarecidosov*. 
odbornik za socialno skrbstvo in za 
izseljeništvo Renzulli, ki je v deba
ti zastopal odbor, pa je demantiral, 
da so voditelji furlanskih izseljeni
ških organizacij ravnodušno in celo 
pristransko spremljali usodo izgi
nulih italijanskih državljanov v Ar
gentini.

Generalni konzul SFRJ 
obiskal videmsko 
trgovinsko zbornico

Generalni konzul SFRJ v Trstu 
Drago Mirošič je obiskal včeraj tr
govinsko zbornico v Vidmu. S pred
sednikom zbornice Giannijem Bra- 
vom se je pogovarjal o možnostih za 
razširitev gospodarskega sodelova
nja med videmsko pokrajino in so
sednima republikama Slovenijo in 
Hrvatsko ter širše z Jugoslavijo. Na 
srečanju je bil zlasti poudarjen in
teres za razvijanje višjih oblik go
spodarskega sodelovanja.

Razprava, ki je bila na pobudo tržaške občine, pa je odražala popolnoma drugačna mnenja, 
saj ni bilo slišati skoraj besede o prisotnosti našega človeka na tem delu pokrajine

Kako zaščitiš naravo, predvsem, nika Dinija. na javnem srečanju
pa Kras, ki je glavna naravna zna
čilnost naše pokrajine? Ustanoviš 
posebno komisijo, ki naj rešuje te 
probleme, v njej pa naj kot glavni 
sogovorniki sedijo predstavnik nad- 
zorništva za spomeniško varstvo, 
predstavnika obeh sekcij italijanske
ga alpinističnega kluba iz Trsta, 
zastopnik jamarjev, zastopnik fa
kultete za naravne vede ter še pred
stavnika naturalističnih ustanov WW 
F in Italia nostra. Ti so v glavnem 
vsi tisfi, ki imajo kaj povedati, ko 
govorimo o zaščiti Krasa, zato smo 
mi ustanovili tako sestavljen odbor.

Ta recept o sogovornikih, ki naj 
odločajo o zaščiti narave in pred
vsem Krasa smo slišali sinoči v 
Krožku za kulturo in umetnost iz 
ust listarskega pokrajinskega odbor-

debati, ki ga je priredila operativna 
delovna enota za zaščito okolja pri 
tržaški občinski upravi. Sicer pa 
ni bilo pričakovati, da bi listarske- 
mu predstavniku vsaj šinilo v gla
vo, da bi o vprašanjih zaščite Kra
sa lahko imeli kaj povedati tudi 
tisti, ki so se na njem rodili in ga 
s trdim delom ohranili skozi vrsto 
let, ali pa vsaj organizacije, ki ga 
zastopajo, to je slovenski prebival
ci. Znano je, kakšen je odnos li
ste do našega naravnega bogastva; 
nanj gleda le kot na park v službi 
mesta, ki naj služi predvsem ne
deljskim izletnikom.

Tak odnos do zaščite Krasa pa 
so odražali tudi posegi ostalih, ki 
so spregovorili na sinočnjem jav
nem srečanju - debati; govorili so.

NA POBUDO SINDIKATA SLOVENSKI SOLI

V TOREK CELODNEVNA STAVKA 
NA VSEH SLOVENSKIH ŠOLAH

Istega dne bodo stavkali tudi italijanski šolniki

Odbor Sindikata slovenske šole — majo še nobenih zagotovil glede ja-
tajništvo Trst je oklical za torek, 
25. januarja, celodnevno stavko vse
ga šolskega osebja na slovenskih šo-

nuarske mezde). Obenem bo izzve
nela stavka kot ponovna zahteva šol
nikov po avtonomiji slovenske šole,

lah. Istega dne bodo na pobudo šol-; ki lahko edina zajamči razvoj naše- 
skih sindikatov CGIL. .CISL in UIL j ga šolstva, in po globalni zaščiti slo-
stavkali tudi italijanski šolniki, da 
bi tako podkrepili svoj boj za obno
vo delovne pogodbe za triletje 1982- 
1984, ki je zapadla že 31. decembra 
1931.

Odbor SSŠ se je odločil za stavko 
na svoji torkovi seji, da bi izzval 
enoten in odločen protest slovenskih 
šolnikov proti nedavnim zakonskim 
odlokom, ki postavljajo nepremostlji
ve ovire za nadaljnji razvoj sloven
ske šole in znatno slabšajo finančni 
položaj šolnikov. Stavka bo tudi od
govor šolskega osebja na nezasliša
no ravnanje pristojnih oblasti, ki 
niso še zagotovile suplentom plače 
za že opravljeno delo (suplenti, ki 
jih je imenoval šolski skrbnik, še 
vedno čakajo na novembrsko in de- 

i čembrsko plačo, poleg tega pa ni-

venske manjšine v Italiji še posebej. 
Na dan stavke bo priredil Sindikat
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V NAŠEM MESTU IN DRUGOD PO ITALIJI
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Vprašanje stanarin slej ko prej sporna 
točka med najemniki in lastniki stanovanj

Samovoljni poviški stanarin in pa na stotine odpovednih pisem

Novo leto je bridko presenetilo 
na stotine najemnikov stanovanj v 
Trstu, ki so jim konec decembra 
zapadle najemninske pogodbe, šte
vilni upravniki stanovanj so jim 
namreč z januarjem samovoljno 
povišali stanarino in to ne da bi 
se prej domenili z najemniki in 
sklenili z njimi nove najemninske 
pogodbe. Tako je prejel preneka- 
terj od najemnikov na dom obve
stilo, da bo moral plačati ta me
sec od 50 do 60 tisoč lir najemni 
ne več kot mesec prej: po začet
nem začudenju in negodovanju so 
se skoraj vsi obrnili za pojasnila 
na sindikate stanovanjskih upravi
čencev, ki imajo tako v teh dneh 
polne roke dela s sprejemanjem 
številnih prošenj in protestov.

* Enostranska povišanja najemnin 
zadevajo najemnike, ki so podpi 
šali na.jemninske pogodbe pred 31. 
decembrom 1952 in so jim te po
godbe zapadle 31. decembra lani*, 
obrazložu.ie zapleten problem nova 
tajnica sindikata stanovanjskih u 
pravičencev SUNIA Supancieheva. 
»Mnogim od teh najemnikov s*- 
upravniki stanovanj že pred mes 
ci predložili odpoved najemninska 
pogodbe, da se jim ne bi le ta av 
tomatično podaljšala. Ti najemn 
ki (v večini primerov gre za pri 
letne osebe, ki so stanovale tri 
deset in več let v istem poslopju 
so plačevali v povprečju po 45 do 
50 tisoč lir najemnine. Upravniki 
so jim z januarjem povišali na 
jemnine na 90 ali 100 tisoč lir, pr 
čemer so vključili v račun celotni 
izračun stanarine in 70-odstotni po
višek Istat. Naše člane smo opo 
zorili, da niso dolžni plačati teli 
najemnin. Za tiste, ki so to sto 
rili, smo zahtevali od upravnikov, 
da jim vrnejo povišek. Zakon nam 
reč predvideva, da lahko taki po 
viški »vskočijo* v najemnino šel* 
po podpisu nove, štiriletne pogod 
be. Najemniki si prav to želijo 
da jim upravnik podpiše novo po 
godbo, ki jim bo vsaj za štiri leta 
jamčila streho nad glavo,* je na 
daljevala Supancieheva.

Na stotine odpovednih pisem, k 
so jih odposlali upravniki na.jemni 
kom pred meseci, kažejo, da bi st 
hoteli leti iznebiti najemnikov. 
Lastnikom stanovanj se namreč 
več izplača prodaja stanovanja, kol 
pa oddajanje v najem po nenadzo
rovanih* cenah. Lastniki hočejo s 
tem zaščititi svoje interese, saj 
smatrajo, da .jim najemnine, ki jih 
predvideva zakon o pravičnih sta
narinah, nesejo premalo. Po drugi 
strani jim predstavniki sindikata 
stanovanjskih upravičencev odvra 
ča.jo, da bi s podpisom novih na 
jemninskih pogodb dobili najemni
ne, ki bi bile v bistvu dvakrat

večje od dosedanjih.
Vprašanje najemnin seveda ni le 

tržaški, temveč vsedržavni oro- 
blem. Prav pred dnevi je namreč 
minister za javna dela Nicolazzi 
odločil, da bo morala posebna ko
misija izdelati v manj kot mesecu 
dni (do 10. februarja) zakonski 
osnutek za revizijo pravične stana
rine. Minister je dal desetim čla 
nom komisije nekatera navodila, saj 
pravi, do ne gre v tem primeru 
za popolno predelavo obstoječega 
zakona, temveč za omil.ienje neka 
terih nasprotij, ki jih vsebuje: pri 
tem bi morali še posebej upošte 
vati dve bistveni točki: interes last 
nikov. da dobijo svoje stanovanje, 
in interes najemnikov, da dob’jo 
trdno najemninsko pogodbo. Bo de
setim izvedencem uspelo uskladiti 
ti dve zahtevi? čez mani kot me
sec dni bo znan odgovor na to za
pleteno vprašanje.

Ob členek palca
Na ortopedskem oddelku glavne 

bolnice so včeraj okrog 16. ure

sprejeli 49-letnega mizarja Giusta 
Orbanicha iz Istrske ulice 134'1. 
Med delom v svoji delavnici v 
Ul. Galleria 7 si je z rezbarskim 
strojem odrezal prvi členek levega 
palca. Ozdravel bo v 30 dneh.

Razstave * v
KD Vesna priredi v soboto, 22. 

januarja, ob 20.30 v foyerju doma 
Alberta Sirka v Križu odprtje razsta
ve slikarja naivca Klavdija Clarija. 
Umetnika bo predstavil kritik Franc 
Udovič, nastopil bo kitarist Marko 
Fari. Vabljeni!

Šolske vesti

Jutri v Prosvetnem domu 
na Opčinah

Razstava v spomin 
Robertu Hiavatyju
Pred letom dni je umrl pri

ljubljeni zamejski slikar Robert 
Hlavaty. Za njim je ostal hva
ležen spomin, ki se že ob prvi 
obletnici smrti odraža v razsta
vi njegovih najlepših akvare
lov, ki mu jo bodo poklonili ju
tri, ob 20.30 v openskem Pro
svetnem domu. Razstavo, ki 
ima naslov »Umetniku v spo
min* prirejajo kulturno društvo 
«Tabor» z Opčin, Društvo za
mejskih likovnikov in Mala ga
lerija Sežana, pokrovitelja pa 
sta Zveza slovenskih kulturnih 
društev in Zveza organizacij iz 
Sežane. Razstavo, ki bo pri
kaz Hlavatyjeve umetniške de
javnosti od leta 1933 dalje, bo
do potem prenesli v tržaški in 
goriški Kulturni dom in v sežan
sko galerijo. Med jutrišnjo slo
vesnostjo odprtja razstave v 
openskem Prosvetnem domu bo 
imel uvodno besedo dr. Peter 
Krečič. Ob tej priložnosti bo 
nastopil tudi moški pevski zbor 
Tabor pod vodstvom Sveta 
Grgiča.

slovenske šole sindikalno zborova
nje, na katerem bo govor prav o 
teh odprtih vprašanjih. Kraj in uro 
zborovanja bo odbor sindikata spo 
ročil naknadno.

Prometni davek 
in izbris vozil 
iz seznama PRA

___________ Davčni zakonski odlok, ki ga je
.. i izdala rimska vlada konec lanskega

Mentorji bralnih značk posamez- Ieta predvideva. kot znano, tudi po- 
mh šol so naprošem, da do 31. ja , vjja, je prometnega davka (tassa di 
nuarja pismeno sporočijo naslednje: circolazione). Zaradi tega se pred
1. število in vrsto bralne značke;
2. če želite ustvarjalca iz matične 
domovine in koga. Sporočila pošljite 
na naslov: Draga Lupine, šola F. 
Bevk - Opčine.

PREPRIČANJE TRŽAŠKIH PREISKOVALCEV

DOMNEVNI MERCANTIJEV MORILEC 
SE SKRIVA V AVSTRIJI ALI V ZRN
Vsi indici vodijo k 35-letnemu jugoslovanskemu državljanu

V zvezi s preiskavo o umoru 24- 
letnega upravitelja penziona »Ža
ra* Roberta Mercantija ni bilo vče
raj bistvenih novosti. Tudi zato ne, 
ker se je sedaj spremenila pred
vsem v lov na človeka — morilca, 
pri katerem pa imajo tržaški agenti 
letečega oddelka le obrobno vlogo. 
Na kvesturi so namreč prepričani, 
da so istovetnost morilca ugotovili. 
Gre za 35-letnega jugoslovanskega 
državljana iz Zagreba, ki je oprav
ljal v Jugoslaviji in v Italiji več 
poklicev. Jugoslovanski organi jav
ne varnosti so tržaškim kolegom 
sporočili, da je na njihovem sezna
mu zaradi ropa. Zato je tudi malo 
verjetno, da se je, potem ko je za
pustil Mercantijev avtomobil blizu 
Trbiža, odpravil v Jugoslavijo. Pre
iskovalci so prepričani, da je ubral 
pot skozi Avstrijo v Nemčijo. Tam 
si je bržkone priskrbel poneverjen 
potni list in skušal zabrisati sledo
ve za seboj. Če ne bo storil napak, 
mu bo verjetno to — vsaj za nekaj 
časa — tudi uspelo.

Če ni istovetnost domnevnega mo
rilca več uganka, ne velja isto za 
vzgibe, ki so privedli do tako okrut

nega umora. Možno je, da je mori
lec ubil upravitelja zaradi ropa, 
možno pa je tudi, da ga je zagrabil 
trenutek nerazsodnosti, pri katerem 
naj bi imele posebno vlogo Mercan- 
tijeve homoseksualne težnje. Sled
nje okoliščine je potrdil tudi Mer
cantijev »srčni prijatelj*, ki je 11. 
januarja okrog 18.30 zapustil pen
zion, v katerem sta morilec in žr
tev ostala sama. Isti večer, in si
cer okrog 21.30, se je vrnila v pen
zion neka gostinja, ki je imela ključ 
penziona. Vzela je svoj kovček, na 
hodniku je opazila madeže krvi, ven
dar ni zasumila tragedije. Ključ 
je pustila v recepciji in odšla. A- 
genti so med skrbno rekonstrukci
jo tudi ugotovili, da sta žrtev in 
morilec v štirih dneh vzpostavila 
dobre prijateljske vezi, saj je Mer- 
canti popeljal jugoslovanskega dr
žavljana na krajši izlet z avtom. In 
to z istim beemvejem, s katerim je 
morilec nato zbežal proti Trbižu.

Tržaška policija sedaj pričakuje, 
da ji jugoslovanski varnostni orga
ni posredujejo sliko domnevnega mo
rilca v upanju, da ga bodo organi in- 
terpola lažje in hitreje razpoznali.

okenci javnega avtomobilskega re
gistra — PRA — gnete zadnje čase 
množica ljudi, ki hoče iz seznama 
redno Vozečih avtomobilov (in plovil) 
svoje vozilo izbrisati, ker je presta
ro in namenjeno odpadu. Finančni 
minister je sedaj vse te ljudi pomi
ril: nič jim ni treba hiteti, kajti v 
roku treh mesecev, odkar je pričel 
veljati omenjeni zakonski odlok, bo 
izdan nov medministrski dekret.

kakor da bi ta del bil popolnoma 
neobljuden in da bi na njem obsta
jala le nevarnost onesnaženja jam, 
podtalnih voda in še drugih narav
nih značilnosti. O prisotnosti sloven
skega človeka, ki pa mora pri vseh 
teh izbirah imeti svojo besedo, ni 
bilo slišati skorajda nič. Edini, ki 
je sicer bežno priznal, da je treba 
zaščito izvajati s prebivalstvom in 
ne proti njegovi volji, je bil deželni 
predstavnik arhitekt Barocchi, ki je 
še dodal, da mu taka zaščita lahko 
izboljša njegovo socio-ekonomsko ra
ven. Sicer pa je arhitekt Barocchi 
tudi sinoči potrdil svoja stališča 
glede nedavno izglasovanega dežel
nega zakonskega osnutka o pose
gih na področju parkov in območij 
pokrajinske zaščite (ki je bil v sre
dišču sinočnje razprave, spričo pri
stojnosti, ki jih bodo na področju 
zaščite imele krajevne uprave), Id 
nam jih je v polemiki z našo oce
no tega zakona posredoval pred ne
davnim kot pismo uredništvu ter ta 
zakon (po vsej verjetnosti bo stopil 
v veljavo proti koncu tega ali v 
začetku prihodnjega meseca) po
vsem pozitivno ocenil.

Kako pa si tržaška občina zamiš
lja zaščititi Kras na osnovi predpi
sov tega zakona? Po njenem bo 
treba ustanoviti konzorcij med vse
mi občinami in s tem v zvezi je 
predstavnik operativne delovne eno
te Bussani prisotne seznanil, da je 
župan Cecovini pred nekaj dnevi 
odposlal pismo vsem županom, s 
katerim zahteva sestanek, na katfr 
rem bi razpravljali kako upravljati 
»kraški park*, kakor že sedaj tr
žaška občina imenuje Kras.

• Italijanska zveza za zaščito ptic 
prireja v petek, ob 20.30, na sedežu 
v Ul. F. Venezian 27, predavanje z 
diapozitivi na temo »Živalstvo v 
kraškem okolju*. Govoril bo orni
tolog Paolo Utmar. Ob tej prilož
nosti bodo tudi zbirali podpise z« 
ukinitev ptičarstva.

Pisma uredništvu
Zgodovina se ponavlja

Da imamo Slovenci težave z jav
nimi ustanovami, ko nastavljamo 
nanje razna pisma v slovenščini, ni 
nič novega. Lahko rečemo, da se * 
temi težavami srečujemo vsak dan. 
Tako je bilo tudi za naše prednike. 
Pred sto leti, točneje 27. maja 1882, 
poroča tedanji slovenski tržaški 
dnevnik Edinost takole:

»Slovenščina in tržaška pošta*
»Miha Pegarec iz Ricmanj je po

slal s poštno nakaznico, glasečo V 
Ljubljano, 16. t.m. 44 gld. na tržaško 
borsno pošto; dvakrat so se dotičrii 
uradniki protivili vzeti slovensko na
kaznico, tretjič je šel na pošto pe
kovski delavec A. Padar ter ostro 
tirjal, da jo morajo vzeti, ker so 
dotični uradniki tudi se slovenskih) 
denarjem plačani in ima slovenski 
narod enake pravice ko drugi naro
di, in res v tretjič je šlo. Slavni 
c.k. poštni ured bi si moral oskrbeti 
nakaznice in dopisnice se slovenskim 
tekstom, kajti slovenski jezik je v 
Trstu in okolici deželni jezik *

Članek ne potrebuje komentarja- 
M. Šušteršič

• * *

Sporna refekcija 
v otroškem vrtcu

Starši otrok, ki obiskujejo občin
ski otroški vrtec v Dijaškem do
mu - Ul. Ginnastica 72, odločno 
protestiramo, ker občinska uprava 
zahteva plačilo mesečnega orispev- 
ka v višini 25.000 lir za refekcijo 
in to za december 82 ter januaf 
83, čeprav so bili občinski otroški 
vrtci od 23. 12. 82 pa do 10. ’• 
83 zaprti zaradi božičnih počitnic- 
Prav tako se nam zdi neumestno 
plačevanje celotnega mesečnega 
prispevka v primeru, da .je otrok 
dalj časa odsoten zaradi bolezni 
ali iz drilgih upravičenih vzro
kov.

Občina mora poskrbeti, da čim
prej uredi plačevanje mesečnih 
prispevkov za refekcijo glede na 
dejansko prisotnost otrok v vrtcu* 
kot .je to že storila ob prilik' 
stavke občinskega osebja, nama
ščenega v vrtcih.

(Sledi 19 podpisov)

Nenadoma nas je zapustila

J0SIPINA GRBEC vd. PATRIZI0
Pogreb bo jutri, 21. januarja, ob 12.30 iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice v cerkev v Skednju.

Žalostno vest sporočajo brat Glno z 
ženo Floro, hčeri Nerina ln Mirjam, 
sinova Ferrucio in Ivan, vnuka Ma
ra in John z družinami ter drugo 

sorodstvo.

Trst, 20. januarja 1983

Umrla je

JOSIPINA GRBEC vd. PATRIZIO
sestra kulturnega delavca ln skladatelja Ivana Grbca.

V tem težkem trenutku izreka
KD Ivan Grbec iz škednja 

sinovoma, hčerama, bratu Ginu ln ostalim sorodnikom iskreno 
sožalje.

Trst, 20. januarja 1983
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Gledališča
VERDI
Jutri ob 20. uri druga predstava 

»Dinorah* G. Meyerbeera. Red F/E. 
Dirigent Baldo Podic, režija: Alber
to Fassini.

ROSSETTI
Danes ob 20.30 bo na sporedu Mo- 

uerovo delo »Medico per forza* in 
Petrolinijevo «Mustafa», v glavni 
vlogi bo nastopil Mario Scaccia. 
Predstava izven abonmaja, za abo
nente danes, jutri in v soboto popol
dne 30-odst. ter v soboto zvečer in 
v nedeljo popoldne 20-odst. popust.

primorsko dramsko gleda
lišče - NOVA GORICA
Danes, 20. januarja, ob 20. uri v 

Solkanu: Pete. Turrini: «Jožef in 
Marija* ter «Lov na podgane*, pre
miera.

Od jutri, 21. januarja, do vključno 
”• januarja bo na sporedu festival 
malih odrov.

CANKARJEV DOM • LJUBLJANA
Srednja dvorana
Jutri, 21. januarja, ob 18. uri: 

Kratki film režiserja Karpa Godine;
°b 20. uri: Rdeči Boogie ali Kaj ti 

le deklica — premiera novega slo
venskega filma.

Sprejemna dvorana
Do 27. t.m. XVII. razstava - Med

narodni slikarski tedni v Avstriji*.

Kino
Cappella Underground 18.00—22.00 

»Aliče nella citta*. R. Vogler, L. 
Kreuzer.

Ariston Danes zaprto. Jutri ob 17.00 
»Britania hospital*. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

Kden 17,30 «Amici miei II.». Ugo To- 
gnazzi.

Nazionale 16.00 »Incontri ravvicinati 
di terzo tipo*.

"‘•z Danes zaprto. Jutri ob 16.00 
»Bingo bongo*.

'•rattacielo 16.00-22.15 «L’extrater 
restre*. Film za vsakogar.

»enice 17.00 «Sogni mostruosamente 
proibiti*. P. Villaggio.

Mignon 16.00 «Cenerentola». 
vdodrammatico 15.00 «The Bell star 

Porno story». Prepovedan mladini 
Pod 18. letom.

Aurora 16.30 «Eva Man*. Prepove
dan mladini pod 18. letom.

Lapitol 16.30 «Nulla di nuovo sul 
fronte occidentale*.

Lristalio Danes zaprto. Jutri ob 16.00 
»R bacio della pantera*. Prepove

dan mladini pod 14. letom, 
moderno 17.00 «Venerdi 13». Prepo

vedan mladini pod 18. letom. 
*adio 15.30 »Super hard core*. Pre

povedan mladini pod 18. letom, 
»ittorio Veneto 16.30 «Pomografia 

Proibita*. Prepovedan mladini pod 
. 18- letom.
Lumiere 16.00 »Stalker*.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 20. januarja 

» FABIJAN
??nce vzide ob 7.39 in zatone -ob 
. — Dolžina dneva 9.14. — Lu-

. vzide ob 10.53 in zatone ob 23.12. 
Jutri, PETEK, 21. januarja 

NEŽA

yreme včeraj: najvišja temperatu- 
Jr ®.2 stopinje, najnižja 7 stopinj, 
j?, IS* uri 7,3 stopinje, zračni tlak 

U11.2 mb narašča, veter 18 km na 
r-0 severovzhodnik s sunki burje 
n°h? *<m na uro’ vlaea 26-ddstotna, 

obo delno oblačno, morje razbur- 
n^°. temperatura morja 8,8 stopi-

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Stefania Maran- 

jjna' Tjaša Guštin, Nicola Baša, 
avide Lavorino, Nejc Spacal, Mas- 

Guzič, Davide Paoletti, Marco 
®rxtoia, Giovanni Baccara, Federi- 

Miniussi, Maria Trocchia.
UMRLI SO: 17 letni Maurizio Bu- 
i °, 14-letna Brigida Germani vd. 
uccoij 81-letna Giuseppina Denich 

Da- Balducci, 81-letni Marcello De- 
I.i fh®1 * * *', 38 letna Anna Gostisha vd. 
vri^ri, 89-letna Giuseppina Gerbec 
7« i Uatrizio, 77-letna Maria Sandre, 

Jetna Nives Mlaker vd. Zanini, 
• letni Antonio Coslovich, 54-letna «lr •, anda Bonivento por. Furlan, 78- 

7fi?a Matilde Nabergoj vd. Stocca, 
-■ e*a Genni Peruzzi, 47-letni Ser-
kp0, Rancovich, 72-letna Regina Spe- 

" Por. Stuper.

dnevna služba lekarn
(od 8.30 do 20.30)

Havana 1, Trg Giotti (Trg sv. 
2 at^*ška) 1. Largo Osoppo 1, Ul. 

rutt) 19, prosek, Milje (Lungoma-
(MVoenezia 3).

8-30 do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 
Oberdan 2 Ul. T. Vecellio 24.

nočna služba lekarn
Tv (od 20.30 dalje) 

plrg Oberdan 2, Ul. T. Vecellio 24, 
3j°Sek, Milje (Lungomare Venezia

*DRAvs'tvena dežurna služba
fna služba '>d 2 do 8. ure
^32627, predpraznična od V do 
Pfe in prazničn, oo 8. do 20.

Prireditve in sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij

KD Ivan Grbec iz Skednja prire
di v soboto, 22. januarja, ob 20. uri 
«Vinski koncert*. Živahen in pester 
program so pripravili pevski zbor 
Valentin Vodnik iz Doline ter hu
morista Vanek in Drejček. Vabljeni!

KD Primorsko vabi na prireditev 
v nedeljo, 23. januarja, ob 17. uri v 
srenjsko hišo v Mačkovljah. Nastopa 
dramska skupina F. Prešeren iz Bo- 
ljunca z veseloigro «P’usud je l’pu, 
narljpše je d’ma». Tekst in režija 
Tatjana Turko.

KD Rdeča zvezda vabi danes. 20. 
januarja, ob 20.30 na ogled mladin
skega filma «Sreča na vrvici*, ki bo 
v društvenih prostorih v Saležu.

Razna obvestila
TPK Sirena sklicuje v soboto, 22. 

januarja, ob 20.30 v prvem in ob 21. 
uri v drugem sklicanju 6. redni občni 
zbor. Dnevni red: otvoritev; poro
čila glavnega odbora; porazdeljeva
nje priznanj tekmovalcev in tečajni
kom: diskusija o delovanju; poročilo 
nadzornega odbora; izvolitev volilne 
komisije; volitve glavnega in nad
zornega odbora; zaključek.

Sekcija VZPI - ANPI Boljunec pri
redi 5. februarja v Lipici v hotelu 
Maestoso družabni večer, posvečen 
40. obletnici prisilnega izgnanstva 
slovenskih mladincev v posebni ba
taljon. Vpisovanje na vaških sekci
jah in na sedežu ANPI v Trstu. Za
bavali vas bodo Veseli godci.

Slovenski deželni zavod za poklicno 
Izobraževanje priredi tečaj SPSS — 
programski jezik za statistične obde
lave. Tečaj bo trajal 60 ur in je 
posebno primeren za študente druž
benih ved, ki se želijo poglobiti v 
statistično raziskovalno delo. Vpiso
vanje do 25. januarja na sedežu za
voda, Ul. Carducci 8, telefon 730210 
vsak dan od 8. do 12. ure.

Slovenski deželni zavod za poklic
no izobraževanje obvešča, da se je 
preselil v nove prostore v Ul. G. 
Carducci št. 8 v Trstu. Tel. 730210.

TABOR “
Društvo zamejskih likovnikov, 
Mala galerija Sežana pod po- 
proviteljstvom ZSKD — Trst 

in ZKO — Sežana

Jutri, 21. januarja, ob 20.30 
odprtje razstave

SLIKARJU V SPOMIN
akvareli Roberta Hlavatyja
slsl/ >,>itjoioii '

Uvodna ■ beseda dr. PETER 
KREČIČ, nastopa moški pevski 
•zbor TABOR.---- - -

f Čestitke
Danes praznuje naš MILAN 

STRAIN 60. rojstni dan. Da bi bil 
vedno zdrav in vesel med nami, mu 
želijo sestre, brat Anton, Alda in 
Jožica.

Izleti
Trgovina Start šport organizira 30. 

t.m. smučarski izlet v Sappado. Vpi
sovanje v trgovini Start šport — 
Opčine — telefon 21-3193.

MENJALNICA
tel. 0481/83909
TEČAJI BANKOVCEV 

19. 1. 1983
Ameriški dolar 
Kanadski dolar 
Švicarski frank 
Danska krona 
Norveška krona 
Holandski florint 
Francoski frank 
Belgijski frank 
Funt šterling 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Švedska krona 
Debeli dinar 
Drobni dinar

1.360.- 
1.080,— 

692.- 
158,— 
188.— 
510.— 
198.—
25,- 

2.140.— 
570.—

80.50 
180 —

17.50
16.50

Banca Agrtcola Gorizia 
Kmečka banka Gorica

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec; tel. 228 124; Bazovica: 

-el. 226 165; Opčine: tel. 211001; 
Prosek: tel. 225-141: Božje polje 
Zgonik: tel. 225 596: Nabrežina tel 
KM)-121; Sesljan: tel. 209 197:

SLOVENSKO

^GLEDAUŠČE 
V TRSTU

AUGUST STRINDBERG

SMRTNI PLES

REŽIJA: GEORGU PARO 

Ponovitve:
danes, 20. januarja, ob 20.30

— abonma red E — mladin
ski v četrtek

v soboto, 22. januarja, ob 20.30 
abonma red F — druga so

bota po premieri 
v nedeljo, 23. januarja, ob 16.00

— abonma red G — popoldan 
na dan praznika

Prodaja vstopnic eno uro pred 
pričetkom predstav.

POGOVORI Z UPRAVITELJI IN GOSPODARSTVENIKI

Pokrajinska uprava zbira soglasja 
o razvojnem načrtu za Goriško
Treba bo na najbolj racionalen način izkork 7 sredstva iz za
kona št. 828 • Stališče enotne sindikalne zveze: ojačiti industrijo!

SLOVENSKO 
? STALNO,, 

GLEDALIŠČE 
V TRSTU

VIKTOR LANOUX 

ODPIRAČ
groteska

Režija: Mario Uršič 
V nedeljo, 23. januarja, ob 17. 
uri v Prosvetnem domu na 
Opčinah.

Mali oglasi
telefon (040) 7946 72

ANTON BOLE pri Biščancih ima do 
30. januarja odprto osmico.

IŠČEM zidarja, obrtnika za delo 
pri Sv. Ivanu — Trst. Telefonirati 
na štev, (040) 575145.

POHIŠTVO Koršič prodaja po zelo 
ugodni ceni hišno opremo, zaradi 
preureditve trgovine, telefon (040) 
54-390.

IŠČEMO diplomirano/ega farma
cevtko/a za takojšnjo zaposlitev 
v lekarni pri Fernetičih. Telefon 
(040) 416212 - Dolce.

PRODAM avtomobil lancia beta 1600 
kub. cm berlina s priključkom za 
prikolico letnik 1973 po ugodni 
ceni.

KUPIM hišo na Krasu ali v okolici 
Trsta tudi brez vrta. Telefon (040) 
749457 ali 941153.

PRODAM akacijeva drva za kur
javo in kole za trte. Saverij Ro
žič, tel. 0481 - 390688.

ZASTOPNIK Bruno Škerk išče so
delavca/ko z lastnim avtomobilom 
za prodajo porcelanastih izdelkov 
tvrdke Richard Ginori. Telefoni
rati na št. 040/200150 od 12. do 
15. ure.

OSMICO je odprl Ernest Smotlak 
Mačkolje 58. Toči belo in črno 
vino.

V TRŽAŠKI KREDITNI BANKI mi 
je nekdo pomotoma zamenjal dež- 
nik-rumene in rjave barve. Zain
teresirano osebo prosim, da tele- 
fonira-iiji-šj,.-040/911119. r

PRODAM sliko slikarja Corada So- 
lofrana format 1,78 za 87 cm. Te
lefon 040/200-583.

Pelliccrria
CERVO

priporočena -rguvma
za vaše nakupe

KRZNA, JOPE
elegantni modeli

najboljše kakovosti
NAŠITKI • seb vrst

Bogata izbira
Najnižje cene v naši deželi 
TRST Via le XX scttcmbre 16 

Tel. 796-301

21-LETNA uradnica išče službo v 
podjetju ali v zdravniški ambu
lanti. Telefonirati po 20. uri na 
št. 040/225-973.

PRODAM ford transit diesel ali za
menjam za avtomobil iste vredno
sti. Telefon 040/417498.

MEŠANI pevski zbor »Lipa* iz Ba
zovice išče pevce predvsem mo
ške. Vsi zainteresirani se lahko o- 
glasijo vsak ponedeljek in četrtek 
od 20.30 do 22.00 ure v Bazoviškem 
domu.

IZREDNA PRILOŽNOST: prodam 
volkswagen (maggiolone) kub. cm 
1300 v c lličnem stanju. Informa
cije na tel. 040/225973 od 8. do 12. 
in od 16.30 do 20. ure.

V NEDELJO, 9. januarja, sem v 
bližini gostilne Posta v Bazovici 
izgubila zlato broško. Poštenega 
najditelja prosim, naj telefonira 
na št. 040/228204 v večernih urah.

IŠČEMO gospodinjsko pomočnico. 
Nudimo dobro plačo, hrano in sta
novanje. Telefonirati na 040/639536 
ob uri kosila - večerje.

DREJA JOVANEŽEV je v Doberdo
bu na Manderju odprl osmico, kjer 
toči belo in črno vino lastne pro
izvodnje.

<sA(L®X®fc
krzna
trst - sg ospedale 2 
tel. 772.303 J

visoka moda in konfekcija po naročilu

V palači -okrajinske upra e je bil 
v torek prvi od treh sestankov, 
ki jih je ta uprava sklicale, da bi 
na njih čula še enkrat zahteve stro
kovnih združenj ter drugih javnih

i in krajevnih ustanov v zvezi z izva
janjem posebnega zakona št. 828. 
O tem zakonu, ki bo v nekaj letih 
navrgel v našo -želo precej sto
tin milijard lir, je sedaj v deželi ve
liko govora. Investicije bodo namreč 
dale zaleta tukajšnjemu gospodar
stvu, bodisi v krajih, ki so bili pri
zadeti od potresa kot v tistih vzdolž 
italijansko - jugoslovanske meje.

Na prvem sestanku so bili prisot
ni predsednik pokrajine Cumpeta, 
odbornik za gospodarska vprašanja 
Tarnat, člani svetovalsk- komisije za 
gospodarska vprašanja, zastopniki 
občin, briške gorske skupnosti ter 
industrijskih konzorcijev Gorice, Tr
žiča in Krmina.

Pokrajinski predsednik je dejal, 
da je trlba deželni vladi in svetu 
poslati kar se da enotna stališča 
vseh političnih, upravnih in gospo
darsko . socialnih sil. Zakon št. 828 
mora biti zares v pomoč tistim kra
jem dežele, ki so trenutno najšib
kejši.

V razpravo so segli številni med 
prisotnimi. Domenili so se, da bo
do zainteresirane uprave in ustano
ve poslale pokrajinski upravi naj
kasneje do 24. januarja, torej do 
prihodnjega ponedeljka, svoje pred
loge, s točno izdelanim finančnim 
načrtom. Včeraj so se pokrajinski 
upravitelji srečali z zastopniki tr
govinske zbornice, obrtnikov, kme
tov, trgovcev, industrijcev, zadrug. 
Danes bodo zaključili krog posveto
vanj z zastopniki enotne sindikal
ne zveze CGIL - CISL _ UIL.

Ta zveza je že izdelala osnutek 
predloga, ki ga bo danes predsta
vila pokrajinskim upraviteljem. Sin
dikalisti menijo, c'a je treba izde
lati načrt za vse pokrajinsko ob
močje, kajti u^tevc" je treba be
sedilo točke 10 zakona št. 828, ki 
pravi, da .' treba uresničiti organ
ske razvojne načrte. Denar, ki bo 
prišel iz sredstev tega zakona bo 
moral biti uporabljen v ta namen, 
ne pa razpršen, kot se je doslej 
delalo. Sindikalisti si prizadevajo, da 
bi se na trdnih nogah razvila indu
strija. Sicer pa so sindikalisti mne
nja. da bo treba trem podjetjem.
ki so sedaj v krizi, ----- podgorski
predilnici, tovarnam Tee Friuli v 
Krminu in Detroit v Tržiču, poma
gati iz rednih deželnih r~3dstev. ne 
pa segati po tistih, ki bodo na raz- 
pohT?<rz~7aF<>ncm št. 282. Sindika’na- 
zveza je tudi mnenja, da je družba

Indusvi že pripravila okvirni načrt 
za industrijsko valorizacijo Goriške, 
da pa ni bilo moč načrta izvesti Ler 
ni bilo como^i iz javnih sredstev. 
Sedaj pa bo to mogoče. Kar se in
frastruktur tiče so sindikati mne
nja, da je treba podpreti samo ti
ste, ki bodo dejansko koristile go
spodarskemu razvoju. Zaradi tega 
stavijo sindikalisti na prvo mesto 
finansiranje novih nanrav v trži- 
škem pristanišču.

čin tržiškega območja. Svetovalci 
se bodo zbrali ob 18. uri v dvora
ni Roma, Možne takega protesta 
so upravitelji napovedali že pred ne
kaj meseci, kolikor ne bi prišlo 
do ugodne"’ razpleta krize. Razple
ta v tem času ni bilo. Kvečjemu bi 
lahko govorili o nekakšni stagnaciji, 
saj so bili vsi dosedanji poskusi, da 
bi podjetje spet spravili, v taki ali 
drugačni obliki na -?leno vejo in 
obnovili proizvodnjo, v glavnem 
brezuspešni.

Likvidacija podjetja je torej ne
izbežna. že čez nekaj dni, kolikor 
medtem ne bo prišlo d dogovora, 
bodo delavce formaLno odpustili.

SREČANJE Z AVTORJEM

GIUSEPPE ZIGAINA 
DANES V AVDITORIJU

V goričkem avditoriju bo danes, 
ob 18.30, srečanje z avtorjem v pri
redbi goričke občinske uprave. To
krat bo gost znani furlanski slikar 
Giuseppe Zigaina. Večer prireja go
rička občina zato, da bi predstavili 
antološko knjigo tZigaina-catalogo 
generale delVopera grofica», ki je 
izšla pred kratkim.

Zigaina ima 59 let. Doma je iz 
Červinjana, pred vojno je študiral 
na učiteljišču v Tolminu. Diplomo

V ZVEZI S KRIZO V DETROITU

Drevi izredna seja 
vseh občinskih svetov 
na Iraškem

O krizi v tržiškem podjetju De
troit bodo razpravljali danes na iz
redni seji vseh občinskih s vetrn- ob-
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• šolsko skrbništvo v Gorici ob
vešča zainteresirane, da bo pisme
na naloga natečaja za stalna uči
teljska mesta v zavodu Fermi v 
Gorici 24. januarja ob 8. uri.

Mladinski
krožek
Gorica

prireja
KONCERT

slovenskega kantavtor]a 
MARJANA SMODETA

danes, 20. t.m., ob 20.30 v Kul
turnem domu v Gorici.

Vabljeni!

na umetniški akademiji je dosegel 
leta 1944 v Benetkah. Kmalu se je 
pridružil naprednim umetnikom v 
naši deželi. Njegova dela so bila 
razstavljena na beneškem bienalu 
in v drugih pomembnih galerijah • 
Italiji in v drugih državah. Razstav
ljal je tudi v sosedni Jugoslaviji. 
Zigaina je danes med najvidnejšimi 
in najbolj cenjenimi italijanskimi li
kovnimi umetniki.

Zadetek skoraj 
35 milijonov v Tržiču

V DEŽELNEM AVDITORIJU V GORICI

Jutri zvečer se prične tridnevni 
kongres pesoške federacije KPI

V teh tednih so na 39 kongresih sekcij izvolili 107 delegatov 
Slovenske sekcije so predložile resolucijo o naši zaščiti

ZVEZA SLOVENSKIH 
KULTURNIH DRUŠTEV

vabi v soboto, 22. januarja, ob 
20. uri v Kulturni dom v Go
rici, na odprtje samostojne raz
stave goriškega kiparja

ROBERTA NANUTA

Goriška federacija KPI bo imela 
jutri, v petek, svoj 13. pokrajinski 
kongres. V okviru priprav na to naj
večje delovno srečanje goriških ko
munistov so v zadnjih tednih imeli 
39 kongresov sekcij na terenu in v 
tovarnah. Na njih so razpravljali 
o aktualnih doma lih, vsedižavnih in 
mednarodnih temah. Izvolili so 107 
delegatov, ki bodo jutri prisostvo
vali pokrajinskemu kongresu. Med 
delegati je tudi več Slovencev, ki 
so jih izvolile slovenske in tudi na
rodnostno mešane sekcije v Gorici. 
Ob tem naj omenimo, da so sloven
ske sekcije v števerjanu, Podgori - 
Pevmi - Oslavju in štmavru, v se
verni četrti v Gorici, Sovodnjah in 
Doberdobu izglasovale resolucijo o 
vprašanju zaščite slovenske narod
nostne skupnosti in jo poslale v 
razpravo in v odobritev pokrajin
skemu kongresu.

Slovenski komunisti ugotavljajo, 
da se v gradivu za 16:—vsedržavni 
kongres partije vprašanje manjšine 
obravnava v okviru predlogov za 
demokratično alternativo in za re
formo javnih ustanov, vendar pre
dlagajo, naj na pokrajinskem kon
gresu bolj specifično obravnavajo 
naše vprašanje. Uvodoma v predlo
gu poudarjajo, da sta nemška in 
francoska manjšina s posebnimi za
koni dosegli svojo zaščito, medtem 
ko slovenska manjšina tega še ni do
segla kljub prizadevanju demokra
tičnega gibanja. Zato je to potreb-

MltMIIIIIIMIIIIHtHIUililllHHIIIIHIHIMHUMmmmmmHUmilllllfllHIHIIHItllltllHHIIItttllllltttttMlllllltllll

24. W 31 JANUARJA SEJI OBČINSKEGA SVETA

DO KONCA MESECA SKLEP 
0 PODRAŽITVAH OBČINSKIH TAKS
Gradbena zadruga «Mondooperaio» zgradi v Ul. Palladio 
100 stanovanj - Novi strelovodi na stavbah šol in vrteev

Goriški občinski svet se bo še v 
tem mesecu sestal dvakrat, in sicer 
v ponedeljek 24. in čez teden dni,
31. januarja. Svetovalci bodo mo
rali, med drugim, odobriti vrsto po
dražitev občinskih taks, kar jim 
velevajo tudi najnovejši predpisi, 
ki jih je tik pred novim letom spre
jela Fanfanijeva vlada. To pa mo
rajo napraviti najkasneje do konca
januarja. Pristojni občinski urad 
pripravlja vse potrebno, da bodo 
svetovalci o tem sklepali še pred 
koncem meseca.

Na ponedeljkovi seji bo razprava 
tekla tudi o obsežni stanovanjski 
gradnji v severnem delu mesta. 
Gradbena zadruga »Mondooperaio* 
je namreč zaprosila za zemljišča, 
ki so last uršulinskega samostana, 
in ki so bila, po zadnjem urbani
stičnem sklepu občinskega sveta iz
pred dveh let, namenjena ljudski 
stanovanjski gradnji. Najprej so tam 
predvideli visoke stavbe, potem pa 
so se načrtovalci premislili in odlo
čili, da bodo tam lahko zgradili le 
nizke stavbe. Gradbena zadruga bo 
temu zadostila boljše kot zavod za 
ljudske hiše. Zadruga »Mondoope- 
raio* je v Gorici že zgradila -ne
kaj desetin stanovanj, in sicer na 
zemljiščih med ulicama Brigata Pa
via in Cordaioli. Ta bodo izročili 
lastnikom v kratkem času. Ista za
druga je že izročila lastnikom pri
bližno sto stanovanj v Ronkah in 
Tržiču, gradi pa spet v Tržiču, v 
Zagraju in še drugod na Goriškem.
V tej zadrugi so sedaj včlanjeni 
goriški člani, čeprav ima sedež v 
Tržiču, ki jih zanimajo stanovanja 
v Ulici Palladio. Stanovanja naj bi 
gradili postopoma.

Na ponedeljkovi seji bo govor tudi 
o izdatkih za letošnje kulturne pri
reditve v režiji občine. Govor bo 
tudi o prenosu pristojnosti občinskih 
vrtcev na državno upravo. Goriška 
občina bi se tako finančno kar pre
cej razbremenila. To ji je že u- 
spelo vsaj delno v lanskem letu.

Svetovalci bodo morali tudi rati

ficirati cel kup sklepov, ki jih je 
že odobril občinski odbor. Gre v 
glavnem za izdatke s področja jav
nih del, največ za vzdrževanje stavb 
in cest ter drugih naprav. Popravili 
bodo tudi fasado palače županstva. 
Porabili bodo v ta namen 135.000.000 
lir. Na strehah več šol in otroških 
vrtcev na vsem območju občine bo
do postavili strelovode. V ta namen 
bodo porabili približno 130 milijo
nov lir.

Delavcem v dopolnilni 
blagajni se ne računa 
odbitek za stavko

Zavod za socialno skrbstvo (INPS) 
nima pravice odtrgati delavcem od
bitek za stavko. Seveda velja to za 
delavce, ki sc v dopolnilni blagajni. 
Tako je te dni razsodil noriški sod
nik dr. Laudisio v zadevi, ki jo je 
sprožil tovarniški svet podjetja Ital- 
cantieri. Zavod INPS je namreč ob 
izplačilu denarne nadoknadi delav
cem v dopolnilni blagajni, upošteval 
tudi ure stavke ter ustrezni znesek 
odbil.

Zavod INPS je dolžan izplanti 
celoten znesek. Tovarniški svet sta 
zagovarjala odvetnika Bonadonna in 
Boni.

no zagotoviti čimprej s specifičnimi 
in enotnimi oblikami, ki naj upošte
vajo manjšinske zgodovinske okoli
ščine in njene značilnosti. KPI je 
predložila svoj zakonski osnutek in 
o njem, kakor tudi o drugih zakon
skih osnutkih se je pričela razprava 
v senatni komisiji. Ta komisija mo
ra delo nadaljevati in zaključiti.

»Globalna zaščita mora pomeniti 
sistem norm, ki obravnavajo sloven
sko narodno skupnost v Italiji kot po 
sebno družbeno formacijo, ki jo je 
potrebno zaščititi na jezikovnem, šol
skem, kulturnem in prostorsko-go- 
spodarskem področju, kjer se odvi
ja in odraža njeno delovanje. V tem 
kolektivnem okviru se morajo za
ščititi tudi neodtujljive pravice nje
nih posameznikov,* je zapisano v 
predlogu, ki so ga slovenske sekcije 
KPI poslale delegatom pokrajinske
ga kongresa.

Kako bo potekal pokrajinski kon 
greš in kje? -

Pričel se bo jutri, v petek, ob 20. 
uri v deželnem avditoriju. Priča
kujejo, da se bo same otvoritve u- 
deležilo veliko število delegacij de
mokratičnih strank, kar je ustaljena 
navada, ki velja za pokrajinske kon
grese vseh strank. Prisotna bo tudi 
delegacija občinske konference Zve
ze komunistov iz Nove Gorice, s ka 
tero partija vzdržuje trajne in pri
jateljske stike.

Kongres bo nadaljeval svoje delo 
v soboto od 9. ure dalje in se bo 
sklenil ob 19. uri. Ves dan bo raz
prava o poročilu tajnika Renza Re
diva in zasedanje komisij. V nedeljo 
ob 9. uri bo še preostali del razpra
ve, nekako ob 11. uri pa naj bi kon
gres sklenil član CK KPI Gianni 
Diadresco. Na pokrajinskem kon
gresu bodo izvolili tri delegate za 
vsedržavni, 16. kongres KPI, izvo
lili pa bodo tudi novo pokrajinsko 
vodstvo.

Pričakujejo, da bo kongres raz
pravljal o aktualnih vprašanjih v 
naši pokrajini, zlasti o gospodarski 
krizi in o krizi v industrijskem sek
torju. Prav gotovo bo beseda stekla 
tudi o izvajanju zakona 828, ki na
menja sredstva za industrijske de
javnosti v Gorici in v Trstu. Med 
vsedržavnimi temami bo v ospredju 
demokratična alternativa, ki naj bi 
kot odgovor na ofenzivo konservativ
nih sil združila komuniste, socialiste 
in napredne demokratične organi
zacije. Delegati se ne bodo mogli 
izogniti važnemu vprašanju miru in 
sodelovanja, ki je še zlasti pomem
bno v našem obmejnem prostoru.

V Gabrjah ne vidijo 
TV programov

Preko malih televizijskih zaslonov 
nas napovedovalci te dni vztrajno 
opozarjajo, da je zapadel rok za pla
čilo radijske in televizijske naročni
ne. Z nekoliko kislim obrazom spre
jemajo take pozive v tistih krajih, 
kjer je sprejem televizijskih oddaj 
za katere skrbi italijanska radiote
levizija, zelo slab, ali pa signala 
sploh ni.

V takem položaju so tudi televizij
ski naročniki v Gabrjah, ki redno 
plačujejo naročnine, pri tem pa so 
prikrajšani za program.

Sprejem signalov prvega in druge
ga kanala je namreč zelo slab, me
stoma pa ga sploh ni, kljub temu, 
da imajo Gabrci televizijski pretvor-

PRIZNANO MEDNARODNO
AVTOPREVOZNISKO
PODJETJE

La Gorixiana
S. R. L.

GORICA - VIA D. D AOSTA 180 • TEL. 84-845. 85-400 
Prevzemamo prevoz vsakovrstnega blago

nik tako rekoč nad glavo, na Debeli 
griži.

Če redno plačujemo televizijsko na
ročnino, imamo tudi pravico zahte
vati, da nam omogočijo sprejem 
programa, so ugotovili že pred leti. 
Tako so tudi storili nekateri posa
mezniki.

Tehniki televizije so opravili raz
lične meritve in ugotovili, da je za 
slab sprejem kriva nerodna lega 
naselja. O ugotovitvah in zaključkih 
so te dni pismeno obvestili županstvo 
v Sovodnjah, kakor tudi naročnike, 
ki so se pritožili nad slabim spre
jemom televizijskega sporeda.

Na žalost ni v načrtu radijske in 
televizijske službe, da bi odpravili to 
pomanjkljivost. Mogoče se bo dalo 
kaj ukreniti v sodelovanju z deželno 
upravo, je rečeno v pismu.

S !!*! r 7^4
MLADINSKI KROŽEK 

GORICA

vabi na

OBČNI ZBOR

v nedeljo, 23. t.m., ob 10.30 v 
Kulturnem domu v Gorici

Na Tržiškem ugibajo te dni, kdo 
bi utegnil biti srečni dobitnik nogo
metne stave, ki bo vnovčil približno 
35 milijonov lir. Ob poplavi zadetkom 
v naši deželi, se je sreča tokrat 
nasmehnila tudi zaenkrat neznanemu 
igralcu, ki na je svoj listek stavil v 
bar Šport v Tržiču ter realiziral eno 
trinajstico ter šest dvanajstič.

Menda bo sicer čedno vsoto, treba 
razdeliti na štiri dele, je bilo slišati 
včeraj v določenih krogih. Dobitniki 
naj bi bili namreč štiri delavci trži- 
ške ladjedelnice. Imena žal niso 
znana, pač pa pravijo, da je eden 
od četverice menda doma v Gra
dišču,

Tatinska tolpa 
okradla in ustrahovala 
priletno zensko

Orožniki v števerjanu vodijo pre
iskavo o dogodku, ki se je pripetil 
v ponedeljek zvečer. Skupina tatov 
— menda jih je bilo štiri ali pe' — 
z zakrinkanimi obrazi je vdrla v 
hišo 94-letne Rozine Kotnic v Ščed- 
nem ter ukradla lovsko puško ter 
pištolo in nekaj nabojev. Zlikovci, 
ki so se menda prej po telefonu pre
pričali. če je ženska sama doma, so 
ukradli tudi nekaj zlatnine, denarja, 
ki so ga najbolj iskali, pa r.!~o našli. 
V hišo so prišli skozi vrata, ki so jih 
s silo odprli. Menda so zlikovci pri
letno žensko, ki se je ob tisti uri 
že odpravljala k počitku, celo ustra
hovali.

• Predsedstvo pokrajinskega kon
zorcija za rehabilitacijo v Gorici se 
zahvaljuje občinam Gorica, Tržič in 
Gradež, za pomoč pri ureditvi se
dežev tega konzorcija.

SLOVENSKO 
STALNO 
GLEDALIŠČE 
V TRSTU

PLATON
SOKRATOV ZAGOVOR 

izvaja Jože Zupan
Jutri, 21. januarja, ob 11.30

— gimnazija licej P. Trubar; 
v soboto, 22. januarja, ob 11.30

—- šola Žiga Zois; 
v ponedeljek, 24. jan. ob 12. uri 

— Kulturni dom Gorica ih ob 
20.30 Katoliški dom; 

v torek, 25. januarja, ob 12. uri
— učiteljišče S. Gregorčič
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V GORICI SINOČI ODPRT 
NOV SEDEŽ SLORI

V Gorici so sinoči odprli goriški 
sedež Slovenskega raziskovalnega 
inštituta. Sedež je v Ulici Malta, v 
prvem nadstropju, v prostorih, kjer 
imajo sedež tudi SKGZ, Zveza slo
venskih športnih društev in Sloven
sko planinsko društvo.

Na otvoritvi je ravnatelj SLORI 
prof. Darko Bratina povedal, kak
šne so naloge tega raziskovalnega 
inštituta v goriškem prostoru in se
veda tudi v širšem zamejskem pro
storu. Orisal je nekatere dosedanje 
raziskave in tudi to, kar manjšin
ski raziskovalni inštitut dela v tem 
času. Govoril je tudi Karlo Devetak, 
ki je skupaj z Luizo Bergnacovo 
zaposlen v goriškem uradu, in zanj 
odgovarja. Trenutno se ukvarjata z 
dvema raziskavama, prvo v sode
lovanju z ISIG in drugo s kraško 
gorsko skupnostjo. K besedi se je 
oglasil tudi goriški podžupan Ma
rio Del Ben. Pozdravil je novo po
budo, ki bo obogatila goriško real
nost in ki bo doprinesla tudi mar
sikaj, kar doslej nismo poznali.

Na otvoritev so poleg članov Slori 
prišli med drugimi tudi ravnatelj 
inštituta za manjšinska vprašanja 
iz Ljubljane Silvo Devetak, ravna
teljica ISIG dr. Anna Maria Boileau 
in zastopniki zavoda za prostorsko 
načrtovanje iz Nove Gorice s kate 
rimi Slori uspešno sodeluje.

t.m . ko bodo vabila izdajali samo 
od 10. do 12. ure. število mest je 
omejeno.

Razna obvestila
Tehnični urad na županstvu v So

vodnjah bo odslej odprt za občinstvo 
ob torkih in četrtkih od 11. do 13. 
ure in ob sobotah od 9. do 12. ure.

Občinska uprava v Sovodnjah ob
vešča, da bo v nedeljo, 23. t.m., ob 
10. uri dražba za prodajo drv občin
ske parcele 150/474. Dražba bo na 
kraju samem (Na produ).

Zaradi že običajnega pomanjkanja 
snega, se bo smučarski tečaj pla
ninskega društva na Nevejskem se
dlu pričel predvidoma šele 30. t.m.

Planinski ples 
bo 12. februarja

Med številnimi družabnimi prire
ditvami, ki se bodo v prihodnjih 
tednih zvrstile na Goriškem, velja 
v prvi vrsti opozoriti r; 2. planin
ski ples. Na sporedu b v soboto, 
12. februarja, v Kulturnem domu, 
kjer je bila že tudi lanska, nadvse 
uspela prireditev. Pri planinskem 
društvu so že tudi izdelali program 
prireditve. Za glasbo bodo letos 
skrbeli novogoriški Laposi, vmes bo 
tudi nekaj šaljivih točk, pa še kaj. 
Sicer pa vsega res ne smemo po
vedati. Pač pa so nas pri društvu 
naprosili naj zapišemo, da bodo va- 
bils za član-: in prijatelje na raz
polago na sedežu društva od 24. do 
29. t.m., od 10. do 12. ure ter od 
17. do 19. ure, razen v soboto, 29.

Kino
t. or leti

VERDI 18.00— 22.00 cin viaggio con 
papa*. A. Sordi in C. Verdone. 
Barvni film.

CORSO 18.00-22.00 cE. T. L'extra- 
terrestre*.

VITTORIA 17.30 — 22.00 «Dammene 
ancora*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Tržič

EXCELSIOR 18.00-22.00 cPink Floyd 
— the wal’».

PRINCIPE 18.00-22 00 «Classe 1984». 

Aoifi (.or ir o 
in okolirn

SOČA 18.00—20.00 »Zmaj iz Arizone*. 
Ameriški film.

SVOBODA 18.00 - 20.00 »Tobogan 
smrti*. Ameriški film.

DESKLE Danes zapito.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Alla salute, Ul. C. Cosulich, telefon 
72-480.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Marzini, Torzo Italija 89, tel. 84-443.

POGREBI
Danes v »orici ob 11. uri Otilia 

Laurenti vd. Riva iz bolnišnice u- 
smiljenih brato" v cerkev pri Ma- 
donnini in na glavno pokopališče.
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V led uklenjeno pogorišče, bi mogli nasloviti gornjo sliko. V Chicagu je požar zajel velik market, ki so 
ga gasilci skušali rešiti. Toda po eni noči izrednih naporov je ostalo to, kar vidimo na sliki. Voda iz ga

silskih cevi se je sproti spreminjala v led
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MLADINSKI RAZISKOVALNI TABOR DOBERDOB (3)

Poleg geografske skupine 
etnološka in zgodovinska

Srečanje z Ernestom Vatovcem 
ob njegovi osemdesetletnici

Mia

Zaključujemo z objavljanjem 
poročil o delu in rezultatih lan
skoletnega tabora »Doberdob 2», 
ki smo ga iz tehničnih razlogov 
prekinili 15. tm. Začnimo s poro
čilom geografske skupine:

Geografska
skup ma

Na letošnjem taboru je med 
drugimi skupinami delovala tudi 
geografska. Sestavljali so .jo Ka
tja Verginella, Tanja Sedmak, 
Vilma Purič, Kristina Pahor, An
drej Furlan.

V delo so nas usmerili trije 
mentorji in sicer Vladimir Kle
menčič, Pavel Stranj in Miigo 
Bufon.

Kdor pa je najbolj pripomogel 
k uresničitvi našega programa, so 
bili izredno gostoljubni ljudje iz 
Doberdoba. Mi. mladi geografi, 
smo mislili, da se bomo dneve in 
dneve ukvarjali s kartiranjem, 
vendar je naše delo potekalo tu
di v druge smeri. Že od vsega 
začetka je bilo naše delo socio- 
geografskega značaja, saj ie po
tekalo interdisciplinarno z drugi
mi skupinami.

V prvih sedmih dneh smo s po
močjo vprašalnikov anketirali do
mačine in tako zbirali gradivo /a 
nadaljnji študij. Poudarjali smo 
predvsem vprašanja o sestavi 
družine in o posestvih ter o iz
rabi zemlje ter o njihovih spre
membah v času. Poleg tega smo 
v naših sprehodih po vasi klasi
ficirali niše po njihovi zunanjo
sti. V zadnjem tednu smo pregle
dali naše delo in se nato lotih 
prikazovanja podatkov. Na zem
ljevide smo naaazali tipologijo 
hiš, hišna imena, zgradbe, ki ni
so namenjene bivanju, narodno 
sestavo družin, razvrstitev družin 
po vlogi, ki .jo ima kmetijstvo v 
njihovem gospodinjstvu. Na druge 
zemljevide pa smo z občinskimi 
podatki nakazali kam in v kak
šnem številu odhajajo Doberdob 
ei na delo izven občine. Med dru
gim smo izdelali zelo zanimive 
diagrame: starostno piramido, iz
seljevanje. priseljevanje, serijo 
grafikonov o zaposlitvi po spolu, 
sektorju in kraju...

Iz te diagramov in zemljevi
dov smo potegnili mnogo zani
mivih zaključkov.

Bistvena sprememba v razvoju 
Doberdoba se je vršila pred dvaj
setimi leti, ko so se domačini za
čeli množično zaposlovati v indu
strijskih središčih goriške pokra
jine. Kmetijstvo je stopilo v oza 
d je, a ni povsem izgubilo svo.je 
naloge, če je malo «čistih» kme
tov (2). je tudi zelo malo družin, 
ki ne bi posedovalo zemlje in je 
ne obdelovalo. V zadnjih letih se 
je opustilo še nekaj kmetijstva 
zaradi razcepljenia posestev med 
dediče starih kmetov, kajti Do 
bardobci in nekdanji izseljenci v 
nižino si v velikem številu gra 
d: ’0 nove hiše v vasi.

In starostne piramide je razvi
den visok demografski padec ta- 
koi po prvi svetovni vojni in v 
zadnjih dveh letih (3 novorojeni 
v letu 1981). Družine so v Dobcr- 
d< bu mlade in dvogeneracijske t.j. 
do starosti 50 let. Malo je sta
rih družin.

ANDREJ FURLAN

Etnološka
skupina

Etnološko skupino so vodili men 
toni Zvona Ciglič. Mojca Ravnik 
in Martina Repinc, sodelovali pa 
so raziskovalci Irena Zubalič, Da
niela Klančič in Marko Jagodic 
V bistvu smo bili v prvem tednu 
v petih (dva mentorja in trije 
raziskovalci), v drugem tednu pa 
v popolnem številu, to se pravi 
v osmih.

širši začetni program je pred 
videval raziskavo o ohranjenosti 
kmečke kulture, o navadah, izro
čilu. šegah in običajih v Dober
dobu.

Metodologija dela: Delo se ie 
pričelo v sodelovanju z geograf 
sko skupino. Prve dni smo tako 
i/|X)ln jevali splošno anketo socio- 
geograf.skega značaja, ki ji je 
bilo priloženih nekaj vprašanj s 
področja etnologije. To nam je 
omogočilo spoznanje Doberdoba 
in izbor področij, ki so bila z 
etnološkega vidika še posebno za

nimiva. Tako smo prešli na pra
vo raziskovalno delo s pomočjo 
vprašalnic: Etnološka topografija 
slovenskega etničnega ozemlja. 
Skupno smo imeli osem terenskih 
dni, podrobneje pa smo anketirali 
18 informatorjev. Uporabljali smo 
tudi registrator in fotoaparat. Re
zultat tega dela so elaborati:

vinogradništvo, kamnoseštvo, ri
bištvo v Doberdobskem jezeru, 
splošna socialna kultura, letne še
ge (patroni in prazniki), življenj
ske šege ob raznih priložnostih 
(rojstvo, poroka, smrt), fantov
ske in dekliške skupnosti, vero
vanja. nekaj drobcev o prehrani, 
zdravilstvu idr.

Izven raziskovalnega dela ve
lja omeniti srečanje v odbo%i, 
z doberdobsko moško in žen
sko postavo. Razen tega smo se 
na prvi večer, 30. 8., srečali z 
občinskimi upravitelji ter s pred
stavniki društev in organizacij 
občine Doberdob. Na predstavitvi 
rezultatov, 10.9.. pa smo domači
nom pokazali dokumentacijo ra
ziskave o vinogradništvu (foto
grafije smo razvili že na taboru) 
in kratek pregled dela.

MARKO JAGODIC

Zgodovinska
skupina

Mentor zgpdovjpgke, skupine jg 
bil Milan Pahor iz Odseka za zgo
dovino Narodne in študijske knjiž
nice v Trstu, v skupini pa je so
deloval tudi Boris Peric. Mladi 
raziskovalci, ki so sestavljali sku
pino. so bili Bruna Fajt. Igor 
Gombač, Mirella Gergolet, Vanja 
Korošec in Mitja Vecchjet.

Delo zgodovinske skupine se je 
odvijalo delno na terenu, dtJho v 
Dijaškem domu v Gorici, kjer je 
bil naš organizacijski sedež. Med
tem ko smo se prva dva dni (30. 
in 31. 8.) z branjem knjig o NOB 
na Primorskem seznanili z zgodo
vino NOB v Doberdobu, s ' irmu- 
lar.ii in z vprašalniki, smo 1. 9. 
pričeli s terenskim delom. Na te
renu smo nato delali vsak dan. 
razen nedelje, do petka, 10. 9.

Naše delo pa ni bilo izključno 
zgodovinskega značaja, saj smo 
poleg obdobja NOB obravnavali 
tudi priimke in hišna imena pre
bivalcev občine Doberdob. Poleg 
tega smo izdelali gesla posame
znih krajev občine Doberdob za 
Krajevni leksikon Slovenije čigar 
posebna knjiga bo obravnavala 
kraje, v katerih živijo Slovenc’, 
ki so izven meja SR Slovenije.

Podatke o dobi NOB v Dober
dobu smo črpali iz izjav petin
tridesetih Doberdobcev, ki smo 
jih izprašali, poleg tega pa sme 
od domačinov dobili lepo število 
dokumentov in fotografij, ki smo 
.jih kasneje preslikali.

Kar zadeva raziskavo o priim
kih in o domačih hišnih imenih 
v občini Doberdob, smo morali 
ta dva podatka vprašati pri vsa
ki hiši posebej. Te podatke smo 
kasneje prepisali na pole, z nji
hovo pomočjo pa smo nato izde
lali zemljevide domačih hišnih 
imen Doberdoba, Dola. Jamelj in 
Poljan. Naredili smo zemljevid 
dvanajstih spominskih obeležij iz 
dobe NOB, ki so v dober dobski 
občini, ter zemljevide istih obe
ležij v Doberdobu, Jamljah in na 
Poljanah. Istočasno smo s pomo
čjo formularjev vsa ta obeležja 
podrobno opisali in z njih prepi
sali besedila.

V geslo za Krajevni leksikon 
Slovenil smo nap'sali ime vasi 
v različnih oblikah.

IGOR GOMBAČ 
MITJA VECCH1ET

• Naravoslovna 
skupina

(Nadaljevanje z dne 15. t.m.)

jamo zgradili manjše korito in 
kar tja gonili živino, da se je 
napajala. Sami kmetje pa so iz 
brezna, ki leži v jami. zajemali 
vodo in .jo zlivali v korito za ži
vino ali jo uporabljali za doma
čo uporabo. Tu je stalna jamska 
voda, ki so jo v sušnem obdobju 
zajemali tudi prebivalci bližnjih 
vasi.

Ko pa smo povpraševali po ka- 
lih. smo ugotovili, da so jih do
mačini veliko zasuli, ali pa so 
se izsušili. Stoječo vodo smo na
šli samo v dveh in sicer na Gra- 
dini. iz njega so vojaki zajemali 
vodo; drugi pa je bil ob cesti 
pri Bonetih. Stoječo vodo smo 
zajeli in ugotavljali življenje v 
teh plitvih vodah. Od domačinov 
smo skušali izvedeti, za kaj so 
druge uporabljali in kdaj so jih 
opustili.

Med drobnimi objekti so pri
šla predvsem v poštev velika, 
stara in lepo rasla drevesa. Za 
sledili smo tudi 300 let star hrast, 
ki je še vedno zdrav in lepe raz 
rasel. To nas je seveda presene
tilo. saj vemo da so med vojno 
in po njej domačina intenzivno se
kali in pobirali dračje po bližnji 
in daljni okolici vasi.

Na podlagi podatkov in vtisov 
smo na koncu izdelali okviren 
predlog- za zaščito .jezera in n je- 
gove okždree, ki smo ga nokazali 
domačinom na predstavitvenem 
večerd/-.” .

Naše delo so v večernih urah 
obogatila predavanja strokovnja 
kov. Ta predavanja so bila sicer 
skupna toda nam naravoslovcem 
so osvetila dvome, s katerimi 
smo se srečevali na terenu. Tako 
nam .je predaval prof. Tone Vra- 
ber o vegetaciji, prof. Milko Če- 
bulec o gobah. Stanko Kosič o 
jamah in prof. Peter Habič o 
geoloških in tektonskih problemih 
teva zapletenega kraškega po
dročja.

ERIKA JUNC

Tiho in skromno, kot je bilo 
vse njegovo življenje, je slavil 
Ernest Vatovec dan, ko se je izte
klo njegovih osem desetletij.

Kaj vse je doživel od takrat, 
ko je kot majhen deček pomagal 
očetu v Cezarjih, pa do danes, 
ko je še zmeraj aktiven v družbe
nem političnem življenju.

Sediva in kramljava v njegovi hi
šici pod Markovcem v Kopru. 
Lep, sončen dan je in pogled seže 
daleč čez Jadransko morje do Tri
glava in Dolomitov. Nekakšen 
simboličen okvir najinega pogovo
ra, saj je imela Vatovčeva revo
lucionarna pot zmeraj obeležje vse
ga naprednega, kar se je doga
jalo v dveh sosednih državah.

Začel sl v svoji rojstni vasi, v 
Cezarjih?

Da. to je bilo takoj po končani 
oktobrski revoluciji. V čežarje se 
je vrnilo 14 vaščanov — vojnih 
ujetnikov, ki so pripovedovali o 
Leidnu in boljševikih. Navdušili 
so mladino in kmalu smo v vasi or
ganizirali krožek mladih komuni
stov.

Kakšne so bile oblike dela?
V naši vasi so bili povečini 

mali kmetje in revščino si čutil 
na vsakem koraku. Vsa slovenska 
Istra je bila brez industrije, le 
nekaj malega je bilo v Izoli. Neka
teri so poskušali v Trstu, toda tu
di tam je bilo težko, saj še domačih 
delavcev niso mogli zaposliti. Ta
ko smo začeli mladi razmišljati, 
kako bi spremenili razmere na 
boljše. Bili smo stvarni, saj smo 
vedeli, da se to ne da narediti 
čez noč. Naše prve akcije so bile 
pridobivanje novih članov, zbira
nje prispevkov za pomoč zaprtim 
tovarišem, širjenje napredne lite
rature (Delo, Edinost, il Lavorato 
re. L’Unita), izobešali smo rdeče 
zastave in trosili letake ob delav
skih praznikih in podobno.

Leta 1925 so te sprejeli v Komu
nistično partijo.

Da. kot rezultat dela v mladinski 
organizaciji. Takrat je veljalo pra
vilo, tla si moral biti dve do tri le
ta aktiven in šele potem si postal 
član KP. Kmalu po sprejemu pa 
sem doživel tudi svojo prvo areta
cijo. skupaj z drugimi naprednimi 
člani naše vaške godbe na piha'a. 
Sicer pa je bilo v naslednjih letih 
zaradi naraščajočega fašističnega 
terorja zmeraj težje. Toda tudi mi 
smo si pridobivali izkušnje ter se 
tesno povezali s sorodnimi organi
zacijami v Trstu, Gorici in Rovinju 
ter pozneje z vodstvom v Parizu 
in v Ljubljani.

Dokler niso prekinile dela faši
stične ječe.

Italijanski fašisti so me areti
rali leta 1929 j^)d obtožbo sodelo
vanja! »iUSestanku skupine' komu
nistov v bližini Loparja. Skupaj so 
aretirali okrog 80 zavednih antifa
šistov. pred posebnim vojaškim 
sodiščem v Rimu pa se nas je zna
šlo trinajst. Obsodili so nas na ča
sovne kazni od 3 do 20 let zapora. 
Sam sem dobil štiri leta težke 
ječe in še tri leta policijskega nad
zorstva.

Iz tistih časov se ti je morda 
kakšen dogodek posebno vtisnil v 
spomin?

Kazen smo prestajali v zaporih 
v Firencah in v Civitavecchii. Z 
nami so bili tudi ugledni italijan
ski komunistični voditelji in seda

nji senatorji Teraccini, Scocima- 
ro, Sereni in Sercente. Zlasti sla
bo je bilo v Civitavecchii in smo 
zato organizirali gladovno stavko. 
Prenehali smo, ko je Teraccini 
glasno zavpil, da so nekoliko ugo
dili našim zahtevam. V nekaterih 
celicah ga niso slišali in so stavko 
nadaljevali ter jo prekinili šele 
pozneje, ko so dobili naše sporo
čilo.

Do začetka oboroženega upora 
sta si zapor in ilegala tako rekoč 
podajala roko.

Res je, saj sem po izpustitvi iz 
zapora le dve leti ilegalno delal, 
potem pa so me leta 1934 ponovno 
aretirali in obsodili na 12 let stro
gega zapora. Romal sem od ječe 
do ječe in po raznih koncentracij
skih taboriščih, dokler nisem v 
Pisticciju dočakal padec fašizma. 
Tam smo se že pred kapitulacijo

Italije organizirali in pobegnili. 
Bilo je potrebno kar precej iznaj
dljivosti, saj smo se oskrbeli s 
ponarejenimi dokumenti. Po dol
gih lelih sem končno spet prišel 
v domači kraj.

Po tolikih naporih bi se prileglo 
nekaj mesecev odmora.

Na to ni nobeden pomislil, saj 
je vso Primorsko zajela splošna 
vstaja proti fašističnim okupator
jem. Sam sem se takoj vključil v 
terensko politično delo, hkrati pa 
oskrboval z raznimi potrebščina
mi Istrsko brigado. Do konca voj
ne sem doživel mnogo hudih tre
nutkov, saj sem le za las ušel smrti 
ob napadu na partijsko šolo v 
Cerknem in ko so fašisti zažgali 
hišo v Čežarjih, v kateri sem bil 
sknt. Naj omenim, da sem bil 
med vojno tudi član okrožnega ko
miteja KP za slovensko Istro ter 
član okrožnega in pokrajinskega 
NGO za slovensko Istro.

Tudi po osvoboditvi — vse do 
upokojitve leta 1968 — si opravljal 
vrsto odgovornih funkcij.

'Kot stari komunisti smo bili 
navajeni brez pridržkov sprejeti 
funkcije, ki nam jih je zaupa'a 
partija in delo opravljati po svojih 
najboljših močeh. Teh funkcij je 
bilo kar precej: organizacijski se
kretar KP za okraj Milje, sekre
tar .rajonskega komiteja t KP za 
Koper, sekretar okrajnega komite
ja KP in predsednik okrajnega ljud
skega odbora Koper, predsednik o 
krožne skupščine za Koper ih Bu
je, predsednik občinskega odbora 
Koper in podpredsednik ljudskega

odbora Koper. Ob ustanovitvi STO 
so me izvolili za člana CK KP za 
STO, ob ustanovitvi organizacije 
bivših političnih preganjancev pa 
za predsednika okrožnega odbora 
te organizacije.

Naj na kratko seznanim naše 
bralce s priznanji, ki si jih prejel: 
nosilec si partizanske spomenice 
1941, trije redi bratstva in enot
nosti, red za hrabrost, medalja za 
hrabrost, red zasluge za narod s 
srebrnimi žarki, red dela z zlatim 
vencem, red republike prve stop
nje, častni meščan mesta Koper 
in nosiš še razna tuja odlikovanja 
med drugim dve zlati medalji KP 
Italije. Kaj ti pomenijo vsa ta 
priznanja?

Moram reči, da sem ponosen na 
ta priznanja. Vendar nisem nikoli 
mislil, d* je to namenjeno samo 
meni. To je hkrati tudi priznanje 
vsem tovarišem, s katerimi sem 
dolga desetletja delal in med kate
rimi so mnogi žrtvovali svoja živ
ljenja za stvar delavskega raz
reda.

Kako gledaš na današnje pro
bleme?

Nič novega ne bom povedal, če 
bom rekel, da naše gospodarske 
težave niso samo naše, saj se v ta
ki ali drugačni obliki pojavljajo 
povsod po svetu. Res pa je tudi, 
da je bilo precej subjektivnih na
pak in da smo živeli čez mero. 
Ni mi prav, ko zdaj vsak dan po
slušam na dolgo in široko, koliko, 
napak smo napravili, saj s tem 
ne bomo ničesar rešili. Potrebno je. 
da vsak pri sebi ugotovi, kje mu 
je mesto in po svojih močeh pri
speva k izboljšanju. Zlasti pa je 
pomembno, da smo enotni.

In mladina?
To je del naše družbe, celo naj

pomembnejši. Rad imam mlade in 
obsojani tiste, ki pavšalno ocenju
jejo mladino po posameznih nega
tivnih primerih. Sodim, da je ve
čina zavzeta in da ni nič slabega, 
če piiliaja na dan tudi z novimi 
idejami, saj je to bilo in bo zna
čilno za vse mlade generacije. 
Tudi glede pomoči mladini menim, 
da mora biti drugačna, kot si jo 
nekateri zamišljajo. Več bo kori
stilo prijateljsko, nepokroviteljsko 
kramljanje, pomoč pri štipendijah, 
pri organiziranju bivalnih prosto
rov in prostorov za razvedrilo, kot 
pa dolgovezni sestanki in deklara
cije.

Za konec nam še zaupaj, kako 
si zadovoljen s svojim zasebnim 
življenjem?

Živim s hčerko, njenim možem 
in vnukinjo. Rad jih imam in oni 
imajo radi mene. Zdi se mi, da 
Včasih s svojo skrbjo celo preti
ravajo. Obiski prihajajo z vseh 
strani, tudi iz Italije. 'Obiskujejo 
me stari komunisti fž tJeiidve. Pa
dove, Turina in Bologne in celo 
njihovi otroci. Številne . .stike sem 
ohranil tudi z zamejstvom, zlasti 
s tovariši iz Milj, Doline. Opčin, 
Boljunca in Proseka. Vsak dan 
prebiram tudi dnevno časopisje, 
saj razmeroma še dobro vidim. 
Potem je tu še delo v aktivu pred
vojnih aktivistov in spoineničarjev. 
vsakodnevni .sprehodi, pa tudi do 
ma je treba kaj postoriti. To ne
prestano gibanje, telesno in dušev
no, se mi zdi najpomembnejše za 
človeka, ko pridejo leta.

UUB.4N OMLADIČ

Preštudirali smo tudi že obstoje
čo literaturo in ugotovili, da to 
vodno okolje predstavlja dragoce
no nišo. v kateri so si našle svoj 
življenjski prostor številne vodne 
živali,predvsem ribe kot na primer 
jegulja. Omeniti moramo številne 
vodne ptice, ki so tu stalno ali 
pa se ustavljajo samo na preletu.

Poleg tega smo izdelali karto 
jam in brezen. Ugotovili smo, da 
je v nekaterih breznih voda in 
da so to vodo nekoč uporabi 'ali. 
Tako so na primer pri Komarjih, 
proti državni meji, ob Vhodu v
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Agronom in pisatelj Emilio Vizjak o tartufu 
še posebej o istrski gastronomski specialiteti
Emilio Vizjak je, kot nam ime 

pove, slovenskega porekla, ven
dar živi v italijanskem okolju in 
sicer še največ v Piemontu. Po 
poldicu je agronom, loteva pa se 
tudi pisanja. Pred nedavnim je 
zaključil eno svojih raziskav, ki 
se je je lotil pred kakimi dese
timi leti.

Vizjak, ki je star 57 let. je 
prepotoval pol sveta, kot se te
mu reče. Zares, bil je v števil
nih evropskih deželah in 'udi dru
god po svetu. Namen ali vsaj 
glavni namen tega njegovega po
potovanja pa je bilo raziskovanje 
zelo značilne gomoljike, ki .jo po
znamo pri nas pod imenom'tar
tuf Kakor vemo je tartuf iz
redno dragocen. Posebno v zad
njih letih zadobiva tolikšno velja
vo. da ga na primer pri nas ce
nijo na 400 ali celo 700 tisoč lir 
za kilogram.

Najbolj cenjen je tartuf v Ita
liji in Franciji, pač v deželah 
sladokuscev, toda tartuf poznajo 
tudi v bližnji Istri in prav o tem 
bomo napisali kaj več.

Doslej .je agronom pisatelj E- 
milio Vizjak zaključil več svojih 
tekstov znanstvenega značaja. Sle
dil pa .je »zgodbi* in »zgodovini* 
tartufa že dolgo dolgo let. vse od 
svojega otroštva. Alba v Piemon
tu te pravzaprav domovina tar
tufa v Italiji in rekli bi tudi sve
tovno središče te gastronomske 
specialitete. Ko pa je bil Vizjak 
pred leti nekaj časa na počitni
cah v Istri, je zvedel da dobi
vajo tartuf tudi v dolini reke 
Mirne, kjer da to dragoceno gli 
vo poznajo že nekaj desetletij. 
In leta 1972 se je Vizjak lotil 
zanimivega načrta, da bi nam
reč sestavil »zgodbo in zgodovino* 
tartufa. V ta namen je — kot 
smo rekli — prepotoval staro ce
lino in obiska) vse kraje, koder 
je ta dragocena gliva doma. 
Obiskal je Francijo in Italijo, na
to je preživel 3 mesece v Istri, 
kjer se ie spozna) z nekaterimi 
znanimi in uspešnimi »lovci* iz 
doline Mirne, kjer ta gliva raste 
in uspeva.

Potem- ko je opravil to svoje 
popotovanje, potem ko je preži
vel nekaj časa tudi v Istri, je 
Vizjak prišel do sledečega za
ključka:

»Ko sem se lotil te naloge, so 
mi mnogi mednarodno znani in 
uveljavljeni poznavalci tartufa 
svetovali, da moram obiskati tu
di Istro, konkretno dolino reke 
Mirne, ker da tudi tu iščejo in 
najdejo dobre tartufe. In ta na
svet sem sprejel in prišel v Istro. 
Tu sem ugotovil, da so bili na
sveti točni in pravilni. Vrhu tega 
sem tudi v pazinskem. puljskem 
in rovinjskem muzeju odkril v 
arhivih dokumente, ki govore o 
tej gastronomski specialnosti Zve 
del sem tudi. da so to gastro
nomsko specialnost pravzaprav 
po naključju odkrili 1932, ko so 
kopali jarke za novi istrski vodo
vod. Nekaj dni po tem odkritju 
so prišli v Livade. Motovun in v 
Vižinado izvedenci iz Ravenne, ki 
so s svojimi izvežbanimi psi za
čeli iskati tartufe. Tartuf pa so 
poznali v Istri že prej, le da so 
danes dragoceno gastronomsko 
specialnost dajali prašičem, ker 
pač niso poznali njene vrednosti.*

Ko smo agronoma-pisatelja E- 
milia Vizjaka vprašali, kako za
nimivo bo njegovo ustrezno lite
rarno delo in kaj namerava vanj 
vključiti, nam .je rekel:

»Podatki, ki sem vam jih pri
kazal. niso edini zanimivi podat
ki. Navedel bom tudi razne dru
ge zanimivosti, ki pridejo v po
štev. V Istri so tartufe iskali po 
dolini reke Mirne in tudi drugod 
že desetletja, toda šele z letom 
1952 je bujsko podjetje «šumari- 
ja» začelo tartufe odkupovati. In 
»lovci*, ki so imeli za to izvež- 
bane pse, so začeli temeljiteje 
raziskovati razna področja, kajti 
izplačalo se jim je. Pri «Suma- 
ri.ti* so .jim odkupovali tartufe po 
zelo visoki ceni in zato se je 
iskanje tartufa iz doline Mirne 
raztegnilo na vse področne od 
Grožnjana do Livad in dalje do 
Buzeta, pa tudi v breg v okolico 
Motovuna in od Motovuna dalje

do Vizinade. V Istri se s tem uk
varja kakih 60 »lovcev*, k’ pre
brskajo in pregledajo tako rekoč 
vsak kvadratni meter zemlje, pr
venstveno gozda, seveda v snrern- 
stvu svojih ''osebno izvežbanih 
psov. po večini nemških ptičar
jev. ki zasledijo tartuf tudi v 
globini 20 em.»

Dolge tri mesece je Vizjak sle
dil tem spretnim «lovcem» in opa
zil veliko zanimivosti, med dru
gim tudi to. da ima vsak »lovec* 
svoje »lovišče*, to se pravi taj
na področja, koder je njegov pes 
odkril glivo pod zemljo in ki je 
noče izdati. Lahko sklepamo, da 
imajo mnogi «lovci* posebne zem
ljevide svo.iega lovišča, zemlje
vide, na katerih so točno nazna
čeni kraji, kjer se v določenem 
letnem času pod zemljo razvija 
dišeča gliva ali gomoljika.

Ko prefinjeni pasji voh zasluti 
ali zazna pod zemljo tartuf, opo
zori svojega gospodarja s tem. 
da začne na kraju grebsti in te-

daj se lovec loti »kopanja*, se
veda s posebnim orodjem, s po
sebno žlico in pri tem pazi, da 
gomoljike ne pokvari, kajti gre 
za diagocen «ulov*. saj smo re
kli, da stane tartuf v Italiii tudi 
do 700 tisoč lir za kilogram, uri 
bujski «šumariji» pa ga odkupu
jejo po milijon dinarjev kilogram 

Emilio Vizjak bo govoril torej 
tudi o istrskem tartufu, ki da je 
po njegovem mnenju odličen med 
najboljšimi, hkrati pa bo svo.je 
delo dopolnil z anekdotami, v ka
terih bo prikazal svoja zadevna 
srečanja z nekaterimi zelo znani
mi ljudmi, kot so na prime- Cri- 
stina Onassis, pok. Mario Del Mo- 
naco, Alberto Moravia. Gina Lol- 
lobrigida, ameriški državnik Hen 
ry Kissinger, bivši italijanski 
predsednik republike Giuseppe Sa 
ragat in mnogi znani in manj 
znani ljudje, ki so Vizjaku za
upali tudi svo.je specialnosti, se
veda s tartufom.

E. O.

Emilio Vizjak s svojim psom na »lovu* za tartufi

ITALIJANSKA TV
Prvi kanal

12.30 Šola in vzgoja,
Lorenzo Viani

13.00 Kronika o motorjih
13.25 Vremenske razmere
13.30 TV dnevnik
14.00 Zim zum zam, 

glasba in rokohitrstvo
15.00 Sola. ki se obnavlja
15.30 Muppet show z Beverly Gils
16.00 Mister Fantasy
16.50 Danes v parlamentu
17.00 TV dnevnik — Flash
17.05 Neposredni prenos preko tvo

je antene
17.10 Nils Holgersson — Risanke
17.30 Deset slik, ena zgodba
18.00 Dick Turpin,

Smrtna obsodba
18.20 Sever kliče Jug — Jug kliče 

Sever
18.50 Koga spet vidimo.

Varietejski program
19.45 Almanah jutrišnjega dne
20.00 TV dnevnik
20.30 Angi Vera — film

»Angi Vera* je sicer nov film, 
izhaja iz leta 1978. vendar o- 
bravnava madžarsko stvar
nost izpred 35 let. Pal Gabor 
je svoje filmsko delo lociral 
v tisto Madžarsko, ki jo je vo
dil partijski sekretar Mathyas 
Rakosi, ki je prišel v vrh 
madžarske partije ob koncu 
vojne, leta 1945, in nato bil 
tudi na čelu madžarske vlade 
vse do leta 1956, do onih tra
gičnih dogodkov, ki so pov
sem spremenili življenje v tej 
deželi.

22.05 TV dnevnik
22.15 Razprava o filmu Angi Vera
23.15 TV dnevnik, danes v par

lamentu in vremenske raz
mere'
Drugi Kanai

12.30 Opoldanski program
13.00 TV dnevnik ob 13. uri
13.30 Šolska oddaja,

O mestih
14.00 - 16.00 Tandem,

Neposredno iz studia 7
14.20 Risanke
14.50 Okrogla miza,
15.40 Risanke
16.00 šola in vzgoja
16.30 Planet,

programi z vsega sveta
17.30 TV dnevnik - Flash
17.35 Iz parlamenta
17.40 Tretja stran
13.40 TV dnevnik — Šport
18.50 Cvet za Jennifer — TV film
19.45 Tl7 dnevnik
20.30 Svastika:

Hitler na oblasti — 1. del 
Luciano Onder je pripravil 
dve nadaljevanji o velikem 
zlu, po katerem je značilno 
naše stoletje. Gre za naci
zem, kateremu pripisujejo 
med drugim tudi drugo sve
tovno vojno in z njo okoli 50 
milijonov^.smrti, Adolf,.Hitler, 
vodja nacistične Nemčije pa 
ni bil iniciator fašizma ali 
nacizma, pač pa le odličen u- 
čenec. Fašizem se je rodil pri 
nas, v Italiji in Hitler ga je 
le povzel in nato njegovo bar
barstvo še potenciral. Itali
janski fašizem je tudi prej 
ooehal. ker je ob porazih 
na bojiščih izgubil prej ve
ro v zmago, vtem ko je bil 
b'azni nacistični vodja pre- 
p ičan v zmago in so mu nem
ški militaristi, celo pruski 
vojskovodje čeprav proti svo
ji volji, sledili, ker je Nemec 
v uniformi ali brez nje — 
discipliniran državljan. Se
veda nam nocojšnja cdda>a 
vsega tega ne bo povedala, 
vendar menimo, da bo marsi
kateremu mlajšemu človeku 
povedala kaj več od tega, 
kar o nacizmu in fašizmu ve.

21.20 Filmi, ki jih bomo videli na 
velikem zaslonu

n 25 Planet Tot6
22.15 TV dnevnik

22.25 Športni dnevnik
23.35 TV dnevnik — večerni

Tretji kanal
15.15 Sirakuze: Vaterpolo
16.15 Od trenutka ko sem te za 

gledal — Zgodba o ljubezni 
in glasbi

17.25 Alfred Brendel igra Schu
berta

18.30 Zabavnoglasbena oddaja, 
L’orecchiocchio

19.00 TV dnevnik
19.30 Deželna TV - Kultura, 

spektakel in dogodki
20.05 šola in vzgoja
20.30 Predaj besedo
21.25 TV dnevnik
22.00 L’ido!o della citta - Mestni 

idol — film 
Film »Mestni idol* -govori o 
življenju Nicole Montija, 
človeka, ki se hoče za vsako 
ceno povzpeti, dvigniti pač 
»nad poprečno raven pov
prečnežev*. Film je režiral 
Yves Robert, torej režiser, 
ki se je pred tem uveljavil 
s filmoma »Vrnitev Arsenia 
Lupina* in »Vojna gumbov*, 
Glavno vlogo v tem filmu pa 
igra eden najbolj veljavnih 
italijanskih filmskih ljudi 
zrele generacije — Marcello 
Mastroianni.

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.00,10.05, 13.15 Zimski spored 
za dijake

17.20 Poročila
17.25 Vesolje — Harmonija svetov, 

znanstvena serija
18.25 Obdravski obzornik
18.40 Obramba in samozaščita
19.10 Risanka
19.24 TV in radio nocoj
19.26 Zrno do zrna
19.30 TV dnevnik
19.55 Vreme
20.00 Tednik
21.00 Zvoki godal:

Violina in njene izrazne mož
nosti
V tretji oddaji nas bo avtor 
in voditelj oddaje Rok Klop
čič seznanil z najbolj popu
larnim godalnim instrumen
tom — violino, ki si je svojo 
priljubljenost gotovo pridobi
la s svojo spevnostjo in bri- 
ljantnostjo v pasažah. Spoz
nali boste nekaj najpomemb
nejših elementov spevnosti, 
tako vihrata v skladbah Dvo 
raka in Bacha, Ravela in 
Debussyja in kako se je ta 
izvajal nekoč in danes.

21.35 V znamenju
Koper

13.30 in 16.15 Odprta meja

Danes bodo v okviru oddaje Od
prta meja med drugimi tudi na
slednje vesti:
GORICA — Novi sedež SLORI 
REPEN — Cerkev v nevarnosti 
VIDEM —■ Obisk konzula SFRJ 

Mirošiča

16.30 Z nami pred kamero 
oddaja v živo

16.40 Košarka: Zagreb 
Cibona - CSKA Moskva

18.30 Italija z neba, 
dok. oddaja

19.30 TV D - Stičišče
20.15 Visoki pritisk, 

zabavnoglasbena oddaja
21.05 Turistični vodič
21.15 TV D — Danes
21.40 Kdo pozna umetnost

Zagreb
17.30 Videostrani
17.40 Poročila
17.45 Učitelj — otroška serija
18.15 TV koledar
18.25 Kronika občine Split
18.45 Mali — veliki svet, 

zabavna oddaja
19.30 TV dnevnik 
20.00 Spekter,

politični magazin 
21.05 Zdravnica na vasi.

i TRST A
7.00, : 8.00. 10.00. 13.00. 14.00,

17.00. 19.00 Poročila; 7.20 Dobro 
jutro po naše: 8.10 Almanah: Slo
venska ekonomija na Tržaškem 
od 1. 1945 do danes: 8.45 Glasbe
na matineja: 10.10 S koncertnega 
'n opernega repertoarja: 11.30 
Poldnevtiiški razgledi: Beležka:
12.00 Na goriškem valu; 13.20 
Glasba po željah; 14.10 Roman v 
nadaljevanjih: F. Rudolf: »Očka, 
vrni se nam zdrav!*; 14.30 Otro 
ški kotiček: »To je pa laž!*; 15.00 
Beseda ni konj; 16.00 Almanah: 
Povejmo še kaj o otrocih: 16 35 
Instrumentalni solisti; 17.10 Mi in 
glasba; 18.00 Četrtkova srečanja;
18.30 Priljubljeni motivi.

KOPER
(Siove-isk- progrom)

6.00. 6.30, 13.00. 14.00 Poročila; 
6.10 Otvoritev - Glasba za dobro 
jutro; 7.00 Druga jutranja kroni
ka; 7.15 Val 202: 13 00 Na valu 
Radia Koper; 13.15 Pojdimo v ki
no; 13.30 Zanimivosti; 14.10 Pred
stavitev oddaj in glasbene želje:
14.30 Mladi izvajalci; 15.00 Do
godki in odmevi; 15.30 Glasba po 
željah; 16.00 Primorski dnevnik; 
16.15 Aktualna tema: 16.30 Obia- 
ve in glasba; 16.40 Nagradna 
glasbena oddaja.

KOPER
(Itatilonaki piogrom)

6.30. 7.30, 12.30. 18.30 Radijski 
dnevnik; 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 
13.30, 14.30, 15.30, 17.30 Poročila:
6.00 - 9.30 Glasba za dobro jutro:
8.32 Pesem tedna: 8.45 Zabavno
glasbena oddaja; 9.00 Casadei;
9.32 Lucianovi dopisniki; 10.00 Be
seda in glasba; 10.10 L'aqtiilone:
10.32 Glasbeni kotiček: 10.40 Mo
zaik; 11.00 Kim, svet mladih;
11.32 Pesem tedna: 11.35 Inter- 
mezzo; 12,00 S prve strani: 12.05 
Glasba po željah; 12.50 Nazdravi
mo z...; 15.32 Crash; 16.00 Slove
nija poje: 16.45 Lstra v pesmi in 
plesu; 16.55 Knjige v izložbi: 17.00 
Po svetu v 30 minutah; 17.32 Kaj

je novega?: 18.15 Country mušic; 
18.45 Slišimo se jutri.

RADIO 1
7.00, 8.00, 9.00, 10 09. 11.00. 12.00.

13.00. 15.00. 17.00. 19.00 Poročila: 
6.00 - 9.00 Jutranja oddaja; 9.02 
Radio tudi mi; 9.58 Zeleni val: 
10.30 Pesinj skozi čas; 11.09 Od- 
prji prostor: 11.10 Glasbena odda
ja • Top and roli: 11.34 Cromtvel- 
lov vojak v hribih; 12 03 Ulica 
Asiago Tenda; 13.25 Karavana! 
13.35 Master glasba in glasbe
ne novosti; 14.58 Zeleni val; 15.0? 
Megabit - oddaja o znanosti: 16 00 
II paginone; 18.05 Glasbena bi
blioteka: 19.25 Jazz na radiu: 
19.55 Slarinarjeva družina - gleda
lišče Radia 1; 21.57 Objektiv Ev
rope: 22.50 Danes v parlamentu: 
23.10 Telefonski poziv.

LJUBLJANA
6.00, 6.S0, 8.00, 9.00, 10.00. 11.00.

12.00. 14.00, 21.00; 22.00 23.00 Po
ročila ; 6.10, 6.45 in 7.35 Prometne 
informacije: 6.20 Rekreacija: 6.50 
Dobro jutro, otroci; 7.00 Jutranja 
kronika: 7.45 Iz naših sporedov; 
8.05 Za šolarje; 8.35 Mladina P°j 
je: 9.05 Glasbena matineja: 10.05 
Rezervirano za...: 11.05 Ali po 
znate; 11.35 Naše pesmi in ulesi: 
l?.!0 Znane melodije; 12.30 Kme
tijski nasveti; 12JO Od vasi do 
vasi; 13.00 Danes do 13. ure; 13.30 
Od melodije do melodije: 14-®^ 
Enajsta šola: 14.20 Koncert aa_ 
mlade poslušalce: 14 40 Jezikovni 
pogovori; 15.00 Dogodki in odme 
vi: 15.50 Radio danes, radio ju
tri; 16.00 Vrtlllak: 17.00 Stunio ob 
17. uri; 18,00 Zadovoljni Kran!ei 
in pevci; 18.15 Lokalne radijski 
postaje: 18.35 Tomšič • Srebotni
kova igra Mozarta; t9.00 Radij
ski dnevnik: 19.35 Lahko noč- 
otroci; 19.45 Minute z ansamblom 
Milana Ferleža: 20 00 četrtkov ve 
čer domačih; 21.05 Literarni ve
čer; 21.45 Lepo melodlie; 22J» 
Informativna oddaia' 22.25 Iz n<* 
šili sporedov: 22.30 Večerna oo 
dokniea; 23.05 Literarni nokturno-' 
23.15 Paleta popevk.
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ODBOJKA

V POKALU PRVAKOV

Z včerajšnjo zmago 
proti Zagrebčanom 
Santal v finalu

Mladost — Santal 2:3
(11:15, 15:7, 15:8, 10:15, 9:15) 

ZAGREB — V polfinalu odbojkar
skega pokala prvakov sta se vče
raj v Zagrebu v povratni tekmi sre
čala domača Mladost in italijanski 
Santal. Zagrebčanom ni uspel po
dvig, da bi se uvrstili v finalni del 
tekmovanja, čeprav so v to močno 
uPali, kajti v gosteh so izgubili z 
Minimalno razliko. Parmski Santal 
je resnici na ljubo zasluženo slavil, 
saj v igri italijanske šesterke ni bi
la takih nihanj kot pri Mladosti, ki 
je na trenutke zaigrala izredno lepo 
ta duhovito, v nekaterih trenutkih 
Pa čisto izgubljeno in neagresivno.

Včerajšnja tekma je bila pred
vsem v prvih setih zelo lepa, Mla
dost je zaigrala poletno in večkrat 
spravila v škripce nasprotnike, ki 
Pa se niso nikoli predali. Po tretjem 
setu je kazalo, da bodo domačini 
vendarle strli odpor Santala, ven
dar so jim v četrtem setu pošle mo
či, tako da so italijanski odbojkar
ji izenačili na 2:2. V odločilnem se
ta je Santal spet povedel in pri re
citalu 7:3 za goste je bilo vseh u- 
Pav Zagrebčanov konec. Malevič in 
tavariši so zato ::aigrali precej de
moralizirano in niso uspeli osvojiti 
“iti prestižne zmage.

KOŠARKA DANES V POKALU PRVAKOV

Tokrat kolo velikih derbijev
V Cantuju bo Ford igral proti Makabiju, Cibona bo sprejela 
v goste moskovsko moštvo CSKA, Billy pa bo igral v Madridu
V zadnjem kolu prvega dela fi

nalne skupine košarkarskega tek
movanja za pokal prvakov bodo 
danes tri prave košarkarske po
slastice.

V Cantuju bo vodilni Ford doma 
igral proti izraelskemu Makabiju. 
Po nepričakovani zmagi v prejš
njem kolu v Madridu imajo košar
karji iz Cantuja edinstveno prilož 
nost, da pospravijo novi točki in 
si tako praktično že po prvem 
delu zagotovijo nastop v super 
finalu.

Pred zelo težko nalogo pa bo 
milanski Billy, ki bo gostoval v 
Madridu. Težko je namreč priča
kovati, da bi košarkarji Reala do
volili novo presenečenje na svojih 
tleh.

Sicer pa je tudi milansko moštvo 
dokazalo, da je sposobno vsakršnega 
podviga.

In pred nelahko nalogo ne bo 
niti zagrebška Cibona, ki bo spre
jela v goste moskovsko moštvo 
CSKA. Sicer pa so Zagrebčani že 
v Moskvi pokazali tak napredek, 
da lahko danes upravičeno juriša- 
jo na zmago.
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SMUČANJE Včeraj na Pianeavallu

Švicarki von Grtiniger 
1. pokal «Mesta Trst»

Nastopile so tudi Jugoslovanke, ki 
pa niso zabeležile vidnejšega uspeha

PIANCAVALLO — Švicarka Chri- 
stine von Griinigen je zmagala na 
včerajšnji FIS tekmi v ženskem sla- 
•°mu na Pianeavallu. Tekm.. je ve
ljala za 1. pokal «Mesta Trst*. Tek
movanja se je udeležilo približno 140 
smučark iz 12 držav, proga pa je 
tala zelo težavna in selektivna. V 
osvetlitev le podatek, da se je na 
končno lestvico vpisalo le 51 smu
čark.

Osemnajstletna Christine von Grii- 
j%en je bila stalno v ospredju in je 
tadi zasluženo zmagala. Naj omeni
li10' da je bila Švicarka najbolj iz
kušena tekmovalka, saj je sodelo- 
v®la že na dveh tekmah za svetov- 
ta Pokal v Avosu in Schrunsu, kjer 

bila 20. oziroma 29. Na drugp 
Mesto se je. uvrstila Francozinja 
"Uignard in na tretje Američanka 
f"?wes. Najboljša izmed Italijank je 
°ua 15-letna Erlacherjeva, ki se je 
j^vrstila na 12. mesto. Jugoslovan
keso tekmovale povprečno in niso 
obeležile opaznih rezultatov, ven- 
?ar jim je tekma služila kot dobra 
takušnja in vzpodbuda za naprej. 

Vrstni red
, von Grtiniger (Švi.)
, Guignard (Fr.)
“■ Bowes (ZDA) 
l Ruef (Av.)

Pfosi (ZDA)
Erlacher (It.)

32 ?,-inar (Jug-)
45' ^tancelj (Jug.)
4 Zajc (Jug.)

1'30”70
1’31”02
1’31"96
1'32"84
1'33”14
1’36”32
1'39"59
1'41”54
1'42”46

Italijani brez smukačev
iJGTZBCHEL _ italijanska smu- 

ača Michael Mair in Danilo Sbar- 
. tlotto se ne bosta udeležila jutri- 
. lega in sobotnega smuka za sve- 
j^ni pokal zaradi poškodb, ki sta 

u Utrpela na treningu v Wengenu. 
sm , včerajšnjih poskusnih vožnjah 
jt>°h nista nastopila in sta se vrni- 
t .,na zdravljenje domov. Na vče- 
j,Jsujem treningu je bil najhitrejši 
“Uadčan Ken Read, ki je pustil za 

stivJ za več kot eno sekundo Av- 
r, ’fCa Niederseerja in Švicarja 
“thomena. Najbolj pa je včeraj 
esenetil Marc Girardelli, ki je i- 

1 najboljši vmesni čas.

'*u9oslovanl zamudili
VlONTELMO — Na mednarodnem 

l^eslalomu za FIS točke v tem 
aJU je včeraj zmagal Italijan Me- 

""...

relli pred Avstrijcem Buchnerjem.
Jugoslovani pa niso nastopili, ker 

se niso pravočasno prijavili.

»MASTERS* V NEW YORKU

Clerc in Gomez 
v četrtfinalu

NEW YORK — Argentinec Jose 
Luis Clerc in Ekvadorec Andres 
Gomez sta se kvalificirala v četrt
finale «mastersas>, ki ga igrajo v 
New Yorku in kjer nar topa jo naj
boljši teniški igralci na svetu. Clerc 
je premagal - :da Wilanderja s 5:7, 
6:4 in 6:1, kar je prva zmaga Ar
gentinca proti mlademu švedskemu 
asu. Gorrrz pa je pp hudem boju 
odpravil Španca Higuerasa z 0:6. 
6:2in.6:4v. wiJ 

V četrtfinalu bo Gomez igral pro
ti Argentici ''Pasu (ki ni nastopil 
v prvem kolu), Clerc pa proti Johnu 
McEnroju.

KORAČEV POKAL

Šibenka zanesljivo 
premagala Binovo

Šibenka — Binova 104:87 
(53:39)

ŠIBENKA ŠIBENIK: Dražen Pe
trovič 39 (9:11), Žečevič 7 (1:2), 
Žurič 10, Ljubojevič 16 (2:2), Pe
tani, Djurič, Macura 4, Šarič 4, Ja
nč 16 (2:2), Slavica 8.

BINOVA RIETI: Pedretti, Sap- 
pletton 24 (10:11). Colantoni, Zeono 
29 (5:5), De Stasio 4, Ferro 17 
(7:11), Danieli, Sanesi 6 (2:2), O- 
livieri, Blasetti 7 (3:6).

ŠIBENIK — Le v začetku tekme 
je bila igra nekoliko izenačena, 
nakar je domače moštvo, z mladim 
Draženom Petrovičem na čelu, po
vsem nadigralo goste in tudi za
služeno visoko zmagalo, (nb)

Juventud — Partizan 75:80 
(38:42)

BADALONA — Partizan je po
trdil, da je trenutno v dobri formi 
in zasluženo v Badaloni premagal 
domače moštvo Juventuda.

Najboljša strelca pri Juventudu 
sta bila Margall (22 točk) in Lopez 
(21), pri Beograjčanih pa Savovič 
(18) in Zorkič (16).

Bancoroma — Ostrava 97:67 
(53:31)
RIM — Pred le 300 gledalci je 

včeraj Bancoroma po pričakovanju 
in brez vsakršnih težav premagala 
skromno moštvo Ostrave.

Wright (26 točk) in Solfrini (24) 
sta bila najboljša strelca v doma
čem moštvu, pri gostih pa se je iz
kazal Cieslar (18).

V PRIJATELJSKI TEKMI

Koprčani boljši 
od borovcev

Bor — Koper 82:94
BOR: Pregare 6. Jogan 4 (1:6), 

Cerasari 20 (6:7), Taučar 4 (1:3), 
Smotlak 4, Kovačič 10 (0:6), Žer
jal 7 (1:3), Pupulin, Korošec 23 
(3:4), Vascotto 2.

KOPER: Stojkovič 6, Radin 10, 
Jovanič 3 (1:3), Godec 8 (01), 
Rajčič 9 (1:3), Jakac 13 (3:5), To- 
polovič 14 (4:8), Bubnič 31 (1:4).

Borovi kadeti so odigrali prija
teljsko tekmo s peterko Kopra, ki 
se je predstavila na igrišču z do
kaj visoko postavo. To je najbrž 
vplivalo na ’ igPd'«plavih». ki so v 
začetku zaigrali, kot da .je tekma 
že izgubljena. Koprčani so tako 
visoko povedli in dolgo .je trajalo, 
da so se »plavi* razigrali. Z do
brim «pressingom» so nadoknadili 
zamujeno, vendar začetna razlika

.je bila prevelika, da bi storili kaj 
več. Borovcem še vedno manjka 
zagrizenosti in prepričanja v last
ne moči in tako gredo na nekate
re tekme že pripravljeni na po
raz. (Vato)

KADETI NA GORIŠKEM
Libertas - Dom 91:71 (35:29)

DOM: Makuc, Bric 6 (2:6), Ro- 
ner. Košuta, Gruzovin 22 (2:10), 
Koršič 14 (0:5), Orzan 17 (5:12), 
Kocjančič 8, Poberaj 2 (2:4), Ko
dermac 2.

Domovci so v prvem kolu kadet
skega prvenstva nerodno izgubili 
proti ekipi Libertasa iz Gorice. Po 
zelo izenačenem prvem polčasu so 
naši fantje v drugem delu povsem 
neutemeljeno popustili. Hvaličevi va
rovanci so začeli precej dobro in 
hitro povedli z 9 točkami. Kazalo 
je. da bodo nasprotniki še kar la
hek plen. V nadaljevanju tekme pa 
so prihajale na dan običajne hibe: 
nervoza, nezaupanje v lastne moči 
in neborbenost. To je bilo še poseb
no razvidno v začetku drugega pol
časa, ko so s popolnoma neorgani
zirano igrali. (S.L.)

PRED JUTRIŠNJO SLAVNOSTJO V KULTURNEM DOMU POVIEMAMO II TEDNIKA EDINOSTI...

«Podpirati razvitek in napredek naše narodnosti»
Ko praznujemo 100-letnico naše 

prve telesne organizacije, je prav, 
da pogledamo, kako je bilo takrat, 
ko so naši predniki ustanavljali so
kolsko društvo v Trstu. Tudi njim 
ni šlo vse gladko, kajti mnogo dela 
je bilo treba, predno so lahko pri
šli do te prve športne organizacije 
v zamejstvu. Iz tedanjega tednika 
Edinost smo povzeli prvo obvestilo, 
ki je bilo objavljeno 13. maja 1882.

Poziv!
V zdravem životu 
Bistra naj kri 
Narod slovenski 
Iz spanja budi.

»Minolo je uže 14 let, kar se je 
v Trstu ustanavljalo telovadno dru
štvo Sokol; pa ga je nam neprija
zna vlada v kali zadušila. Razmire 
so se od tistega časa spremenile: 
zdaj se nam ne bode več zabranje- 
valo tako društvo, saj vlada sama 
priznava, da je treba podpirati raz
vitek in napredek naše narodnosti. 
Da ne zaostanemo za drugimi na
šimi brati kateri imajo uže poveč 
krajih telovadna društva, zbralo se 
je v Trstu nekoliko rodoljubov v 
začasni odbor, da ustanove telovad
no društvo Sokol, kateri da naše
mu slovenskemu življu na Jadran
skih obalih novo moč in krepost. 
Gojilo bode društvo telovadbo, lepo

petje, napravljalo izlete, prirejalo 
zabave. Udje bodo nosili lično so
kolovo opravo, ki bode zunanji do
kaz- bratske zveze mej njimi. Da 
se toraj ta ideja oživi, vabi vse ro
doljube, prijatelje, posebno pak slo
vensko mladino, podpisani odbor 
k privatnemu pogovoru v četrtek 
(praznik), 18. maja, ob 3 uri po- 
poludne v prostore delalskega pod

pornega društva Corsia Stadion 11 
prvo nadstropje. Pri tem pogovoru 
se prečitajo in določe pravila, ter 
izvoli začasni odbor.

Na zdravje!
Osnovalni odbor

V Trstu, 9. maja 1882
In res 18. maja so izvolili začas 

ni odbor, ki je imel nalogo, da skli
če prvi redni občni zbor. 18. julija

JUTRI 21. JANUARJA, VSI V KULTURNI DOM 
NA SVEČANO PROSLAVO OB

100-LETNICI SOKOLA NA TRŽAŠKEM
Slavnost se bo pričela ob 20.30

SPORED:
uvodna beseda, kulturni program, mlajši mladinski pevski zbor 
»Vesela pomlad* z Opčin, slavnostni govor, telovadna akademija.

Sledilo bo nagrajevanje najboljših športnikov v letu 
1982 po anketi Primorskega dnevnika, v kateri so 
sodelovali dopisniki športne redakcije dnevnika.
Naj spomnimo, da je Narodna in študijska knjižnica pripravila za 
to priložnost spominsko razstavo. Proslava je namenjena ne samo 
vsem športnikom, ampak vsemu zamejskemu življu.
Zaželena pa je seveda čimvečja udeležba vseh bivših članov 
SOKOLA.

istega leta zasledimo v Edinosti 
članek, v katerem so napisali, da 
je vlada potrdila pravila tTržaške- 
ga Sokola* in da bo prvi občni 
zbor 23. julija.

Občni zbor Tržaškega Sokola je 
izvolil prvega starosta gospoda J. 
Vučkoviča, ostali odborniki pa so 
bili: Dolenec, Dolinar, Sakser, Duž- 
nik, Paternost, Kerže, Škabar in 
Čokelj.

Po tem datumu je Tržaški Sokol 
začel z delovanjeni. V programu so 
imeli kar precej iz'etov. Prvi je 
bil v Sežani, oktobra meseca so se 
poda’i v Ricmanje in nazadnje še 
v Dolino. Kot poroča tedanji časo
pis, je v Dolini bila velika mno
žica «gotovo 400 ljudi je marširalo 
v Dolino».

S telovadbo so začeli decembra 
meseca, in sicer v telovadnici (last 
Sokola), na Ulici Coroneo št. 23 
(pri Judtmanu), vadili so trikrat 
tedensko. Prvi učitelj je bil Dal
matinec Miloševič. Sedež društva 
pa je bil v Ulici Santa Caterina, 
št. 2, blagajniške posle je oprav
ljal tedanji trgovec Kerže, ki j« 
imel trgovino na Trgu San Giovan- 
ni št. 1, kjer še danes stoji.

Telovadno društvo Sokol je torej 
konec prejšnjega stoletja welo in 
po prvi vojni nadaljevalo svoje na
rodnoobrambno in telesnokulturno 
poslanstvo. M. Šušteršič

KOŠARKA V SOBOTO V PRVENSTVU C-l LIGE

Jadran ponovno pred pomembno tekmo
Igral bo doma proti neposrednemu tekmecu za vstop v «play-offs», proti vi
demski ekipi Eurocar - Tudi tokrat je pričakovati veliko število navijačev

V soboto se bo začel povratni del 
košarkarskega prvenstva C-l lige.

Jadranovce čaka izredno težko sre
čanje proti moštvu Eurocar, ki ima 
na lestvici enako število točk kot na
ša peterka. Gostje pa imajo še do
datne razloge, da bodo prišli na tek
mo v Trst še kako motivirani.

1. Videmski dnevnik jih je prejš
nji teden poveličal za prve favori
te za vstop v «play-off» skupaj s 
Pordenonom, z dvema ekipama iz 
Veneta (Castelfranco in Vicenza) in 
Forlijem. Vse ostale ekipe naj bi 
se borile le za obstanek v ligi ali 
naj bi imele vlogo «outsiders» (med 
temi seveda San Dona in Jadran). 
Izidi zadnjega kola pa so jim ne
malo prekrižali račune.

2. Videmčani so izgubili v zadnjem 
domačem srečanju z ekipo iz Vicen- 
ze, potem ko so vodili v 30. minuti 
z 18 in v 36. minuti s. 14 točkami 
razlike. Trener Colonello, ki je v 
tej sezoni zamenjal odličnega Gara- 
na, je štiri minute pred koncem so
dil za potrebno, da pošlje na igri
šče mladinca, da bi bil tudi ta de
ležen zmagoslavja pred rekordnim

Z rednega občnega zbora bazoviške Zarje

občinstvom (kar 1500 gledalcev). 
Bila je to katastrofalna poteza. Go
stje iz Vicenze so namreč nadokna
dili in tudi dosegli zmagoviti koš v 
zadnji sekundi.

3. Derbi je pač derbi in premaga
ti «ljubljene bratrance* iz Trsta bi 
bilo za Videmčane še kako razve
seljivo.

Tudi za naše fante je srečanje ze
lo pomembno. Kot za Videmčane je 
tudi zanje to pravi derbi ir obenem 
se morajo oddolžiti za slab vtis. ki 
so ga zapustili v prvi tekmi letoš
nje sezone v Vidmu, kjer so gotovo 
igrali najslabšo tekmo letošnjega 
prvenstva. V tej tekmi ne bo pa

Vrf s-. .s

več: 27. decembra je v višini 7700 
metrov, v viharju in mrazu (150 
km na uro, 50 stopinj pod ničlo), 
izginil znani alpinist in cineast Jean 
Bourgeois, 44 letni Belgijec, ki je s 
francosko-švicarsko odpravo naska
koval najvišji vrh na svetu. Pre
senečenje je bilo nepopisno, ko jo 
je pogrešani čez 18 dni živ in zdrav 
primahal v Katmandu.

Do sezone 1978 79 so himalajske 
odprave Everest osvajale samo spo
mladi in v jeseni, toda do 17. fe
bruarja 1980, ko se je Poljaku An
dreju Zaivadi posrečil prvi zimski 
vzpon, «mati gora* niti pozimi ne 
sameva. To zimo se je na «strehi 
sveta*, kot napak pravijo Himalaji 
(kar v resnici pomeni «domovanje 
snega*, zmotni naziv pa so ukradli 
Hindukušu), mudilo kar osem ekip, 
med njimi japonska s slavnim Ka
lom, dvakratnim zmagovalcem Eve- 
resta. Po novem, uspešnem vzponu 
je Kato s soplezalcem Kobajašijem 
27. decembra izginil.

Istega dne se je iz francosko švi
carskega tabora št. 2 odpravil Jean 
Bourgeois, ki je zaradi cerebralne
ga edema trpel hude glavobole. De-

V soboto je ŠD Zarja imelo redni občni zbor, ki se ga je udeležilo lepo število članov, žal 
prisotnost mladih dokaj skromna. Na sliki: posnetek z občnega zbora

pa je bila

Kitajski trener 
te dni v Repnu
V torek ja dopotav! pa, T£žp- 

ško trener italijanske namizno
teniške raorezentance, Kitajec 
Huang Liang, ki bo do sobote 
treniral v občinski . 'niči 
v Repnu nekatere kandidate za 
državno reprezentanco, ki se 
pripravljajo za nastop na sve
tovnem prvenstvu.

Treningi potekajo po dve uri 
zuitraj in dve uri popoldan. Na 
priprave sta dopotovala igralec 
Bargagli in mlada Pn°r.ardo, 
ki se je v zadnem času prosla
vila z odlično obrambno igro. 
Njima pa se je pridružila tudi 
članica Krasa Marina Cergol, 
na katero še vedno o " .ito ra
čunajo. Na trenineih so seveda 
tudi Miličeva in Doljakova.

(B. S.)

membna samo zmaga, temveč tudi 
koš razlike (prvo tekmo so izgubili 
s 3 točkami razlike) saj se lahko 
zgodi, da ob strašni gneči, ki je na
stala na vrhu lestvice prav koš raz
like odloči o prvih mestih in o vsto
pu v «play-off». Posebno skrb bodo 
morali posvetiti Batteriniju, ki je 
najboljši mož pr' gostujoči ekipi, 
močan «play-maker» in obenem naj
boljši strelec.

Videmčani niso visoka ekipa, ven
dar izredno uigrana, ki jo odlikuje 
dober met od daleč. Sicer je to mo
štvo, ki je doseglo največ točk v 
prvenstvu, medtem ko je obramba 
dokaj skromna. Le v zadnjih tek
mah so si Videmčani pridobili lepo 
število gledalcev, ki jim vestno sle
dijo, kar pa jim je seveda neobhod- 
no potrebno, ker se ekipa drži na

čelu »samoupravljanja* in so jim 
zato gledalci edini »kruh*.

Pomembno vlogo pa bodo v sobo
to gotovo odigrali Jadranovi navija
či. ki so bili v prejšnjem kolu zelo 
zaslužni, da je naše moštvo zaslu
ženo premagalo vodilno ekipo Ca- 
stelfranča. Pričakovati pa je tudi 
za soboto množičen obisk naših na
vijačev. (Niko)

»PROPAGANDA*
Polet — Bor 64:63 ( 30:28)

POLET: Ciani 1 (1:3), skrk 10 
(0:3), čebulec 21 (1:6), Kocman 
28 (0:1), Poldini 2, Renar, Andol- 
šek, Berdon 2, Prelec.

BOR: Birsa 14 (0:3), Šik 10 
(0:6), Vodopivec A. 7 (1:3), Vodo
pivec D., Lipolis 2, Carli 14 (0:3), 
Tagliapietra 2, Rustja 4, Blaževic, 
2, Turk, Panjek 8, Jakominič.

Ponovno sta se v prijateljski 
tekmi pomerili peterki Poleta.'.in 
Bora, ki bosta čez nekaj dni za 
čeb prvenstvo v kategoriji »pro
paganda*. Bili smo priča lepi in 
borbeni tekmi. (L.F.)

NA POKRAJINSKEM PRVENSTVU V KROSU

Zadovoljiv nastop naših
V torek se je na Kolonji odvijalo 

pokrajinsko prvenstvo v krosu za 
vse moške in ženske mladinske ka
tegorije. To je bilo obenem tudi o- 
tvoritveno tekmovanje v letošnji se
zoni mladinskih kategoriji, kateremu 
bo čez dober teden sledil pokrajin
ski del mladinskih iger na istih pro
gah in razdaljah. Omenimo naj še, 
da je pokrajinsko prvenstvo veljalo 
tudi kot pokrajinska faza tekmova
nja »Esercito - Scuola*.

Tekmovanja za tri moške in tri 
ženske kategorije se je udeležilo 
približno 500 tekmovalcev, med ka
terimi je bilo tudi 7 atletov sloven
skih društev Adrie in Devina. Kljub 
skromni udeležbi so se naši odlično 
izkazali, saj so kar 4 tekmovalci po
segli po višjih mestih z adrievko 
Mariso Viller na čelu, ki je zmaga
la med deklicami. Sicer pa je bila 
ta kategorija pravi monopol adrievk, 
saj sta poleg Villerjeve pristali še 
Sandra Sumberaz na drugem in pre
senetljiva Lara Milano na četrtem 
mestu (v konkurenci 80 tekmovalk). 
Poleg njih je po drugem mestu po
segel še adrievec David Grcgori 
med naraščajniki. Osmi pa je bil 
DeVinčftrt Alex Sosič in končno še 
drugi adrievec Marko Saksida kot 
15. Med kadeti je nastopil tudi De- 
vinčan Aljoša Škabar.

Prvih 30 atletov vsake kategorije

ima pravico do nastopa na dežel
nem prvenstvu, ki bo 6. februarja 
na Proseku, kar pomeni, da so vsi 
naši tekmovalci dosegli kvalifikaci
jo, obenem pa nam visoke uvrstitve 
lahko upravičeno dajejo upanje v 
uspešen nastop naših tudi med de
želno konkurenco.

VRSTNI RED
Deklice (900 m): 1. Marisa Viller 

3’31"2; 2. Sandra Sumberaz 3’42”2; 
4. Lara Milano (vse Adria) 3’44"6.

Kadeti (1820 m): 30. Aljoša Ška
bar (Devin).

Naraščajniki (2445 m): 2. David 
Gregori (Adria) 8’21"2; 8. Alex So
sič (Devin) 9'05''8; 15. Marko Sak
sida (Adria) 9'>9"9. (R.F.)

NOGOMET

DISCIPLINSKI UKREPI

Falcao izključen
MILAN — Disciplinska komisija 1- 

talijanske nogometne zveze je ka
znovala s prepovedjo igranja za 
eno kolo v A ligi Falcaoa (Roma), 
Contratta (Fiorentina), Gozzolija 
(Piša), Menichiniia in Novellina 
(oba Ascoli). V B ligi pa je bil med 
drugimi za dve koli diskvalificiran 
F. Baresi (Milan).
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Bližnje delovanje SPDT
Bojimo se, da bomo morali tudi 

tokrat ponoviti stare obrabljene in 
že tolikokrat izrabljene fraze o sne
gu, točne:e o pomanjkanju snega 
na nižjih predelih, torej tudi v Ra- 
vasclettu v Karniji, kamor se je 
letos SPDT (pa tudi v prejšnjih le
tih) namenilo, da priredi svoj smu
čarski tečaj. Stanje snega je v bi
stvu od prejšnjega tedna nespre 
menjeno (tisto malo, kar je konec 
pre šnjega tedna zasnežilo, so «od 
nesli» nedeljski smučarji), kar 
spravlja v obup načelnika smučar
skega odseka pri SPDT Pavla Fa 
china, ki dnevno telefonari v Ra- 
vascletto ter hlasta po spodbudnih 
novicah. Skratka, dovolj je, da po
novimo, kar smo že prejšnji teden 
zapisali: če bosta tečaj in avtobusni 
izlet morebiti odpadla zaradi po
manjkanja snega, bomo to pravo
časno javili v sobotni številki Pri
morskega dnevnika.

Čudež se zgodi tudi dvakrat
Mount Everest je leta 1982 terjal 

17 žrtev. Do zadnjega petka so me
nili, da je vzel še eno življenje

MINIBASKET PO PRVEM DELU TURNIRJA «Z&R»

Sežanski Kraški zidar premočno prvi
Nabrežinski Sokol presenetljivo v drugi skupini • Borovci zadovoljili

H rv' del šestega turnirja »Zini & 
na“5nwasser» v minibasketu je za 

24 moštev je v štirih skupi- 
Z*>u ukazalo kakovostno košarko. 
skim Zanimivi Pa 30 bdi boji v D 
ve b"1’’ v kateri so nastopile tri sla 
in g e ekipe: Kraški zidar, Sokol

Če
Ve n S° ^e*anc' brez vsakršne teža- 
Pa j ^a8ali vse ostale nasprotnike, 
bačo bila borba za tretje mesto ize 
trj aa Vse do poslednjega kola. Kar 
3 “‘osta'a so se namreč uvrstila na 
Sokiui? 1 enakim številom točk: 
di kili ?or »n Grandi Motori. Žara 
višin° , ra/bke v koših pa so v 
*taci SauP*no napredovali Nabre-

krkalf ne*ta’’ besed o slovenskih pe-

Kraški zidar je premočno 
tadi if j. 1®j skupini. Sežanci pa so 

ntbdati za osvojitev celo konč- 
«a Prvega mesta.

lr«re*mci imajo ekipo z visokimi 
ta. Konjančevi varovanci so si

cer še nekoliko neizkušeni, toda vsi 
zelo perspektivni. Napredovanje v 
drugo skupino predstavlja zanje lep 
uspeh.

Borov trener Štokelj je od svoje
ga moštva dosegel vse, kar se je 
objektivno doseči dalo.

IZIDI SKUPINE D
Bor - Grandi Motori 28:32; Fer- 

roviario B . Kraški zidar 8:57; Ri- 
creatori A - Sokol 71:21; Sokol - 
Kraški zidar 5:64; Grandi Motori - 
Ferroviario B 33:26; Bor - Ricrea- 
tori A 34:72; Grandi Motori - Sokol 
15:19; Bor - Ferroviario B 52:51; 
Ricreatori A - Kraški zidar 35:55; 
Sokol - Ferroviario B 37:29; Bor - 
Kraški zidar 9:95; Ricreatori A - 
Grandi Motori 119:32; Grandi Moto
ri - Kraški zidar 14:77; Bor - Sokol 
38:36; Ricreatori A - Ferroviario B 
78:15.

LESTVICA
Kraški zidar 10: Ferroviario A 8; 

Sokol, Grandi Motori, Bor 4; Fer
roviario B 0.

OSTALE LESTVICE 
Skupina A: Don Bosco A 10; Fer

roviario A 8; SGT 6; Ricreatori 4; 
Saba 2; Alabarda 0.

Skupina B: Don Bosco B 10; Ser- 
volana A 8; CAMB 6; Inter Milje 
4; Stella Azzurra 2; Ente Porto 1;

Skupina C: Inter 1904 10; Liber
tas A 8; Servolana C 6; Servolana 
B 2; Ricreatori C 2; Libertas B 0.

Po teh lestvicah bodo v nasled 
njem delu turnirja slovenska mo
štva igrala v naslednjih skupinah. 

SKUPINA A (od 1. do 8. mesta) 
Kraški zidar Sežana, Don Bosco 

A, Servolana A, Inter 1904, Liber
tas A, Don Bosco B, Ricreatori A, 
Ferroviario A.

SKUPINA B (od 9. do 16. mesta) 
Sokol, SGT, Ricreatori B, Servo

lana B, Servolana C, CAMB, Gran
di Motori, Inter Milje.

SKUPINA D (od 17. do 24. mesta) 
Bor, Ferroviario B, Libertas C, Ri

creatori C, Ente Porto, Stella Az
zurra, Saba .(M.R.)

V ODBOJKARSKIH PRVENSTVIH 4JNDER 15*, PRVE MOŠKE IN ŽENSKE DIVIZIJE

Zadovoljiv izkapiček za slovenske šesterke
Pretekli teden se je pričelo še 

odbojkarsko prvenstvo v 1. moški in 
ženski diviziji ter skupini A «under 
15» pri dekletih. V tej naj slajši ka
tegoriji pa bodo odigrali prve dve 
tel«ni sku^r B ta t: len in to kar 
dva slovenska derbija: Breg A - 
Sloga A ter Kontovel Electronic 
Shop - Sokol.

Prvi prvenstveni zavrtljaj je na
šim ekipam prinesel zadovoljiv u- 
speh. Mlade zastopnb; Bora so 
prepričljivo odpravile mestnega' tek
meca OMA, druga pastava Sloge pa 
ni imela večjih težav z Bregom B. 
V 1. moški diviziji je Kres zlahka 
odpravil z novincem Sistiano. Sreča
nja med Interjem 1904 in Slogo ni
so odigrali, ker sta se ekipi zbrali 
pravočasno, žal pa ni bilo sodnika. 
Borova ekipa je nerodno izgubila 
z VM, čeprav so bili borovci na 
pragu zanesljive zmage. V ženski 
konkurenci je Breg A prer, agal Slo
go samo po trc'i nizih igre, zastop
nice Bora so prepustile šesterki 
Nuova Rallavolo iz Trsta set. Od 
bojkarice Kontovela Electronic Shop 
so v gosteh izbojevale prve dve

točki na rovaš La Talpe. Druga pa 
stava Brega je nudila močan odpor 
Clubu Altura. a vsa prizadevanja 
so bila poplačana z osvojenim ni
zom.

»UNDER 15»
IZIDI 1. KOL\

Bor - OMA 2:0, Breg B - Sla 
ga B 0:2.

LESTVICA
Bor in Sloga B 2, Inter 1904, OMA 

in Breg B 0.
PRIHODNJE KOLO; Sbga B - 

Inter 1904. OMA - Bre« B.
1. MOŠKA DIVIZIJA

s'a:r_'\ a
IZIDI 1. KOT A

ASPAV - Volley 80 Duke 3:0, Inter 
1901 A - Sloga (n.o.), Kras - Sistia- 
na 3:0.

LESTVICA
Kras in ASPAV 2, Sloga. Inter 

LXM A, Volley Duke 80, Sistiana in 
Nuova Pallavolo Trst 0.

PRIHODNJE KOLO: Sistiana - 
Nuova Pallavolo'Trst, Volley '80 Du
ke - Inter 1904 A.

SKUPINA B
Bor - VM 2:3, Inter 1904 B -

Nuova Pallavolo Greta 1:3, Vis - 
Gold FassI S Giusto 3:1.

LESTVICA
Vis, Nuova Pallavolo Greta in 

VM 2, Bor, Inter 1904 in Gold Fassl 
S. Giusto 0.

PRIHODNJE KOLO: Nuova Pal
lavolo Greta - Vis, V'T . Bite 1904 
B, Gold Fassl S. Giusto - Bor.

1. ŽENSKA DIVIZIJA
SKUPINA A 

IZIDI 1. KOLA
Breg A - Sloga 3:0, Bor - Nuova 

Pallavolo Trst 3:1, Cus - Vivai 
Busa 0:3.

LESTVICA
Vivai Busa, Breg A in Bor 2, 

Nuova Pallavolo Trst, Sloga in Cus 
Trst 0.

PRIHODNJE KOLO: Nuova Pal
lavolo Trst - Cus, Sloga - Bor, Vi
vai Busa - Breg A.

SKUPINA B
La Talpa - Kontovel Electronic 

Shon 1:3, Gold Fassl - OMA 01ym- 
pic 3:2, Club Altura - Breg B 3:1.

LESTVICA
Kontovel Electronic Shop, Club

Altura in Gold Fassl 2. CMA 01ym- 
pic, La Talpa in Breg B 0.

PRIHODNJE KOLO: OMA 01ym- 
pic - Club Altura. Kontovel Electro
nic Shop - Gold Fassl, Breg B - La 
Talpa. (G.F.)

1. MOŠKA DIVIZIJA

Krasu slovenski derbi
Kras — Sloga Bar Alex 3:1 

(16:14, 11:15, 16:14, 15:5)
KRAS: I. in L. Budin, Vesnaver, 

B. in Z. Simoneta, Furlan, Milič, 
Rebula.

SLOGA: Brass, Peterlin, Gregori, 
Milič, Simonič. Bandelj, Kerzan, Ca 
mari, Kralj, Bitežnik.

Slovenski derbi 1. moške divizije 
se je sinoči v Repnu končal z zmago 
Krasa po dokaj enakovredni igri. 
Sloga je imela celo priložnost, da si 
zagotovi prvi in *retji set, ko je i- 
mela na razpolago set žogo pri sta
nju 14:12. vendar pa tega ni izkori
stila in bolj izkušeni Krasovi odboj
karji so preobrnili rezultat v svojo 
korist. (B.S.)

setčlanska odprava je bazni tabor 
postavila 28. novembra in je vrh 
naskakovala v najtežji smeri, po 
jugozahodnem pobočju — z lahko 
opremo in brez kisika. Bolni Bel
gijec se je nameraval spustiti do 
tabora št. 1, toda v viharju je za
radi vrtoglavice omahnil... «lmel 
sem srečo, ker sem padel na pravo 
stran*, se je po radijski zvezi ša
lil iz Katmanduja. »Če bi bil str- 
mog’avil na nepalsko, tedaj bi se 
raztreščil na skalah, tako pa me 
je odneslo na tibetansko...*

Alpinist je zdrsnil kakih sto me
trov globoko in obležal nezavesten 
v snežnem nanosu na ledeniku 
Kongbuku. Njegovi tovariši so po 
neuspešnem iskanju opustili misel 
na vzpon, podrli tabore in se vrnili 
v Katmandu, prepričani, da človek 
v življenju ne more dvakrat čudež
no uiti smrti — Bourgeoisa je nam
reč leta 1965 med vzponom na 
afganskem masivu Nošaku odnesel 
p’.az, toda čez šest dni se je vrnil 
v tabor, z zlomljenim gležnjem, s 
hudo okvaro vida in lažji za 20 ki
logramov...

Toda Belgijcu niti Himalaja ni 
mogla do živega. Brez hrane m 
opreme se je v 36 urah pretolkel 
čez ledenik, in čeprav ga je poleg 
mraza zdelovala višinska bolezen, 
se je srečno spustil da tibetanske
ga zaselka, kjer so prestrašeni do
mačini prvi hip menili, da z gore 
prihaja pravi ujeti*, šele tedaj, ko 
so se za silo sporazumeli, so alpi
nistu ponudili okrepčilo, in Bour
geois se je že čez nekaj ur odpra
vil v dolino, štiri dni pozneje, v 
prvi večji vasi, je s pomočjo tol
mača navezal stike z oblastmi v 
Lhasi, tibetanski prestolnici pod ki
tajsko upravo, toda čakati je mo
ral sedem dni, preden je dobil do
voljeni, da se vrne v Nepal. V 
Zhamu, zadnjem kraju pred mejo, 
so Tibetanci Belgijcu izročili celo 
500 rupij (približno 35 dolarjev), 
da bi mogel plačali vožnjo do Kat
manduja. In v petek, 14. januarja, 
je francosko veleposlaništvo iz ne
palske prestolnice sporočilo never
jetno vest: «Jean Bourgeois, že 
davno objokovani član neuspešne 
odnrave, je živ...*

OBVESTILO
»D Polet

sklicuje za 31. t.m., ob 20. uri 
v prvem in ob 20.30 v drgem skli
canju redni letni občni zbor, Id 
bo v dvorani Prosvetnega doma 
na Opčinah.

Dnevni red obsega: poročila, 
razpravo in izvolitev novega od
bora.



vrednistvo, uprava, oglasni oddelek
TRSI Ul Montecchi 6, PP S59 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije) TLX 460270
Podružnica Gorica, Drevored 24 maggio 1 Tel. (0481) 83382 (85723)
Naročnina
Mesečna 9.000 lir — celoletna 65.000 lir
V SFRJ številka 6,00 din, za zasebnike mesečno 100,00, letno 1000,00 din. 
zo orgamzaciie in podietja mesečno 140,00 letno 1400,00 din.

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 20. januarja 1983

Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 ADIT — DZS 61000 Ljubl|on« 
Gradišče 10/11. nad., telefon 223023

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st„ viš. 43 mm)
39.000 lir. Finančni 1.500, legalni 1.500, osmrtnice po formatu, 

sožalja 1.500 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 300 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20% IVA 18% Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ah upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.
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Odgovorni urednik Gorazd Vesel m tiskaj ^irst založnikov Fiec.

MINISTER GORIA V POSLANSKI ZBORNICI MEDTEM KO VSI AVTOMOBILSKI OBRATI PREŽIVLJAJO HUDO KRIZO
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DRAMATIČEN PRIKAZ HUDE KRIZE 
TER NAPOVED NADALJNJIH ŽRTEV

Dolgovi s tujino naj bi znašali sedemindvajset 
milijard dolarjev, po mnenju drugih pa znatno več

REVI — Z visokodonečimi frazami 
( Gre za finančni manever brez 
primere v italijanski zgodovini*, «Ni 
druge poliv, /Bistvu in razsežnosti 
manevra se ni mogoče odpovedati*) 
je včeraj demokrščanski zakladni 
minister Goria obrazložil v poslan
ski zbornici žalostne razmere itali
janskega gospodarstva in finančni 
zakon za leto 1983. s katerim misli 
Fanfanijeva vlada takim razmeram 
odpomoči. Kot da ni predstavnik ti 
ste politične sile, ki je v vsej po 
vojni dobi vladala Italiji in skrbno 
monopolizirala vse vzvode oblasti, 
od glavnih gospodarskih ministrstev 
do državnih podjetij in bančnih u 
stanov, je Goria neprizadeto «preda 
vab o žrtvah, ki jih morajo držav
ljani sprejemati za izhod iz krize.

Obračun, ki ga je zakladni mi 
nister podal (ne da bi sveda nave 
del morebitnih odgovornosti), je ma
lone katastrofalen, o čemer sicer 
nihče ni dvomil. Cene naraščajo v 
Italiji dvakrat hitreje kot v drugih 
industrializiranih državah, državni 
primanjkljaj predstavlja že tak de
lež vseh proizvedenih dobrin, ki ni
ma primere v razvitem svetu, sta
len primanjkljaj v plačilni bilanci 
je pripeljal zadolžitev s tujino do 
ogromne vsote 27 milijard dolarjev 
(torej na ravni Poljske in Mehike), 
kar je za Gorio najpomembnejši po
datek. ki dokazuje dramatično situa
cijo italijanskega gospodarstva.

Toda ta podatek, ki ga je minister 
navedel, se nanaša samo na dobo 
1980 - 1983. nekateri izvedenci, ki u 
poštevajo tudi daljši čas in zadolži
tev italijanskih bank. pa pravijo, 
da je Italija zadolžena v tujini za 
več kot 60 milijard dolarjev (no
tranja zadolžitev, z državnimi boni 
in podobnim, pa naj bi znašala več 
kot 250.000 milijard lir. saj je mi
nister De Michelis prav te dni za
gotovil, da plačuje država samo za 
obresti 50.000 milijard lir na leto). 
Naj bodo številke zakladnega mini 
stra zares verodostojne ali ne (kot 
se je v preteklosti že večkrat iz
kazalo). je jasno, da je pač treba 
nekaj storiti, da se prepreči bro
dolom.

In minister Goria je pridno tol
mačil vladni recept. ^Gospodarstvo 
je mogoče še ozdraviti s sredstvi 
davčne politike in izvajanjem poli
tike dohodkov.* je samozavestno za 
trdil. Ker se je vlada odpovedala 
protekcionalističnim ukrepom in raz
vrednotenju lire. ji ne preostaja 
drugega kot zmanjšanje javnih iz
datkov ter brzdanje rasti dohodkov 
in proizvodnih stroškov podjetij. Pri 
tem je pripravljena prispevati z 
davčnimi razbremenitvami in z del
nim prevzemom socialnih dajatev, 
toda le s pogojem, da se sindikati 
in delodajalci sporazumejo o zmanj
šanju stroškov za delovno silo. Ta 
ko naj bi dosegli zmanjšanje uvoza, 
večjo kompetitivnost izvoza in celo 
večjo razpoložljivost kredita za po
djetja.

Minister se je pohvalil, da je Fan 
fanijeva vlada doslej «prihranila» 
30 tisoč milijard lir, od tega sko
raj 20.000 z znanimi ukrepi tik pred 
in po Novem letu. in da namerava

vztrajati na poti klestenja po stroš
kih za skrbstvo (omenil je tudi mož
nost manjšega kritja pokojnin pred 
inflacijo), zdravstvo in javne sto
ritve. Nedvomno je povedal, da se 
vlada ne misli odpovedati ukrepu 
(ki ga je samo odložila) glede od
prave podpore za prvi dan bolezni, 
napovedal je nadaljnje poviške za 
javne prevoze in druge javne sto
ritve. Nekoliko neverjetno izzveni 
Gorievo zatrjevanje, da gredo vlad
ni ukrepi v smer pravičnejše «pre 
razdelitve davčnih bremen*, saj do
slej niso bistveno vplivali na boj 
proti ogromnim davčnim utajam in

oprostitvam, a so le uvedli nadalj
nja bremena za delovne ljudi, ki 
se ne morejo odtegniti davčnemu 
vijaku.

Smoter vseh vladnih prizadevanj 
je omejiti državni primanjkljaj na 
lanski ravni, dosedanji ukrepi so 
pa že toliko spremenili finančni za
kon za leto 1983, da bo moral spet 
romati za podrobnejšo razpravo v 
pristojno komisijo poslanske zbor
nice, kar bo še nadalje zavleklo 
parlamentarno razpravo in njegovo 
odobritev, pri čemer bo morala dr
žava poslovati na osnovi začasnega 
proračuna.

V senci raket Fiat predstavil novega malčka «uno»
Pri vseh različicah novega avtomo
bila je poraba goriva res skromna

(Od našega poročevalca) I je urikupna. različic je na voljo še 
ORLANDO (FLORIDA) — Nobene-1 in še, kar pa je najvažnejše v 

ga dvoma ni, da je turinski Fiat današnjem času. poraba je pri 
vložil mnogo truda in sredstev v vseli različicah skromna, 
razvoj svojega časovno zadnjega j pa začnimo kar od začetka: Fiat 
načrta fiat «uno». Zadnji model vložil v ta načrt kakih tisoč 
turinskega avtomobilskega velika- 1 milijard lir. kar je tudi v seda- 
na .je privekal na svet v polni njera času naraščajoče inflacije 
krizi avtomobilske industrije, ko kar čedna vsota. Pri načrtovanju 
je bencin iz dneva v dan dražji, j so se posiužili najbolj zahtevne ra- 
ko države neusmiljeno nalagajo ; čunalniške obdelave, pri proizvod- 
nove in nove davke na avtomobile ; nji pa najsodobnejših robotov. Za 
in ko postaja nakup vozila čedalje; čeli so pri notranjosti in sicer 
težavnejša zadeva, saj kupna moč : pri vprašanju: koliko prostora mo- 
plač odvisnih delavcev iz leta j ra imeti pet oseb. da se v avtu po 
v leto pada. j čuti udobno. Ko so dobili odgovor

Kljub vsemu pa bi rekli, da bo ! na to vprašanje, je bilo treba okoli 
Fiatov novorojenček imel srečo: i tega prostora še oblikovati karose- 
načrt .je kar se da posrečen, oblika j rijo, ki pa ni smela biti kakršna

.   i saj bi to. pomenilo ti e^ati. da
I avto ne naleti na odobravanje pri

SREDI PRIPRAV NA MARČNI VSEDRŽAVNI KONGRES KPI

Sekcijske kongrese KPI odlikujeta 
lepa udeležba in živahna razprava

Izredno številna udeležba na jugu Italije - Pomem
ben delež razprav posvečen stališčem Cossutte

RIM — Komunistična partija I- 
talije je vstopila v živahno pred
kongresno obdobje, ki ga označuje
jo množični kongresi sekcij v zna
menju razprav o najaktualnejših 
vprašanjih partije in njenega poli
tičnega okolja.

S podatki o vsebini razprav in po-w 
teku sekcijskih kongresov, so jav" 
nost na tiskovni konferenci sezna
nili član tajništva KPI Alessandro 
Natta. odgovorna za oi ga izacijska 
vprašanja Adriana Seroni. odgovor
ni za tiskovni oddelek Adalberlo Mi- 
nucci in član CK Renato Sandri. Iz 
njihovih izvajanj je izšla pozitivna 
ocena predkongresnih razprav, bo
disi zaradi številčno visoke udelež
be vpisanih, kot tudi zaradi živah
nosti in jasnosti razprav na sekcij
skih kongresih.

Doslej je bilo izvedenih 4.498 sek
cijskih kongresov v okviru priprav 
na 16. vsedržavni kongres, ki bo 
potekal od 2. do 6. marca. Na njih 
so udeleženci predložili 514 dopol
nil h kongresnemu gradivu, od ka
terih jih je bilo 201 sprejetih. Do
bra stotina teh dopolnil zrcali sta
lišča. ki jih znotraj KPI zagovarja 
Armando Cossutta. V relativnih šte
vilkah je bilo doslej izvedenih 34,47 
odstotkov sekcijskih kongresov, na 
katerih so tudi izbrali kandidate za 
kongrese federacij, ki se bedo za
čeli 23. januarja, medtem ko se je 
eden. tisti v Sondriu. že zaključil.

Voditelji KPI so na tiskovni kon
ferenci opozorili na ugoden porast 
udeležbe na sekcijskih kongresih, 
tako z ozirom na zadnji vsedržavni 
kongres leta 1979, kot tudi v raz
merju z deželnimi kongresi v letu 
1981. Najobčutnejši je bil dvig u 
deležbe na Jugu. kot na primer v 
Calabriji, kjer so zaznamovali 6') od
stotno udeležbo, v Moliseju 50, v Pa

Mila angleška zima

i v Londonu je letošnja zima dokaj mila n manekenka Angie Lay- 
lahko brez plašča hodi po mestnih ulicah; tako vsaj pravijo v tr- 
ini z volnenimi izdelki, ki jih Angie razkazuje (Telefoto AP)

lermu 48. medtem ko se je na seve
ru gibala med 20 in 25 odstotki.

Osrednji predmet kongresnih raz
prav je bila demokratična alterna
tiva in v zvezi z njo odnosi s socia
listi in položaj PSI nasploh. Natta 
je opozoril, da članstvo KPI močno 
občuti problem odnosov s socialisti, 
skupaj z vprašanjem enotnosti levi
ce, zato je v teku proces globljega 
pretresa politike KPI, da bi to e- 
notnost laže dosegli. Drugi, močno 
občuten argument razprav, pred
stavljajo mednarodna vprašanja, 
stališča do vzhodnih držav in do 
razmišljanj o tem, da se je tekom 
časa izčrpala idejna zakladnica ok
tobrske revolucije. O tem problemu 
so ponekod zelo glasno razpravlja
li. drugod pa so ga gladko obšli. 
Vsekakor pa vstaja skupni imeno
valec vseh dosedanjih razprav vred
nota složnosti in enotnosti v partiji.

Podpore Cossuttovim stališčem ni j 
moč izmeriti po številu predloženih | 
amandmajev, prav tako kot je ni | 
moč količinsko opredeliti. Vsekakor ] 
po Nattovih besedah v tem trenut 
ku Cossutta ne predstavlja velike 
ga problema, čeprav ne gre zani 
kati, da je razprava o njegovih sta 
liščih v teku in da je deležna do 
kajšnje pozornosti. «Toda, pravi Nat
ta, presenetljivo bi se zdelo, če te 
razprave ne bi bilo. saj je odraz 
prenovitve velikih razsežnosti. Res 
je. nadaljuje Natta, da je kongresno 
gradivo dobilo široko podporo, ven
dar ob tem odločno zavrača trditve, 
da kongresni mehanizem počasi du
ši izraze stališč, ki se razhajajo z 
večinskimi.* Na vprašanje, zakaj 
Cossutta ni bil določen za predsed
nika nobenega federalnega kongre
sa. pa je Natta odgovoril, da je 
tako odločila direkcija KPI v so
glasju s prizadetim, ki dobro ve. da 
predsedujoči ne more biti nosilec 
nekega osebnega stališča, še manj 
pa nasprotujočega. Sicer pa bo Cos
sutta sodeloval na kongresu rimske 
federacije, je zaključil Natta.

letnega ameriškega zobozdravnika 
operirali zaradi pljučnih motenj, 14. 
pa so mu zamenjali levo zaklopko u- 
metnega srca.

Plošče in kasete 
ne bodo dražje

RIM — Strastne ljubitelje glasbe 
bo bržkone razveselila vest. da se 
zaradi davčnih obremenitev, ki jih 
je določila vlada, cena plošč in ka
set ne bo povečala. Finančno mini
strstvo je namreč sporočilo, da 16- 
odstotni povišek, ki ga predvideva 
dekret, zadeva samo «prazne» ka
sete.

morebitnih odjemalcih, istočasno 
pa .je karoserija morala ustre
zati nekaterim potrebam aerodina
mike. Tako je nastala sedanja o- 
blika z doka.j nagnjenim vetrobra
nom in še kar zašpičenim nosom. 
Poskusi v tunelu so pokazali, da 
mora pri tem zadek biti zelo ostro 
prisekan. Tako je nastala dokonč
na oblika karoserije, ki se lahko 
ponaše s kar zadovoljivim količni
kom zračnega upora. CX je namreč 
zelo nizek: 0.34 pri vseh različi
cah. razen pri modelu ES, kjer je 
za desetinko nižji in dosega 0.33 
s tem, da so karoserijo še nekoliko 
izpilili.

Sicer pa je cajno* majhna kom 
bilimuzina s klasično zasnovo: 
prednji motor prečno vgrajen po
ganja prednji kolesi. Zunanje raz
like med raznimi različicami so 
skoraj neopazne, zato pa je do
kajšnja razlika notranjosti ter v 
opremi. Na razpolago so trije mo 
torji: 900 kub. cm (45 KM), UC0 
kub. cm (50 KM) in 1300 kub. cm 
(70 KM), štiristopenjski ali petsto
penjski menjalnik, posamične obe
se na vseh štirih kolesih, kolutne 
zavore spredaj in bobni zadaj. Ka
roserija je lahko s troje ali s pe 
tero vrati.

Naj omenimo modele, ki bodo na 
voljo italijanskim kupcem:

Uno 45 (903 kub. cm. 45 KM troje 
vrat. štiristopenjsi menjalnik) —

uno 45 S (vse kot 
modelu, le da je oprema 
ša in .je na voljo, poleg 
penjskega. tudi petstopenjski me
njalnik) — uno ES ( posebna iz
vedba, ki izhaja iz prejšnjih in 
ima petstopenjski menjalnik ter iz
redno nizko porabo: vžig narav
nava elektronika po sistemu «digi- 
plex*. avto pa ima vgrajeno na
pravo «cut-off». ki omejuje po
rabo goriva, ko voznik ne pritiska 
na plin) — uno 55, (1116 kub. cm, 
55 KM, 5 vrat, 4-stopenjski me
njalnik) — uno 55 S (kot prejš
nji. le da ima troje ali petero vrat 
in petstopenjski menjalnik) — in 
končno na.ipopolne.jša izvedba uno 
70 S (1301 kub. cm, 70 KM, troje

vrat. petstopenjski menjalnik).
Pri modelu ES (Energy saving) 

je treba še omeniti, da je kompre- 
sijsko razmerje višje kot pri nor
malnem 900 kubičnem motorju, 
saj znaša 9,7:1 namesto 9:1.

Adut vseh modelov uno pa je 
vsekakor nizka poraba ob zanimi
vih zmogljivostih. Odločno najnižjo 
porabo ima različica ES, ki porabi 
pri stalni hitrosti 90 km na uro 
pičlih 4.3 litra za 100 km. ori hi
trosti 120 km na uro 5.8 litra, v 
mestnem prometu pa 6,8 litra za 
100 kilometrov. Vmes so vse druge 
različice: naj omenimo še pora
bo najmočnejšega modela 70 S, ki 
pri 90 km na uro porabi 5 litrov, 
pri 120 km 6.7 litra, do mestnem

Vojaško letalstvo 
prevaža italijanske 
politične osebnosti ?

RIM — Poslanci Corvisieri (KPI), 
Bassanini (r^odvisna levica) in Mi
lani (PDUP) so vložili skupno vpra
šanje predsedniku vlade Fanfaniju 
in obrambnemu ministru Lagoriu 
glede vesti, da je «neko italijansko 
vojaško letalo 9. januarja letos pri
stalo na letališču v Mombasi, s-k a 
terim se je v Italijo vrnil vidni pred
stavnik vladne večine s svojimi pri 
jatelji po končanem dopustu v Ke 
niji.»

Poslanci obenem sprašujejo, ali 
so pri prevozu upoštevali norme, ki 
urejujejo prevoz civilnih oseb z 
vojaškimi letali. V primeru, da se 
to ni zgodilo, kakšne ukrepe so spre
jeli za odgovornega pri celotni ope 
raciji? Časnikarjem ni hotel posla
nec Corvisieri povedati imena <rvid 
nega predstavnika vladne večine*, 
le povedal je. <?da običajno preživlja 
svoje počitnice v Afrild*.

MOSKVA — Z eno samo raketo 
je SZ izstrelila v vesolje osem u 
metnih satelitov zvrsti «kozmos», o 
značenih s števili od 1429 do 1439. 
Kot poroča TASS so v satelite vgra
dili znanstveno opremo za vesoljske 
raziskave.

Barncy Clark spet 
v rokah kirurgov

SALT LAKE CITY - Barneya 
Clarka, moža, ki so mu vsadili u- 
metno srce, so včeraj že četrtič ope 
rirali. Tokrat so mu zdravniki zau
stavili krvavitev v levi nosnici, ki 
so jo povzročile sonde, preko katerih 
pacienta hranijo. Dveurni poseg je 
povsem uspel, a Clark bo moral le
žati v bolnišnici dlje, kot so priča
kovali. Četrtega decembra so 62
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j premetu pa 8,2 litra, kar .je odloč
no najvišja poraba.

Hitrost pri novem Fiatovem 
malčku so še kar zanimive: uno 
45 dosega 140 km na uro. kolikor 
znaša tudi najvišja hitrost modela 
ES. različica 55 dosega najvišjo 
hitrost 150 km na uro, 70 S pa 
165 km na uro.

Napovedujejo tudi športno raz
ličico najmočnejšega modela, ki naj 
bi ji vgradili še turbinski polnil
nik. poleg tega pa bo kmalu na 
voljo tudi model z motorjem di- 
sel, najbrž z žc preizkušenim mo
torjem fiata 127, ki je med dni 
gim tudi oproščen dodatnega dav
ka na dizle, ki ga je Fanfanijeva 
vlada komaj uvedla.

Znane so že tudi cene, ki s« 
sicer brez davka na dodatno vred
nost in ki jih navajamo: 45 (S 
vrat) 6.120.000. 45 S (3 vrat)
6.600.000, 45 ES (3 vrat) 7.425.000. 70 
S 7.425.000. Cena modela ES je 
nekoliko višja prav zaradi vrste 
naprav, ki zagotavljajo nižjo po
rabo in se obrestuje že po prvih 
12 tisoč kilometrih.

Spričo novosti in dokajšnje zani
mivosti tega Fiatovega malčka se 

: bomo k n temu povrnili tudi v pri
hodnji rubriki cAvto in človek* 

IVAN FISCHER

Stečaj cestnega 
podjetja Ceola

I PORDENON - Z odlokom civil
nega sodišča so včeraj uradno potr
dili stečaj cestnega podjetja Mario 
Ceola, ki je v zadnjih časih nabralo 
pet milijard Ur dolgov, kljub temu. 
da je bilo eno najuspešnejših v na
ši dežeU in si je številne zakupe za 
gotovilo tudi v Trstu. Vse kaže, da 

j se je lastnik podjetja do zadnjega 
| skušal izogniti propadu in da si je 
| z mastno podkupnino zagotovil pol' 
drugo miUjardo -»nekritega* posoji
la.
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Na tujem pijejo več 
italijanskega vina

RIM — kar’ zadeva izvoza vina j* 
bilo minulo leto za Italijo nadvse 
uspešno. V prvih enajstih mesecih 
1982. leta so namreč italijanska P®" 
djetja izvozila 17 miUjotiov 840 tisoč 
hektehtrov vina. t.j. 3.1 odstotka 
več kot predlanskim, ko je bila pro- 
daja vina v tujini že itak rekordna- 
Rekordni izvoz je v Italijo prinese) 
1055 miUjard lir, med državami. 1° 
so tej vsoti prispevale največji de
lež, pa so ZDA in vzhodnoevropska-

Rahel potresni sunek 
v Furlanski nižini

VIDEM — Naprave tržaške ge®" 
fizične opazovalnice so včeraj zju' 
traj ob 5. uri in 31 minut zaznale 
rahli potresni sunek 2.8 stopnje p® 
Richterjevi lestvici z epicentrom 80 
kilometrov sevemovzliodno od HU' 
mina. Sunek ni povzročil škode, pr®" 
bivalstvo pa ga je komajda zazna' 
lo. V Furlaniji se je zemlja zadnji* 
tresla 30. septembra lani.

Bel tigrček 
za progasto mamico

TOKIO — Lastnike nekega am 
škega cirkusa na turneji po Jai 
skem je zelo razvesehlo rojstvo i 
lega tigra. Sc posebej pa so zf 
voljni, ker je 430 gramov težki < 
jenček* popolnoma bel, kar je I 
va redkost. Njegova mati je č 
navadni progasti tiger, oče pa 
eden izmed sto belih tigrov, kar 
je na svetu. Zanimivo je tudi. 
ima malček brala, ki mu ni P 
nič podoben, saj je povsem ei 
materi.


